
VPRAŠANJE
odgovornlm

zo proračun

Varčevanje mnogo pripomore v
narodnem gospodnrstvu. Ta ugo-
tovitev je stara, v mnogih prime-
rih je preveč upohevana, se vec-
kr&t pa premalo. Varčevanje je
pametno takrat, kadar se s skro-
mnejšimi sredstvi dosežejo cilji.
Nasprotujemo pa varčevanju, ka-
dar je to le navidezno in bo ime-
lo hude posledice v našem gospo-
darstvu, zdravstvu, prosveti itd.

Vprasaimo se, komu koristi se-
danji nacin »flikanja* proračun-
skih sredstev z& naše visoke sole
in hudente? Kaže, da je to po-
sledica pomanjkanja denarnih
sredstev, vendar pa bo ta posle-
dica rodila se večje.

V pogovoru z nemskim hudent-
tkim funkcionarjem, kako se ob-
nesejo nasi slusatelji v tujini, smo
izvedeli, da dokaj sUbo^ V veliki
večini primerov so nasi tovarisi
praktično nesposobni, obvladajo
pa ogromno teorije, s čimer pose-
kajo inozemske kolege. Iz tega
iledi, da ima nas studij resne po-
manikljivosti, kakor padobno ugo-
tavfjajo tudi nasa podjetja in
mtanove 0 delu diplomiranih vi-
soko"solcev. Čemu ta pomanjklji-
vost? Predvsem zaradi siahe opre-
me nasih laboratorijev, zaradi
premajhne nazornosti pouka, ker
skoraj nimamo ekskurzij, ker stro-
kovna vodstva, podjetij ln usta-
nov ne posvečajo davolj pažnje
praktikantom Itd. Zelo redki so
primeri, da )e pouk Spremljan s
filtnom, diapozitivi, praktičnim
ogledom ttroja in z indnstrljsko
proizvodn)a po opravljenih labo-
ratorijskik poizkusih. Mnozo moi-
9osti imamo v danasnfih razme-
rah 'n ZŠJ se bo morala boriti
v tc? smeri. Velik del tega pre-
potrebne%a nacina studija pa je
neizvedljiv zaradi pomanjkanja
finančnih sredstev.

Varčevanje! Ali je koristno var-
čevanje, ki bo imelo slabe posle-
dice v praksif Kdo bo povrnil
skodo, ki bo nastala v gospodar-
Stvu zaradi premajhnega znanja,
kdo bo kriv, da znanje strokov-
njakov ne bo v celoti izkorisčeno?

Mar ne vidimo posledice varce-
vanja ze na diplomantih geologije,
ki }ih rubie ne sprejme v službo,
ker ne zncijo deUti v praksi?

Ali so zaman pritožbe prakse
Had strokovniaki, ki prihajajo z
visokih sol? Kaksni bodo rudarski
inienirji, ki ne vidijo vsaj vseh
večfih rudnikov v FLRJ, in elek-
tro inienirji, ki si ne ogledajo
tlektra-rn in hidrocentral?

Istct stvar }e s telesno vzgojo
nasih hudentov. Ni vseeno, če za-
tnira studentski šport, ker ne mo-
remo blti brezbrizni ob misli, da
bodo intelektualci "dbkega. zdrav-
ja. Ali ni zdravniski pregled pri-
javljencev za brigade v Jablanici,
ki je odbil 50 odstotkov studen-
tov, dovolj prepričlfiv argnment
o potrebi poiivitve, ne pa. uki-
njenja Športne dejavnosti?

Pri sestavljanju proračuna )e
treba blti perspektiven, posebno
V pogledu šolstva, pa nevj bo to
nlzje, srednje ali visje "solstvo!
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SEJA SEKRETARIATA CO ZSJ
Devetega februarja je bil v Beogradu sestanek CO.

Razpravljali so o strokovnih in ekonomskih problemih
ter 0 pripravah na kongres ZŠJ v Skoplju

»Šlager sezone«
Po zadnjem sestanku CO ZSJ

0 naše organizacije začele od.
ločno borbo za spremembo štu-
dijskih načrtov. Po univerzitet-
nih centrih so foile stavke, boj-
koti, interpelacije na Ljudsko
skupščino itd. Studentski pro-
blemi so postali aktualni tudi
za javnost, ter so jih novinarjr
v Zagretou krstili za šlager se-
zone. Pri veliki večini fakultet-
nita svetov so študentje naleteli
na neraizumevanje, zato je nuj-
no prišlo do ostrih akcij. Stu.
dentje so bili v glavnem odločni
in enotni. V nekaterih primerih
pa 80 nasedli fakultetnim sve-
tom, ki so reševali vprašanje
študijskega režiima, v veliki me-
ri ukinjali pogoje, raeširjali ro-
ke, in v nekaterih primerih je

to takti<ino potezo oblasti
uspelo študente porniriti. Uni-
verzitetna vodstva ZSJ so te
napake sproti od»pravljala. V
drugih repufolikah so študemtje
naleteli na veliko pomoč pri
Ljudskih skupščinah in Izvršnih
svetih, kjer so se sami predsed-
niki Izvršnih svetov angažirali
za r«šitev teh probleomv. Prl
nas je bilo to v po-imeru grad-
benikov.

Na velik odpor je naletelo
pismo CO š.olskim oblastem.
Vendar je imelo uapeh, ker ]e
povzročilo odločnejše reševanje
problemov. Videti je, da smo
bili Ljubljančani v«činoma mno-
go manj odločni, kot pa kolegi
v drugiih republrkah, na pr. v
Zagrebu. CO je ponovno pouda-
ril potrebo po odločnem reše-
vanju in brezkoTnpro(!ii?r.i bor-
bi.

Zastavilo »e jw vpraišanje, v
kakšni meri naj študentje isto-
časno s kritiko učnih na^rtov in
programov, dajejo tudi svoje
predloge. Ialcristall«ir*lo se je

tudi mnenje, da je treiba poleg
kritike dati tudi določene pred-
loge, vendar ne zahajati pri tem
v podrobnosti. Nepravilnosti je
tr«iba konstatirati, jih sporo<iiti
in zahtevati rešitev. Konkretno
reševanje pa je dolžnost fakul-
tetnih oblasti. Hrvaški sabor bo
imel na eni prvih sej na dnev-
nem redu probleme visokega
šolstva. Pri tem ima ogromne
zasluge dr. Bakarič, ki študenfce
stalno konzultira ter jim nudi
vso podporo pri njihovi borbl,
kot na primer pri stavki na ve-
terini in drugih akcijah. V Za-
girebu se je občutno pokazala
tendienca, popuščati v reSimu, a
se izogibati bistvenim spremem-
bam, na pr. ukinitev stolic in
slično. Studentje, pa tudi Svet
za prosveto je v LRH odločno
odbil vsake predloge o uvedbi
tampon letnikov.

Zanimiv je prtfner na filo.

zofski fakulteti' v Beogradu,
kjer so študentje zahtevali od-
pravo diplomskega dela. Profe-
sorjj so na to pristali. Student-
ska organizacija Univerze je
proti takemu načinu protestLra-
la. Zanimivo je tudi stališče
vidmega beogr. univ. funkcio-
narja, ki je po zadevi z Djila-
som izrazil, da bodo študentje
ponehali, ker je videl v štu-
dentski akciji anarhizem, ki so
ga pogajali v Djilasovih 61an-
kih. Sekretariat je na osnovi
diskusije 0 strokovnih proble.
miih osvojil naslednja stališča:

1. Univerzitetni odliDori ?o
dolžni, da v sodelovanju s fa-
kultetami izdelajo strokovne
elaborate, ter jih predlože skup-
ščinskim odibarom republik ln
pristojnim fakultetnim organom.
Na teh elaboratih je treba te-
meljito vztrajati in biti nepo-
pustljiv.

2. Potrebna je ostra borba
proti fakultetnim oblastem, ki
skušajo z olajšavanjem študij-

(Nadaljevanje na 2. strani)

študenti krškega okraja $0
ustanovili

POSAVSKI AKADEMSKI
KLUB

14. januarja so se sestali
studentje iz krškega okraja, ki
študirajo na ljubljanski Uni-
verzi, in osnovali klub. Po de-
bati o osnutku pravilnika so
se pogovorili o delu kluba
tned semestralnim odmorom.
Klub bo verjetno imel svoje
sekcije v Brežicah, Sevnici,
Senovem in Krškem, ker so
posamezni kraji precej odda-
ljeni drug od drugega.

Delovno področje je široko
in raznoliko. Naloga študentov
v Posavskerr. akademskem
klubu bo predvsem družbeno
kulturno in prosvetno delo na
podeželju, kajti do sedaj štu-
dentov na tem področju ni
bilo čuti, razen v posameznih

Najprej bodo organizirali
brucovski večer v Brežicah,
da prebivalstvu pokažejo tra-
dicionalno študentov&ko pri-
reditev. Seveda to ni edina

rialoga, ki so si jo postavili.
Izdelali bodo pregled, koliko
studentov iz krškega okraja
študira, kakšen je njihov so-
cialni sestav in rpaterialno
sta^je.

ŠTUDENTOV JE PREJELO
PRESERNOVE NAGRADE

Filozofska fakulteta
MILAN ZELEZNIK: Zlati oltarli

na Gorenjiskem.
FRANC UiBEN: Avarostovan-

ska (Keszthely) kultura.
STANKO KOTNIK: Stefan Mo-

drinjaik — slovensfei pesnik i-n
preporodltelj (1774—1827).

JAKOB RIGLER: Jezikovno-
kult^rni odnosf Sta)ercev do
Kranjcev

ALI BOMO SPET PREPOZNI?
študentsko naselje pričnimo graditi že zgodaj spomladi, še preden bodo

krediti odobreni, da nas čas spet ne prehiti
Z gradnjo Studentskega naselja lmamo do sedaj slabe iz-

kušnje. Venomer v odločnejši obliki se pred nas postavlja ta
problem spričo tega, da pritok študentov z vasi iz leta v leto
narašča. Hkrati pa je težko najti študentu primerno privatno
stanovanje. Kljub nekaterim pomanjkljivostim so vendar na-
ii domovi, še pasebno Naselje, najprimernejši za naše življe-
nje. Ni slučajno, da leži v upravi Naselja še precej prošenj, ki
čakajo rešitve in trenutka, ko se bo kakšen človek za vedno
poslovil od unlverze in odstopil prosilcu vzorno ureiero pre-
bivalršč^. V teh dn«h -,o se ^e^o p-o^tori, ki se bilvtp.^cl^ide-
ni za učilnico in čitalnico, opremili s posteljami, da bo imelo
nekaj študentov streho nad glavo.

Ceprav je Svet za prosveto
ln kulturo vnesel v svoj letoš-
nji proračuii uttrezno vsoto za

Dograjena stavba Studentskega naselja

Materialni pogoji - ne samo učni načrt
k Na vprašanja, ki jih je poslala redakcija »Tribune«
| Zvezi študentov MVS, sporočajo odbor Zveze, ZKJ in
t študijska komisija naslednje odgovore:

VPRASANJE: 1. Kakšne so
po Vašem mnenju negativne
strani šestletnega študija in
skupinskita izpitov?

Sestletni študij iin skupinski
Izpiti so nedvomno idealna re-
feitev in sami po sebi nimajo
negativnih strani. Zal pa se
problema študija ne da rešiti
zgolj formalno. Težave nasta-
nejo tedaj, ko skušamo ta na-
črt realizirati v našth pogojih
In z možnostmi, ki so nam na
razpolago.

Predvsem želimo poudariti,
da smo obravnavali predlog 6
letnega načrta kot enoto. Ni-
smo ločili 6 letnega študija od
skupinskih izpitov; k temu nas
Je sililo izhodišče: izvod na-
6rta, ki nam je bil dostavljen
cxi študijske komisije Medicin-
ske visoke šole. Član te komi-
sije je šele naknadno na kon-
lerenci pojasnil, da so misel 0

skupinskih izpitih že opu&tili.
Ker verujemo v to izjavo, ne
borr.o ponavljali že na konfe-
renci iznešenih argumentov
našega odklonilnega stališča;
da so bili umestni in objektiv-
ni, dokazuje enako stališče
člana študijske komisije me-
dicinske visoke šole.

Menimo, da je u&pešen štu-
dij rezultanta številnih opti-
malnih faktorjev in da je zato

vzrok za slab študij ni zgolj
v učnem načrtu — zato tudi
rešitev ne more biti. Na kon-
ferenci smo podali analizo
vseh soodločujočih faktorjev
in poudarili, da se bo z uvedbo
6-letnega študija nivo dvignil
le, če &i bomo zagotovili tudi
ostale pogoje.

Naša fakulteta vzgaja svoje
slušatelje: v tako imenovanih
kliničnih bolnišnicah; asi&ten-
ti so istočasno tudi bolnični
zdravniki. Jasno je, da so vaje
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dograditev Naselja, ni še po-
vsem gotovo, ali bodo krediti v
celoti odobreni. Spričo prav ta-
ko nujnih potreb drugod in ker
je naša ekonomska zmogljivost
že v precejšnji meri odvisna od
drugih faktorjev, lahko računa-
mo, da se bomo morali določe-
nernu delu odpovedati. Toda za
izgradnjo Studentskega naselja
je ibistvena prav tako še druga
stran. Namreč časovni razpored
predvidenih gradbenih del. Kre.
diti bodo v najboljšem primeru
odobreni konec marca ali v za-
četku aprila. Ce temu dodamo
še m&sec dni, kolikor je potreb-
no, da se izvršijo potrebne pri-
prave za licitacijo in prevzem
del s strani gradbenega podijet-
ja, pripravljalna dela za grad-
njo itd., bi se z gradnjo Naselja
začelo šele v drugi polovici
meseca maja. Ta čas je kajpada
zelo neprimeren zaradl tega, ker
je vprašanje, ali bodo bloki, ki
so predvidenl za gradnjo v le-
tošnjem letu, lahko pokriti do
jesenskega dežja, ko zamre
gradbena sazoma in so dela zu-
naj nemogoča. Edina rešitev
bi v tem primeru bila, da se
dela začnejo, še preden bodo
krediti odobreni. Gotovo ne bo
notoeno podjetje sprejelo grad-
nje, dokler ne bomo imeli de-
narja v rokah. Kaj nam povrh
vsega še preostane? Ali zopet

čakanje kakor prejšnja leta?
Na tak način ne bomo zgradili
Naselja. Najti je treba pot, da
se gradbena dela lahko začno Že
zgodaj spomladi. Prav gotovo
se da najti ustrezna rešitev in
to tembolj, ker so načrti za dva
naslednja bloka ie popolnoma
pripravljeni. Preurediti Jn neko-
liko »prameniti je tteh« S« na-
črte za centralno Studentsko
menzo, ki bi se predvidoma za-
čela graditi tudi že v le*ošnjem
letu. Nimamo razlogov, da od
izgradmje Naselja od«toparao.
S šafoovskim jezikom bi se te-
mu reklo: treba je po^kat;
najboljšo poteao. Morda H se
dala dobiti potr^bna akontieija
za najipotrebnejia začetna grad-

bena dela. Ali pa bo tre&a na
kakšen drug način poizkusiti
vsaj s pripravljainimi deli, da
bo gradnja pozneje, ko bodo
krediti odobreni, brez zastojev
napredovala.

Vendar vpražanje Izgradnje
Naselja s terrt še ni v celoti re-
Šeno. Podjetje, ki bo prevzelo
oelo, bi st? moralo obvezati, da
bo delo pravoSasno in v celoti
izvršeno. Iz preteklo«ti Imamo
neljube izkušnje. Podjetja so
izlgravala prevzete obveznosti.
Studentska komisija, ki je for-
miraaa, da pregleda dosedanjo
JifrtAijo, bo gotovo odkrila
manlkatere nepravilnosti grad-
bcnega podjetja.

BERNARDA PERC: Najdišča
slovan&kih kultur na ozemlju
Avstrije.

FRANCE PIBERNIK: Kratek
preg»led življtenja in dela Fra-
na Gestrtna.

ROMANA LAVRINSEK: Trgo-
vina s sužnji v Trogiru 0J1
koncu XIII. stoletja ter pri-
merjava z Dubrovnikiom ia
Kotorom.

Prirod.-mat. fakulfeta
BO2IDAR KERT: Geomortolo-

Sld pregled Slovenskih goric
med Pesmico i&> Dravo (s po-
sebnim ozirom na terasne si-
steme),

JOZE BOLE: Iz malakolavno
otoka Krka.

LJERKA GODICL: Vcgetacija
in flora Raduhe.

VIDA SEMENIC: Metopizem.
BORUT BELEC: Geomorfologila

Siloveniskih goric okrog LJu-
tomera in Jeruzalema.

VOJMIL JOSEK: GeomorfološJca
proučitev severovzhtodnega
pobočja Fohorja.

MARJAN RIBARIC: Ttoraijtslca
togost L-ntosilcev.

MIRAN BORKO: Značilnostl ne-
riht v Sloveniji in predllog
za njth klasifikacijo.
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UDELEŽBA UUBLJANSKIH ŠTUDENTOV
NA MEDNAROONEM ŠTUDENTSKEM FESTIVALU

In še kaj
V prejšnji stevilki smo abjnviU,

da bo v dneh od 28. februarja do
7. marca v Ankari mednarodni
studentski festival, na katerem bo-
do sodelovali hudentje treh bal~
kanskih držav: Grčije, Tnrčije in
Jugoslavije. V zvezi s sodelova-
njem "studentov Ijubljanske ttniver-
ze, akademij in visokih sol na tem
festivalu nam )e Centralni odbor
ZŠJ iz Beogrctda tporočil, da pri-
dejo v postev dva instrumentalna
(violina in klavir) In dva vokalna
(po možnosti moški in ženska) to-
lista, dalje folklorna skupina z na-
rodno glasbo (orkestrom) in na-
rodnimi pevci. Ker pa bo na festi-
vctlu tudi razstava sUkarskib,
skulpturiranih in grafičnih del ter
umetniskih fotografi}, so nas iz
Beograda. pozvali, naj Ijubljanski
studentje damo tudi taksne pri-
spevke.

Iz kolekcije, ki je bila poslana na rozstavo v Ankarl,
ki bo ob priliki balkanskega študentskega festivala

Stavka v Zagrebu končana
da se vsa stvar raz-OD NAŠEGA STALNEGA

DOPISNIKA
Po osmih dneh je bila 28.

januarja končana stavka štu-
dentov veterine. Ker ni prišlo
do soglasja med študenti in
fakultetnim senatom, je Svet
za znanost, prosveto in kultu-
ro izdal odločbo, s katero so
bili ukinjeni vsi pogoji in do-

V OKVIRU P 0 M 0 ČI ŠTUDENT-
SKEMU TISKU BO STROŠKE ZA
DANAŠNJO ŠTEVILKO TRIBUNE
PORAVNAL GLAVNIODBOR ZVEZE

SINDIKATOV SLOVENUE
U p r a v a , u r e d n i š t v o in
vsi bralci s e za to pomoč iskreno

zahvaljujemo!

ločeno,
išče.

To odločbo je Svet izdal,
ker po osmih dneh ni prišlo
do sporaztima in ker so po-
goji nerealni. Svet je odredil,
da se mora nemudoma sesta-
viti komisija, v kateri naj bo-
do predstavniki Sveta, Uni-
verzitetnega in Fakultetnega
senata ter tudi predstavnik
Univerzitetnega odbora ZŠJ.
Ta komisija mora podrobno
razaskati vso zadevo irr v ro-
ku treh dni dostaviti poročilo
Svetu za znanost, prosveto in
kulturo.

Studenti »o zaupali komlsijl,
da bo objektžvno preštudirala
ins rešlla problem. Zato so
prenehadi stavkati.

Komislja je delo res konča-
la v treh dneh, nakar jeSvet
izdal odločbo o pogojih za
vpise v posamezne semeetre.
Odločba je veljavna in štu-
dentd se pripravljajo na Iz-
pite. N. D. Peter č e m e : P e r i c a (žtjami gllna)

Na poziv Centmlnega odbora
ZŠJ so studentjt Ahademije za
upodabljajoco' umetnost s pomočjp
posebne korrmije, ki so jo sestav-
Ijsli profesorji in strokovnjaki, iz-
brali 20 svojib natfboipih del in
jih na stroške Umverzitetnega od-
bora ze odposlali v Beograd. Naj-
številneje so zaiStopcma graficna
dela, oljnatih slik je šest, štirje pa
so primeri mdle plastike. Nekntera
teh del $0 fotografiraii in bomo
rtfihove fotografske posnetke ob-
javili v Tribuni.

Zbrali so tudi 26 umetmskib fo-
tografij in jih pošlali v Beograd.
Posebna komidja, ki je v Beograr
du te fotografije pregledovaia, je
13 od teh odbrala za mzttavo
urrietniske fotografi)e v Ankari.

Ker hnamo na razpolago pr&v-
zaprav leenega vok&lnega solista,
bctritortista Trillerja Janeza, smo
ostala tri mesta izpolnili z instru-
mmtalnimi soBsti: Darinka Berne-
tii — klavir, Dejan Bravmčar —
violina in Fajdiga Marifan — kla-
vir. Od otnenjpmb predlogov so
v Beogtadtt sprejeli predlog za to-
variša Bravmčarja in tov. Tril~
lerja.

S foihlcmsti pa fe U sLtbh.
Niso ticer z gotovostjo pritako-
v/tili, dd bodo sli v Ankaro, na
tkrivaj pa so vseeno upali glede
na svoje strokovno znanje in le-
poto slovenskih plesov vs&j na
udelezbo šestib parov. Nikakor pa
mso pričakovali, da bodo zavrnje-
ni s tako ta Use privlecemm argu-
metom, ies da komisiji, ki jih je
ocertfevala, mso prikazali celove-
Zernega jug&slovanskega programa
— v Ankaro naj bi sU namreč ti-
tta skupina, ki ima nastudirnn ce-
lovecerni jugoslovanski program.
— Treba je povedati, da 90 mo-
rali nasi falkloristi prestati preiz-
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INŠTRUKCME
Samopomoč sporoča, da je

na razpolago večje število po-
nudb za inštrukcije. Samopo-
moč naproSa vse intereaente,
naj se javijo v odboru čiin-
prej, k«r se je treba dela lo-
tlti nemudoma.

DANES:
kako tehtatl

kriterfje?
tržaški študenti

glose
zdravnlški staž

delavsko
soupravljanje
v kapitalizmu

po svetu
ifigenija na tavridi
giocondin nasmeh

prijateljice noči
stojan batič

pablo picasso
negotovost

med športniki
šah
aok

planincl
komporativist)

in grčija

študentska tielegacija pri

Borisu Kraigherju

Prejšnji teden je obiskala
delegadja Zveze študentov to-
variša Borisa Kraigherja in ga
seznanila s problemi in tež-
kočami študentske zveze, ka-
kor tudi s socialno-ekonom-
kim stanjem študentov (v zve-
zi z novim osnutkom o štipen-
dijah). Delegacija je poleg tega
omenila tudi težkoče, ki so na-
stale v zvezi z dograditvijo
študentskega naselja, prav
tako pa tudi študijske progra-
me na fakultetah in visokih
šolah, ki so kljub posameznim
po&kusom ostali v bistvu ne-
&premenjeni in še vedno pred-
stavljajo precejšnjo oviro v
razvoju našega šolstva.

Tov. predsednik je izvaja-
njenr. študentov sledil z velikim
zanimanjem. V pogovoru je
med ostalim opozoril na dej-
stva, ki jih ne gre zanemarjati.
Zahteve študentov morajo bi-
ti vedno v skladu z goepodar-
sko zmogljivostjo družbe, za-
vedati se morajo, da je njihovo
vprašanje tesno povezano s
celotnim družbenim razvojem.
Izdatki, ki jih daje socialistič-
na družba za Šol&tvo, so nepri-
merno večji, kakor je to bdlo
pred vojno. Naloga študentske
zveze je poskrbeti, da se ta
sreoUtva čim koristneje upo-
rabdjo.



što*

Materialni pogoji-ne
samo učni načii

(Nadaljevanje s 1. strani)
V takih pogojih samo v na-
poto. Prva skrb velja razum-
ljivo predvsem bolnikan;, ki že
itak okupirajo celotno pozor-
nost zdrav&tvenega osebja. Ne
razumemo zato, kako se bodo
v takšnih pogojih vršile vaje
v 11 in 12 semestru. Kako bo
prakticiral cel letnih cca 100
ljudi ves dan na 1 kliniki in to
3 mesece. Oziroma kateri bol-
nik bo pretrpel 4 X preiskave
na dan, če bo delo deljeno na
turnuse.

Š manj pa razumemo, česa
bi ~- utegnil priučiti medici-
nec v ambulantah, kot si za-
miSlja v skrajnem primeru re-
šitev praktičnih vaj učni na-
črt. Kakšen tempo, obremeni-
tev in vzdušje vladajo v naših
ambulantah ve vsakdo, ki se
jih je samo 1 X poslužil. Na
vse te pomisleke na študijski
koriferenci od profesorjev ni-
smo dobili odgovora in zato
menimo, da je naše odklonilno
stališče upravičeno. Uvedba
6. leta predstavlja samo for-
rr.alno obremenitev brez zago-
tovila za dvig nivoja študija.

Študentski predlog o pred-
izpitmh kurzih pa klinik ne
obremenjuje — vsi vemo, da
ves letnik nikoli ni mogel po-
lagati izpita v istem izpitnem
roku in. zato se predlog bi-
fctveno razlikuje od zamisli
praktičnega dela v 6 letu. Loči
se namreč v načinu izvedbe.
Jasno pa je, da izvira iz spo-
znanja, ki je skupno i študen-
tov i profesorjev: medicinec
rabi več praktičnega dela.

Da se študij v resnici po-
daljša je razvidno iz sledečih
dejstev:

a) KliniČne predmete lahko
polagaš po premoru 2 let, po
končanem praktikumu v 11 in
12 semestru, po razporedu, ki
ga razpiše fakultetni svet.

b) Ce obvelja predlog o sku-
pinskih izpitih, imamo 7 &ku-
pin, drugače pa posamezne iz-
pite, razen onih s prirodoslov-
ne, anatomske, fiziološke in
patofiziološke-morfološke sku-
pine. Ne predstavljamo
si, kako moreš položiti
izpite celotne medicine v 1 le-
tu, poleg tega pa prisostvovati
vajair.. Zato menimo, da &e
študij v resnici podaljša na 7
let (ne Štejemo 2 leti obvez-
nega staža) in da večina nika-
kor ne bo končala v 6 letih.

Strinjamo se, da učnih na-
črtov ne moremo diferencirati
po posameznih republikah.
Zavedajmopa se, da imamo vs a
ostale republike klinike, in je
zato načrt o 6 letnem študiju

pri njih izvedljiv! Cudimo se,
kako so utegnili priti na štu-
dijski konferenci prisotni pro-
fesorji do prepričanja, da ve-
čina študentov ni razumela
smisla podaljšanega študija.
Predsednik študentske študij-
ske komisije je v uvodnem re-
feratu dobesedno dejal: »Pred-
loženi učni načrt je v resnici
zapeljiv tn kar kliče po ures-
ničitvi. Sleherno njegovo zna-
čilnost lahko uspešno zagovar-
jaš in braniš. Se več, mnoge
države ga uvajajo.« Sledila je
navedba vseh prednosti, ki jih
v&ebuje tudi odgovor sveta
medicinske visoke šole v prejš-
nadaljuje: »Nas pa zaniir.a ne-
kaj povsem drugega. Iz dose-
nji številki »Tribune«. Nato pa
danje analize je razvidno, da
bolehamo na pomanjkanju
materialnih pogojev za uspe-
šen študij. Uvedba 6 letnega
učr̂ ega prgrama še bolj obre-
menjuje naše slabo izrabljene
možnosti. Ali imamo garan-
cije, da si zagotovimo finančna
sredstva, ki bodo dopustila iz-
vedbo načrta? Ali pristopamo
k izvedbi brez predhodnih pri-
prav? Sprašujmo se, če na ta
način položaja ne bomo po-
slabšali, kot je to vedno, ka-
dar hoče človek več kot zmo-
re.«

VPRASAN.TE 2. Kako name-
rava Vaša organizacija reše-
vatl nezdrave odnose med pro-
fesorji in študenti?

Odgovor:
Nedvomno so nezdravi od-

nosi. Zgrešeno bi bilo sedaj
iskati krivca. Tak način raz-
pravljanja že v svojerr,. izho-
dišču onemogoča sporazum.
Realen vzrok za nezdrave od-
nose je v posploševanju poedi-
nih nepravilnosti, Takemu na-
činu zapademo i študentje i
profesorji. Ne trdimo, da zanj
ni realnih povodov na obeh
straneh Trdimo pač, da ae mo-
ramo osvestiti tega, se objek-
tivizirati in tako negirati svoje
subjektivno prepričanje. Če
tega ne storlmo, razpravlianje
ne bo privedlo do rezultata in
vzdušje se bo le poslabšalo.
Obe strani se bosta namreč
čutili povsem opravlčeni in se
bosta za to trudili druga drugi
vsiliti svoje stališče. S temi
dejstvi na umu bomo pristo-
pili k analizam, argumentaci-
jam, sestankom in predvsem k
neposrednim stikom s posa-
meznimi profesorji Zlasti od
poslednje oblike si obetamo
največ uspeha, kajti do nespo-
razumov pogosto prihaja za-
radi neobveščenostL

0 družbenem upravljanju Univerze
(Tema za diskusijo)

V zadnjem Saeu se veliiko raz-
pravlja o Solstvu, ne samo o
programih ln režimu, temveč
tudi o upravljanju žolstva. ZSJ
imamo lahko za enega izmed
važnih povzroditeljev teh raz-
prav. Pri obravnavanju iolskih
problemov so forumi prižli do
istih zafcl ju<5(kov, kot ml na viso-
kih šolah: da »o načrti prena-
trpini in da je v veliki meri
šel val revolucije mimo šolskih
ust&nov, kar se nuino odraža v
sistemu šolstva in notraoji de-
rookraciji.

Lansko leto amo posvetiM
mnogo Sasa ra2q>ravam o zaikonu
o univerzah, pri čemer je pri-
šlo do o«frih polemik med §tu-
denti in šoMcimi orgaini oz. ne-
katerimi predstavniiki Solskjh
oblasti. Zakonodajni organi 50
prelažili sprejem undverzitetne-

ga talkona 1« raanih vzrokov.
V zadnjem čaeu, ko je priilo
do tehtnih razprav o celotoem
naSem šolsikem sistemu, j« piri-
šla na d)an osnovna pomanjklji-
VKist, to je, oditrganost žole od
prakae ln to od osnovnih Sol
do najviijih oblik šolstva. Ta
problem je toliJcanj pareč, da
je treba najti sanacijo za ob-
etojeiče atanje. V borbi za pre-
ureditev Sole vodijo vcvdilni to-
variši iz Hrvatske, posebno tov.
dr. Bakarič. Gre za uvajanje
diružbenega topravljanja v šol-
strvu. To je nedtvomno velik ko-
raik naprej, posebno v primeTU
% zadaijim osnuitikom univerzl-
tetnega zakona, ki smo ga sicer
v taikratni oblilki imeli za opti-
mailnega.

Studenitje šmo v 6imislu za-
klju<S&oy VI. kongresa ob disku-

»iji «a univenzltetoi ataacon po-
aebno paudarjaJl vlogo javnosti
v življenju visoikih Jol v »kladu
s pojmovanjem »ocialistične av-
tonomije Univerze.

Misel o druJbenem Tjjpravlja-
nju ni nova. Pri tetn je treba
omeniti, da izra« wu(pravljanje«
ni ravno primeren. Vpliv dfuž-
be, predvsem gospodarstva in
njeg<>vih organizacij, jevpratksi
tudi na zahodu. Gospodanska
podjetja In ustantove so namreč
odločilen faiktor pri odločanju
o kvalifikacijaih stroikovnjaikov,
ki prihajajo z visakih šol. To
Je v skladu s pojimovainjein vlo-
ge davkoplačevalcev v kapita-
lizmu. Ta sistem je izveden po-
nelootd zelo dosledno, talko da so
pTedstavniki gospodanskih zd-ru-
ženj v univerzitetnih senatih
poleg profesorjev in Studentov.
Oudno je, da v naii družbi, ki
je naprednejia, doslej še ni pri-

šlo <$o izvedbe minimalnega
zahtevtka o godelovaaijai dtuden-
tov, kar je postavila tuidi kon-
ferenca COSEC in kar praikti-
cira velika večioia deiej. SUi-
dentje toplo i^ozdravljarno misel
o druabenem »onpravljanju« vi-
sobih *ol. Kateo si zami&ljamo
to obliiko življenja?

V skladu s potrebamd gospo-
danstva bo nujno potirebna re-
organizacija sistema poučevanja
in. učnih načrtioiv. Logi^en je tu-

STATUS QUO )
Zadnjl čas krožijo med fitu*

denti neosnovane govorice, da
mestna občina namerava epre-
menlti Akademski kolegij y
hotel. Ni potrebno posebej do-
kazovatl, da so takšne govoric«
v precejinil meri plod najraz-
ličnejšlh predjpostavk in n«ob»
veščenosti dobršnega žtevila
študentov. Stanovanjsko vpra-
Sanje je na naii univerzl goto-
vo eno lzmed najbolj perečih.
Na nedavnem obisku predstav-
nikov Kuratorija pri tov. Mo«
dicu j« bilo govora tud-i o Aka-
demskera koleglju. Mestna ob-
čina ima resen intere3 ln v

di zaključeik, da morajo imeti bližnji prihodno«tl reflektira na
ki s svojim delom in stavbo Akademskega kolegija,

vendar za seda) Je ne kaž«
drugega, kot počakati, dokter
ne bo študentsko naselje do-
grajeno. Mestna občina je v za-
meno pripravljena zgraditl

K NEKAJ MISLI 0 DELU
KLUBOV IN ZDRUŽENJ

Včasih zveCer sem v zadregl.
Kam? V kino, gledališče, kavar-
no, v soboto na ples? že, toda
vse to je tako tradicionalno in
druge lzbire skoraj ni. Tu pa
tam kane v to dolgočasno mor-
je kaplja: dobro predavanje o
zanimivi temi.

Ko sem se pred nedavnim
mudil v Beogradu, sploh nisem
čutil potrebe, da bi prebil večer
po ljubljansko tradicionalno. V
avli katere koli fakultete ali vi-
soke šole je toliko obvestil in
vabil, da nikoli nisem vedel,
kam bi. Literarni večer v klu-
bu TVS, pride neki književ-
nik«... Ustni časopis beograj-
skih novinarjev v klubu itu-
dentov VPS, družabnl veier na
medicini ob prisotnosti burman-
skih Studentov, Brahmsov kon-
cert s plošč ln diskusije o glasbi
v klubu metalurgov itd. itd.;
predavtuije o religijl, diskusija
o ljubezni in morali, o sodobni
oborožitvi, vtlsl s potovanj . . .

Razgovarjal sem se z mnogi-
mi Studenti. Zanimalo me je,
koliko študentov obišče taka
predavanja, koliko metalurgov
pride n. pr. posJušat Brahmsa.
Dejali so mi,- da je vedno pol-
no. V klube prihajajo študentl
radi, saj se tam počutijo bolj
domače, pridejo tudi, ko ni ka-
kega posebnega programa in
šahirajo, poslušajo radio in pre-
birajo tisk. V klublh je prijet-
neje kot v predavalnicah, kl

smo Jih že slti. Drugo, kar
me je zanimalo, je, kako jim
uspe pridobiti nekatere vidnej-
še javne delavce za sodelovanje
pri takih programih (književni-
ke, novinarje, profesorje). »K
nam študentom vsi pridejo zelo
radi (?), predvsem zato, ker ve-
do, da bomo študenti diskutirali
in si želimo predvsem diskusije
in ne dolgih predavanj.« Sode-
loval sem na nekaterih takih
večerih in bil sem prijetno pre-
senečen. Tako imajo na tehnlki
in na medicinl neverjeten smi-
sel za literaturo In imajo o
umetnosti sploh bolj realne po-
glede kot n. pr. filozofi. Menim,
da je pri nas v Ljubljanl (in
tudi tam) zmotno tisto mnenje,
kl trdi, da je kulturno-prosvet-
no delo (ne v aktivističnem po-
menu besed) prioriteta filozo-
fov, ki, kakor vemo, zadnje ča-
se niti diskutirati ne znajo več!
Menim tudi, da pri nas vse pre-
več gojimo obliko predavanj v
predavalnicah; zakaj pa lmamo
svoj klub (vem, da me bosta
opozorill na gotove objektivne
težave)? Zgodi se n. pr., da pre-
dava tov. Vida Tomšič 0 svojih
vtisih ix Indije. Organizatorji
izberejo seveda največjo preda-
valnico in da bo udeležencev
čimveč, je za člane Partije pre-
davanje obvezno. Udeležencev
kljub temu ni bilo mnogo, po-
sebno, ker so se izgubili v ve-
likem prostoru. Zakaj vse to?
Kogar zanima, bo sam prišel.

naSnJl sltuaclji mnogo storltl —
poznati je treba le želje študeD-
tov in n e znati delati aktivi-
stično!

V zadnjem Casu smo sicer res
pričeli razumevati borbeno stran
naše organizacije; to je prav,
nl pa dovolj. Menim, da ]e
vzgojna stran še vedno zapo-
stavljena. Brez pretiravanja
smemo trditi, da je za večino
študentov združenje tista dobro-
hotna ustanova, na katero se
obrnejo, kadar kam potujejo,
ko potrebujejo pomofi ali po-
trdilo za v Inozemstvo. Ne
trdim, da tudi prl nas nl zani-
mivih predavanj (pri pravnikih,
lanska medicinska predavanja),
a so redka.

druižbenim prispevikom omogo-
čajo obstoj visokih šol in nji-
hovo delovanje, odločiLroo bese-,
do. Torej, praksa bo zahtevaJa,
kako ofolikovain. atrakovnjaik, s
kaikšmiin znanjem, v ka<teri sme-
ri poglobljen, naj pride z naiih
šol,- Univerzi ne bo prepuščena
edtaa kom.petenca o dotkan&nein
odločanju, ker česfco visoikoišol-
skl sfcrofcovmjaki zaradi zna.ii-
stvenega dela žive odmaknjeni
od praktične dejavinosti in
družbenih potreb. Vprašanje
oblike sodelovanja Je do neke
mere 'tehničnega značaja, vse-
kakor pa bo potrebna precizna
forrroulacija s toono določenimi
komipetencami vseh prizadetih
— Salskih oblasti, prakse in šitu-
deatsike organizaclje.

Studentje bi ob takem slsterau
mnogo pridobiH. Po visej verj-ei-
nosti bi bili r&šeni preobšknega
teoreti&nega proučevanJa na
TVfi in draigod, pa tudd sicer bi
bile za naš etroikov.ni dvig ipo-
dane večje možnosti. Predstav-
niki prakse, ki bi sodelovali v
delu oaših Šol, bi bili seznanie-
ni s profolemi Ln bi gospodar-
stvo začelo realneje in dobro-
hotneje gledaiti na materialni
probjem šolstva in študerotov.
VpraJanJe praks, ki je danes
rmočno perece, bi bilo v takem
sistemu zjboljšaao. Kajtimir

ustrezno število blokov na Stu-
dentskem naselju.

Ekskurzija
elektrotehnikov

Petl letnik elektrotehnične
fakultete je pred kratkim po
prizadevanju prof. Jagodida pri-
redil enodnevno ekskurzijo na
Reko. Studenti elektrotehnik«
so se odpravlli na pot z mo-
tornim vlakom, ki ga }e bilo
treba preizkušati na naših pro-
gah, preden bo dan v promet.
Najprej so si v Opatiji ogle-
dali razdelilno postajo in usmer-
nike. Na tem mestu se namreč
izmenični električnl tok spre-
minja v enosnverni tok za elek-
trificirano železnico Reka—Po-
stojna Papoldne &o z motornim
vlakom obiskali ie kurilnice na
Reki in ladjedelnico »3. maj«.
V kurllnici «o si ogledali ne-
koliko elektromotorjev elek-
tričnih lokomotiv, ki so bile v
popravilu. V ladjedelnici »3.
maj« pa so si ogledali pristani-
ške naprave, začetek gradnj«
ladij ln ladjedelniške dedavnice.

Pri kemikih bi bilo
vse v redu, če . . .

IN ŠE KAJ?
(Nadaljevanje s 1. strani)

kusnjo, ker jib je ocenjevala po-
sebna komisija, sestavljana iz še-
stih članov strokovnjakov iz Beo-
grada, Zagreba in Ljubljane. Za-
nlmivo je, da je komisija priznala
naso folklomo grupo kot najbolj-
š l d l k jih

slovenske plese najvel dvajset mi- postavko — »jugoslovanskU pro-
nut, če upostevamo, da so pozva- gram — prisel do sklepa, da bo
ne na udeležbo tamo zagrebška, jugoslovansko folkloro zastopala
beograjska In Ijubljanska folklor- v Ankari samo beograjska folklor-gj jj f
na skupina, ne pa tudi sarajevska
in skopljanska, kar pa je zopet

gj f
na skupina, ki tudi ni pokazala
tjugoslovanskega* programa, saj

vprasanje zaie. Kaklnega, drugega ni odplesala niti enega slovenske-
b l k l d d l i ( l Mj d dišo in izjavila, da so plesi, ki jih obvestila, tako glede dolzine (ce- ga plesa. Mnertja smo, da so tudi

je izvajala, od. vseh, kar jih je vi- lovečerni) kot glede sestava (jugo- slovenski plesi del celotnega jugo-

por^embnega problema. Student
tehnike irv študent mediclne Eta
n. pr. tako zavzeta 6 svojim
strokovnim delom, da nimata
časa niti volje, da bl se Izobra-
zila tudl splošnokulturno, kar
je želja vsakega našega študen-
ta. Tako dobimo po diplomi na
tehniki ali medicini le strokov-
njake: tebnike ali doktorje, kl
jim pravimo inteligenti — o

. . . _ . , , . . . . . . - . _ . _ . kakšni splošni izobrazbi pa tu
dela na predstavah v Zagrebu in slovanski) programa, nismo prejeli. slovanskega programa in bi jib bi- navadno ni govora (neumestno
Beogradu, se najbolj folklorni. Čudno se nam zdi, da )e beograj- lo zato treba upostev&ti; to pa i n neresno bi bilo tu omenjati
Komisija ni tudi nobenega nasega ska skupina. plesala in pela. pred tembolj, ker bi bili ti plesi nekaj srednjo §olo). In pri vsem tem
plesa črtala iz programa, kot se komisijo tri in pol ure. Kako se cisto novega za tamkajšnje udele- n a j govorimo celo o tako ime-
je to zgodilo grupama v Zagrebu je moglo to zgodlti, če so bili ience jestivala in bi po izjavi to- novanem socialističnem inteli-
m Beogradu, kjer so črtali polo- obveščeni na isti način kot mi? varisa Patčoka, člana komisije »2 gentu? Menim, da so preobSirni
vico vseh prlkazanih plcsvv. Zato nasa skupina ni odplesala Zagreba, in tov. Iljine, članice ko- gtudijskl načrti glavna ovira za

Glede pripombe, da se nasa fol- vsega svojega programa, ampak misije iz Beogradt, ieli v Ankari t 0 > vendar bi se dalo tudi v da-
klorna grupa ni predstavila koml- le najznačilnejse plese vseh slo- največ uspeha prav s dovenskimi
tiji s celovečernim programom, venskih pokrajin. Če pa bi bili plesi.
velja povedati nadednje. Kot je vedcli, d<x je trebtt pokazati celo- Čudi pa nas tudi, od kda.) ima
ra-zvidno iz dopisa, ki g& je CO večcrni jugoslovanski program, bi ktdtumo-proivetni referent beo~
ZŠJ poslal nasernu Univerzitetne- bili "se plesali, saj znajo plesov z,a grajskega Univerzitetnega odbora da. Najvišja znanstvena usta-
nui odboru, je za nastop folklor- dva celovečerna. programa, ne sa- provico, nastopati v irnenu CO nova Bosne In Hercegovinc Je

mo za enega. ZŠJ, čeprav ni njegov član, in v zrasla neposredno po vojni brez
Ne znamo si tudi raztolmačiti, njegovem imenu razglaiati sklepe daljše znanstvene tradicije. Po-

kako je CO, če je imel pred očmi CO ZŠJ, kot na primer, da bo na trebno Je bilo zgraditi nov« in
festivalu v Ankari sodelovala sa- obnoviti stare Zgradtoe. Vložcnl
mo beogra'}$ka folklorna tkupina, so bili neprecenljivi napori.
ki ima nastudiran celoveterni pro- Zgrajena je bila velika medi-
gram, ne pa tudi slovenski folklo- cinska fakulteta, laiboratorijl, kl

Ne tnotim »e, 2e trdim, da Je
bila edina poznana dejavnost
Združenja kemikov Ijubljanske
TVS gtrokovna ekskurzija četr-
tega letnika v Grčijo in Turčijo.
Ta ekskurzija pa je postala po
raznih »Izjavah« odgovornih in
neodgovornih članov in funkcio-
narjev ZSJ »zanimiv pojav«, če
se izrazim z besedami tov. Sin-
kovca na letnl skupščlni ZSJ.

da so se beograj- Lahko trdim, da je vežina teh
ski kolegi s takimi programi prl nzjav plod nerazumevanja, pa
delu združenj lotili nenavadno čeprav se nanašajo te »izjave«

le na posamezna združenja in
njlh ekskurzije, prikazujejo eks-
kurzije naših združenj kot ne-
kake izlete v tu ali inozesnstvo
in resno onemagočajo napore
vseh združenj pri organizacijt
in zbiranju sredstev za eks-
kurzije. Enkrat za vselej opu-
stimo te očitke, kajti ekskur-
zije so potrebne in koristne
vsem nažim fakultetam ln to
brez kakšne rang liste. Nesmi-
selne so trditve, kaj neki bodo

pravniki v Grčiji, eko-

v Franciji, itd. Vsem enako te
ekskurzije koristijo. Treiba 3ih
je le organiziratl Ja dobiti vsa

ki so za to

Tu pa Je ravno problem. N&-
katera zdruienja pridejo laže
do sredstev, drufta teže, posle-
dica tega pa so iazne neumest-
ne pritpamibe, diskusije in očit.
ki. Na3a zadnja skupSčina je
obsodila žicainje kot nezdrav po-
jav prinaših združenjih, obenem
pa je bil njen sklep, da morajo
potrebna sredstva dati fakultet-
ne oblastl. Ali pa so to storile
vse naSe fakultete? Mi«lim, da
je precej združenj, ki se za to
sploh niso zanimala, so pa ver-
jetno istočasno najbolj vneti
diskutanti o ekskurzijah ostalih
zdiuženj. Tehnološka fakulteta
v Beogradu ima odobrenih za
organizacijo ekskurzij 900.000
dinarjev, dočim lahko trdim, da
verjetno vae naše fakultete sku-
paj nlmajo tako visoke prora«
čunske postavke za ekskurzlje.
Možno je, da se motim, želel bi,
da j« to res. Tu bi amenil še
nekaj. V naših najvlijih gospo-
darskih forumih se mnogo go-
vori o varčevanju, kax je po-
vsem pravilno. Toda zelo ne.
odgovorne posledice tega so, da
se proračunske postavke naših
fakultet neusmiljeno črtajo.

nih skupin iz Jugoslavije na festi-
valu v Ankari določen čas dva-
krat po trideset minut in s tem za

PISMO IZ SARAJEVA
Sarajevska univerza Je mla-

PREŠERNOVE NAGRADE
(Nadaljevanje s 1. strani) Tehntčnfl ViSOka ŠOla

STEFAN MICHIELI: Doprinos
k poznavanju lepidopterofav-
r e severnodalmatinskih oto-
kov.

KAZIMIR TARMAN: Oribatid-
r.a favna ljubljamske okolice.

LJUBA KAVEC: Spolne razlikc
na lobanji človeka.

ZELJKA VRECA: Oskrba LJub-
Ij^ne z milekom.

TATJANA KRAUT: Bistriška
raven — regionalnj pregled.

Pravna fakulteta
BOGOMIR SUTEJ: Značilnostl

lokalne samouprave v naši
državnfj organizaciji.

[VLADIMIR TANCET: D«lavsko
samoupravijanje v kaipitaliz-
mu.

MILJUTIN SAMARDJIJA: Na-
čelo samoupravnosti u pravu
FNRJ i neki problemi samo-
upravljanja.

STANISLAV STRBENK: Prav-
na ureditev domače obrti.

Agronomska
in gozdarska fakulteta KSENJA
ANTON VAGNER: Ultrameha- ska dela: »Aktn, »Avtopor-

nične raetode. tretn In »Dečeka.

GLASILO STUDENTOV SLOVENSKE UNIVERZE
Urednlk Prlmož Kozak, fitudent fllozofije.

Naslov areflnlštva Jn uprave: LJubljana, Trg revolucije, St. 11-1.,
telefon 21-123. — Letna naročnina 200 dln, polletna 105 din, Cetrt-
letna 55 din. — Izhaja vsak drugi petek. — Jisk tiskarne »Sloven-
skega poročevalca«. — Rokopisov ne vračamo. — Naročnlno naka-
zujte na tekoči račun KB 606-T-841.
Clitnki, objavljeni v llstu, lahko zastopajo mnenje, kl nl ldentlfino
s staliičem Zveze študentov Jugoslavlje.

V Sportu so saraievski Stu-
denti bolj razgibani. Strelske
družine, smučarji in ostali so
na no«oh. Nogometni klub Je v
pretekli sezoni zabeležil lepe
zmage doma in v tajini. Smu-
čarji so na snegu, saj ga Je le-
tos dovolj.

Jerko Kalina

postavko, ker že vnaprej ve, da
mu bo zmanjšana. Toda z naoni
ne more bitl tako. Mislim, da
se v vpraianju prosvete ne mo-
re govoriti o varoevanju, saj
znanostl in kulture ne moreimo
pri^štediti. Zelel bi, da se tega
odgovorni funkcionarji zaveda-
jo, pa naj bo to pri vprašanju
osnovno, srednje, visokošolstva,
ali pa znanstvenih ustanov.

Mislim, da nl potreben ko-
mentar, če sa neki fakulteti, ka-
tere fakultetni svet je do po-
drolbmosti izdelal in predisku-
tiral svoj minimalni proračun,
črta tebi nič jneni nič par mi-
lijonov. Ce se že mora nekje
črtati neka postavka, naj se to
s predlagatelji proračuna pre.
diskutira. To je načelo sociali-
stične demokracije. Do teh za-
klju^kov je i>rišlo naže združe-
nje v svojih diskusijah ravno
zaradi diskusij okrog naie eks-
kurzije v Turčijo. Na zadnjera
medfakultetnem posvetovanju
študentov kemije januarja v
Beogradu je bilo precej raz-
prav ravno o tem problemu.
Razen na beograjski fakulteti,
so budžeti, ki jih dobe dekanati
zagrebške in naiše fakultete za
kritje svojih tekočih potreb, ta-
ko minimalni, da niti ne zado-
ščajo, da bi se naši initituti
ohranili na dostojni višini. Stu-
dij kemije je popolnoma speci.
fičen, pri na3 je študent od
prvega semestra do dlplome ve-
zan na redne laboratorijske va-
je, za katere so raaen priimier-
nih in higijensklh proatorov,
potrebne tudi aparature in ke-
mikalije, katerih cene so pa da-
nes naravnost fenamenalne. Na-
še zdrutženje se je trudilo in se
še trudi, da bi bilo to v^>rašanje
zadovoljivo rešeno in da bi se
zagotovil nemoten razvoj in de-
lo inštitutov naše fakultete. Ob
tej priliki dajemo tudi vse pri-
znanje in maralno ofporo seda.
njemu fakultetnemu vodstvu za
njegov trud in. prizadevanje v;
tem v*prašanju. B. J.

risti, ki so se izkazali kot - so opremljeni s potrebnimi so-

ZLATKO REMIH: Projekt
rature K-l za doOočanJe
podzemeljskih kablov.

IGOR PAPEZ: Prispevek k sin-
tezi desinfekcijskih sredstev
na osnovi organskib. spojin
živega srebra.

NIKOLAJ KERSIC: Ma«neUčni
čistilec za livarski pesek.

ZDENKO VARSEK: Instrument
za meritev ojačevalnih ka-
rakterlstik in faznih kotov
ojačevalnikov s pomoč>o osci-
lografa.

JANEZ FORJANCIC: Aerodtna-
mičnj int stabilitetni preračun
Jadralnega letala — brezrepca
»S-4«.

FRANC GAL: MerjenJ« dejan-
skih vrednosti sinhronskih
reaktanc.

BOGDAN POVH: Reffltev pro-
bleraa laminarnega nihajočega
toka v cevi.

Akademlja
upod. umetnosti

si in ki imajo tudi nahftdiran celo- dobnimi sredstvi Za pouk. Me-
vecerni, pa se »jugoslovanski* pro- dicinska, pravna in agronomska
gram pcvrh, katerega pa niso po- fakulteta so že dale prve stro-
kaz&li, ker niso vedeU, da se to kovnjake. Lfitos bodo tudi s II-
zahteva. Upravičeno se torej vpra-
sujemo, ali ima smisel postavljati
komisijo in n delati stroske, ki so
t tem v zvezi, ie je rezultat ie
vnaprej določen. Ne moremo se
znebiti vtisa, da )e bila ta komi-
iijs samo pesek v oči.

Letni občni zbor
Konec januarja j« bila letna

skupščina Združenja strojnikov.
Skupžčlna je ugotovlla, da je
bilo ideološko politično delo po-
manjkljivo. Prav tako je vpra-
ianje študija še vedno odprto.
Studijski program bi bilo dobro
lrpopolniti. SkupSčina je pred-
lagala, da fakultetn« oblastl
preskrbijo dotacije za tlskanje
skript in izdelavo druglh učnih
prlpomočkov. Zlasfei bi pa bllo
potrebno že sedaj misllti na lno-
zemsko prakso. Novi odbor bi
moral posvetiti tudi več pozor-
nosti ekonomsko-socialnim pro-
blemom. Slabim študentom, kl

Seja sekretariata CO ZŠJ

sti. pa je treba Stlipendije od.
vzeti.

UREDITEV NASELJA
Obveščeni smo, da «e dela prl

transformatorju na Studentskem
naselju dokončujejo ln bo Nase-
Ije dobilo baljšo luč. Prav tako
so v teku dela pri vodovodni
napeljavi, tako da bo v
šem času tudl to urejeno

lozofije prižli prvi profesorji.
Sarajevo Je mesto s 4000 štu-

denti iz vseh krajev naše drža-
ve, od Triglava do Ohridskega
cinska fakulteta, laboratori.fi, ki
mu pripisujejo nagel vzpon v
prihodnosti, danes še ni tako
razgibano. Obstajajo študcntski
klubi, preko katerih se odvija
kulturno umetniško, prosvetno
ln političoo delo. Na filozofski
(akulteti je bil na pobudo štu-
dentov osnovan klub Nikola
Tesla, ki bo organiziral mlaidle
znanstvene delavce prirodoslov-
nih ved, prirejal strokovna pre-
davanja iz znanosti m tehnike,
znanstvena raziskovanja in eks-
kurzijc.

Udejstvovanjc na kulturno
umetniškem področju ni na vseh
fakultetah enako. Koncertna po-
slovalnica prireja za študente
posebne koncerte ,ki pa so na
žalost slabo oblskani. Podobno

Je med Studenti zakoreninilo
mišljenje, da se kultura ome-
Juje na stroko. Morda Je to še
ostanek starega pojmovanja in
razumevanja sploine izobrazbe.
Akademsko izobražen človek
mora poznati pač nekaj več kot
ozko stroko.

r;k r a K Dopisujte v nas list

(Nadaljevanje s 1. strani)
skega režima študente uspavatl
v borbi za spremembo študija.

3. V borbi za spremembo štu-
dija so fakultetaa združenja
dolžna, da vse predloge o sptre-
membah študija dostavljajo
enakim združenjem v drugih
univerzitetnlh oentrih, zaradi
koordinacije bonbe. Fakultetiva
zdruiženja naj navežejo stdke s
sorodnimi fakultetami v ino-
zemstvu, zato, da bodo imela
vpogled v njihov način študija.

4. Studentska orgamizacija naj
se omeji na kritiko in predloge,
ne sme pa zahajatl v skrajnost
in lzdelovati projekte.

Na osnovi zaklju^kov sekre.
taniata centralnega odbora bo
potrebno na naših visokih šolah
v Ljubljani kreniti na odlx>6-
nejša pota.

Videt če se
Sekretarlat j<e razpravljal tudi

o ekonomskih problemih štu-
dentov. V leto*njem študijskern
letu so postali per«či problemi
študentski domovi ln menze, po-
sebno zato, ker so po nekaterih
republikah ukinili dotacije ln
so rnenze prešle iz statusa so-
cialnih ustanov na ustanove *
samostojnim finanslranjem. -3
Hrana «e je v drugih republi-

kaih občutno poslabšala, medtem
ko pri nas tega ni opaziti. Prav
tako je pereč problem dogradi-
tev študantskih d<»nov, za kar
lmajo ponekod retpubliški foru-
mi zelo malo raznmevanja. Za-
grebška Univerza je dobila za
letos 42,000.000 din za subven-
cije domovotn in m«nzam, a sa.
rajevska 25,000.000 din.

Centralni odfoor je izrazil ne-
zadovoljstvo z reševanjem ab-
solventskega pro.blema. Fripo-
ločilo Zveznega irvržnega sveta
republikam glede dodeljevanja
štijpendij je nezadovoljlvo, kajti
s tem še ostaja odrorto vpraša-
nje službe v JLA in zdravstve-
ne zaščite. Zaradi tega ostaja
absolventski problena v precejž-
nji meri nerešen. Kako se bo
lzvajalo priporočilo, je v veliki
m^ri odvisno od odločilnosti na-
še organizacije.

Sekretariat je lzrazll tudl
ogoarčenje in vložil protest pri
Zveznem izvršnem svetu zaradi
uklnitve podpor študentom pri
letnem dopustu. Na Izvršnem
svetu so to utemeljili s tem, da
je bil ta ukrep storjen zaradi
precejšnjlh malverzaclj pri štu-
dentih, ki so te ugodnosti uži.
vali v mestih študija. Iste stva-
ri so bile pri uslužbencih in
dejansko to ne more biti merilo.

Odiprto je še vedno reševanje

rdravstrene zažčite nezavarova-
nih študentov. Sklenjeno je bilo,
naj se te stvari rešujejo v re*
publikah.

Sicer pa Je blesteč refrea
glede študentskih ekonomskih.
problemov: Videt če se! Uredba
o štipendiranju je ponovno od-
ložena.

Kongres ZŠJ
Sekretariat j« sklenil, da bo

kongres ZSJ 13. marca v Skap-
Iju. Kongires bo poslušal poro-
čilo o delu med ofbema kongre-
sotna in referat predsedinika CO
0 tekočih nalogah.

Kongres bo važen mejnik v
življenju Zveze študentov ter
si od njegovega dela lahko obe-
tamo dobre rezultate.

O samein kongres>i bo potx*»b-
no še precej spxe^ovt>riti v pri-
hodnji številki našega lista.

Za dobro pripravo na kongres
bo verjetno Univerzitetni odbor
sklical v začetku marca iizredno
konferenco Univerzitetnega od-
bora, komiteja ZLS, vseh odbo-
rov združenj {n klubov ter de-
legatov kongresa. Na tej kon-
ferenci bi podali obra^un dela
v semesttru ln napravili načrt
za delo v letnem semestru ter
se pripravili za kongres y
S^oplju.
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Kako tehtati kriterije | MED ŠTUDENTI PO SVETU
K člankoma »Pretehtajmo kriterije« tn »O demokra-

ciji v naših domovih« v »Tribuni«, ki ju je napisal tov.
»ik«, imamo za potrebno, da javnost izve še tole:

ter brezbrižnost nekaterih štu-
dentov z močniml usedlinami
stare vzgoje zahtevata novih

kler »ik« ni priiel z njitni v
konflikt Vse do tega dne ni
storil prav nič konkretnega za

Tov. »ik« prav dobro ve, da
kriterij komisij za sprejem v
dom ni bil tak, kot ga ozna-
čuje. Fakultetne komisdje, ki
jih je bil postavil študentski
svet za sprejem študentov v
kolegij za šolsko leto 1952/53,
go sporazumno z upravnim od-
borom sklenile izključiti vse
študente, ki ne študirajo, po-
gojno pa sprejeti tiste, ki bi
v prvem semestru svoje štu-

dentskl sveti in upravniki),
vendar ti organi niso v v&eh
domovih dovolj resni, da bi
bili kos vsem nalogam.

Ker se to nanaša predvsem
na Kolegij, ne bo odveč, če si
ogledamo naloge pobliže in
poiščerr.o tiste neresne faktor-
je, ki ni&o kos zaupanim nalo-
gam.

Disciplinsko sodišče je bilo
voljeno. Niso bili izvoljeni

oblik dela. Če primerjamo dis- preprečitev »pešanja discipline

dije popravili Izključenih je samo pravniki iz drugega let-
bilo 21 študentov, pogojno nika, temveč tudi starejši štu-
sprejetih pa 96. Nekateri iz-
med teh so bili naknadno zo-
pet sprejeti, ko so naredili
ustrezne izpite ali pa dokazali,

ciplino v domu pred nekaj leti
in danes, rr.oramo priznati, da
je v vsakem primeru boljša,
česar ne more zanikati noben
poštenjak. Res je, da ne mo-
remo kontrolirati v«eh 188 sob
ob vsakem času, vendar stre-
mimo predvsem za tem, da z
zgledom in prepričevanjem ve-
čine vzgajamo manjšino, kl se
zaradi sledov preteklosti ne
rr.ore približati liku pravega
študenta.

Vse to tov. »ik« prav dobro

da iz obiektivnih

dent, ki je kot bivši član štu-
dentskega sveta pokazal zelo ve in, ko omenja, da nekateri
veliko razgledanost in trezno študenti kartajo noč in dan,
presojo. Stud. svet in upravni

vzrokov odbor opravljata svoje delo
moramo pojasniti, da so tarok
kartali prav tako njegovi so-

ŠE o ZDRAVNIŠKEM STAŽU

(predvsem bolezen) niso mogli sporazumno in proti kršilcem stanovalci po 5 para, da jirn
Študirati. Praksa je pokazala, hišnega reda uporabljata tudi je to priporočal tov. »ik«, češ,
da je težko izključiti študente, ostrejše ukrepe. Jasno je, da le kartajte, da bo naša kolek-
ki so bili sprejeti pogojno, med je delo težko, kajti reorgani- tivna blagajna več profitirala.
šolskim letom. Zaradi tega ie zacija upravljanja domov po S tov. »ik« so namreč kartači
Študentski svet ob presoji štu- študentih, demokracija in go- v njegovi sobi organizirali ko-
dija opustil pogojne s>prejeme. spodarsko obvladanje položaja lektiv. Vse je bilo v redu, do-

Ko tov. »ik« v Tribuni »tehta
kriterije«, se vprašamo, kako
to, da ni tehtal kri.terij.ev v
centralni komisiji, katere član
je bil. Zelo neprijetno nam je,

ZADNJI čas so se pogosto sllšatla najrazllčnejša mnenja
o stažu zdravnika-pripravnika. Z namenom, da študente
medicine pravilno obvestimo, kako je pravzaprav s pri-

zagrešil. Pri tem mislimo na pravniškim stažem, smo se obrnili na šefa kadrovskega odseka
primer študenta Sramla Saše, pri Svetu za zdravstvo Jn socialno politiko LRS dr. Groma, ki
ki je v Tribuni prikazan kot j e našemu sodelavcu dal podrobnejši pregled.
študent, ki je že tri leta na

Kako Je s flnančno podporo
zdravnikov pripravnikov, ki
opravljajo obvezm priprav-
niški staž?

v domu«.
Zanimivo je, da je njegov

sostanovalec pripeljal v sobo
ponoči svojo deklico, česar mu
tov. »ik« nl branil. Pomagal
mu je celo, da stvar ni prišla
v javnost. To je bilo še takrat,
ko je tov. »ik« bil član štu-
dent&kega sveta. Irt vendar je
tov. »ik« to silno »pešanje di-
scipline v domu« razkričal v
»Tribuni« na vse štiri vetrove.

Ali si morete misliti večjo
dvoličnost nekoga, ki s svojirr.i
napakami kvari ugled študent-
skega sveta, daje potuho štu-
dentom, da kršijo hišni red, v
svet pa raztrobi, da so organi
uprave neresni? Ali ne sliči
takšno početje kradljivcu, ki
vpije: primite tatu!?

Mislimo, da ni potreben
daljši komentar.

Studentski svet
Akad. kolegija.

da član komisije in to prav
tpv. »ik« odkriva vsej javno-
sti tiste napake, ki jih je sam

univerzi, pa razen latinščine
in predvojaške vzgoje nirr.a
še nobenega iepita. Ugotovili
s.mo, da je prav tov. »ik«, ki
je bil član komisije, s svojim
molkom omogočil tov. Saši
sprejem v dom. Kako je takrat
tehtal kriterije? Ali je bila
tehtnica pokvarjena? Končno

bolj j« okraj oddaljen, tem več-
ja je dodatna plača.

Na mediclnski fakulteti
menijo, da bo mladih
zdravnikov kmalu idovolj.

Zdravnikov še kmalu ne bo
dovolj, saj je podeželje še brez
zdravnikov. Kdor se je odločil

me*tu ali pa bo na podeželju.
V Avstriji, ki ima nekako sve-
tovno povprečje, pride na 700
Ijudi en zdravnik. Mi smo še
daleč od tega števila. Ni boja-
zni, da kakšen mlad zdravnik
ne bo imel kruha in dobrega
zaslužka. V najkrajšem času
bomo potrebovali saino tovarni-
ških zdravnikov 40, mnogo fci-
zlatrov, psihiatrov, higienikov,
stomatologov itd. Teoretični me-
dicinski zavodi so skoraj praz-
ni. Naši okraji bodo v prihod-
njih letih začeli graditi zdrav-
niške domove, zlasti na Primor-

Zdravniki-pripravniki, kl ni-
amostojnih virov, da bi

se lahko vzdnrževali, so plačani
odi Sveta za zdravstvo toliko

mu je sam pismeno sporočil, časa, dokler si ne najdeio me- z a š t u d i j medicine iz^vzvišene skem, poliklinike, bolnišnice,
da se ima le njemu zahvaliti, cena, ki bi prevzel plačevanje. n a l ( > g e ( d a p o m a g a s d r a v i t i l n dispanzerje in ambulante tudi
da je še v domu. Med drugur. Ce posameznik ne more najti r e š e v a t l ž i v i j e nje bolnih, ta
pravi dobesedno: »Ce bi ti bil mecena, nui Svet svetuje ali da p r a y g o t 0 V Q n e b o g l e d a l a l .
na pravi poti, te ne bi mogel na izbiro ra^isana mesta v ^ ^ ^ ^ ^ v n a g e m g l a v n e m
nikoli spodnesti, tudi za ceno okrajnih bolnišnicah. Vsak sta-
lastnih pravic ne. Ti veš, da žist naj redno zasleduje dnevno
pri pretresu tvojega primera časopisje, ki prinaša take raz- A|_| MP POTREE11JJ£MO Df iPII^TOV^

na našem podeželju. Cemu te-
daj nepotreben strah pred pri-
hodnostjo?

ntsem v komisiji vztrajal, da
se te odstrani.« Studentski &vet
in upravni odbor sta se zanes-

pise zdravstvenih ustanov. Gle-
de vzdrževanja stažistov ni tre-
ba imeti nobenih skrbi. Poglej-

la na delo komisij. Zdaj pa je te očiten primer. Okraj Krško
bilo tov. »iku« potrebno raz- je razipisal mesto za zdravnika
glasiti vsej javnosti, da so or- pripravnika, pa se od diplomi-
gani upravlianja Akademskega ranih zdravnikov ni nihče pri-
kolegija neresni. Ali ni taka j a V i l . Javili so se zdravniki, ki
dvoličnost vsega obsojanja s o končali v Zagrebu, hrvaške
vredna? narodnosti. Drugi primer. Okraj

V članku »O demokraciji po Celje okolica je prav tako raz-
naših domovih« trdi, da sicer pisal podoben konkurs, priprav-
obstajajo organi (disciplinsko Ijen, da mladim zdravnikom da
sodišče, upravni odbori, štu- 5000 din in še osnovno plačo s
,^_________^_________>_i stanovanjem, pa se prav tako

ni nihče javil. Zdravniki bi se-
veda morali ostati določemo do-
bo v različnih krajih okraja, kar
pa lahko izberejo po svoji vo-
Iji, kjer jim bolj ugaja. Stvar
je torej preprosta. Mladi zdrav-
niki bi radi ostali po ljubljan-
skih bolnišnicah, kjer vneto
iščejo že tako dovolj zasedena
mesta. Deželne bolnišnice pa še
vedno nimajo dovoljnega šte-

NAMESTO POPRAVKA
V zadnji Stevilki TRIBUNE

smo na zadnji strani objavili
sestavek o izgubljenem času.
Mnogi kolegi so iz tega čisto
humorističnega prispevka dela-
li zlonamerne sklepe, da gre tu
za neko določeno ali neke dolo-
čene osebe. Uredništvo poudar-
ja, da ni bila mišljena nobena
konkretna oseba.

V dnevnem časopisju 4. II.
nas je neljubo presenetila vest
o ugodnostih pri letnem do-
pustu, kjer smo med drugimi
zasledili »V razpravi pa še ni
bilo dokončno osvojeno stali-
šče glede prispevkov za dopust
študentom.«

Ljubljanski študentje smo v
zadnjih letih mnogo na slab-

ZASLUZEK
Prijave za honorarno zapo-

slitev med poletnimi počitni-
cami podjetju Putnik Slove-
nija sprejema Univerzitetni
odbor ZSJ samo še do 28. II.
1954. Reflektanti naj se prija-
vijo s priporočili fakultetnin
združenj. Ne zamudite izredne
prilike za prakso v tujih jezi-
kih in dober zaslužek.

Univerzitetni odbor ZSJ
vila zdravstvenih delavcev. Cim j—«-"*

KAJ IN KAKO DELAJO
V nedeJijo, 15. t. m., smo ime.

li visoikošolci jz Torsta in Kopira
svojo redino letno sikuipščino.
Poudairiitii mooram, da tisti, ki
smo bdli na novo sprejeti v
kiknb, nismo gledali optimistič-
no na viso stvair. Naiše mado-
doitštje tn skeptsa sta izviirala iz
d«iistva, da je kiluib v naši orji
domo'vdmi zedo malo poznam in
da so ljudtje slabo poučeni o
njem. Cesto se zgodi, da se za-
radi enega primera siabega ob-
našaniija ozinači kluib za »klub
čtrnabotrziijancev« aid »fcLuib nič-
delneižev«. Nep.rilju|bljen.ost do
našega kluba, kj jo čutiš tudii
na preceij visokih forumih v
Kopru in tudi v Tirstu, ne mcxre
toti Uitemeiljeoia zairadd en&ga
ali dveh gretšniikov, Ln to še to.
liiko miacij, ker se s tem po-
stavilija na laž vse veli'kodfušno
in pcžrtvovalno d&lo drugih do-
brih čdainov kduba im odiborni-
kov.

V tefeočem letu hočemo ta
»girešeoia mnanija o klubu po-
praviti. To smo doilžmi tudd za-
radi tega, ker se moramo opira-
vičiiti, da smo taiko lahkoverno
naseddi nezaineslijivim govori-
cam, ne da bi se skušald pre-
pričati o njih utem.eljenosti.

Po referatih na skupščini
smo videli, da je političma zre-
lost kluba zadowljiva in da je
tudj njegova politična tendenca
pozitivna. To ni nika.ka suha
veja &a deblu sloven&kega na-
roda ald za Trst izgubljena ge-
neraci|ja, marveč ie ta kluib
enoten itn živ orgaoizeim, ki v
harmoniji dela in stremljenja
ne pozaiblja svojega poslanstva
k<oit klub tržaških visokoi&oilcev.

T a harmoniia se kaže v tem,
da kluto skula iimeti najitesneijš«
stilke s Trstom in s tamkajšniji.
mi kultanmimi družtvi. V svoji
prizadevnosti je navezail stLke
z dirušitvom S. Tomčiča. Jadra-
Ea, Dijaško martico, fci pa so se
neikatko iz:iailoviili, detoo zaTadi
nerajzaimevaTija položaja trža-
Skih viscnkošol«ev v L.ju<bljami,
deloim-a pa zairadi dmga^ne po-
liM^Tie orientacije tržašifciih or-
gamkacij.

Skiužalo se Je Tirstu pomagati
tudii maiteriaiLno s pošidjanjem
kmijig, revij iin časopisov oziiro-
ma z aikcdijo »piica«. To je na-
biirailna aikciga za naibavo mate.
riala za slovemsiko industrijsko
šodo pri Sv. Križu v Trstu. Ta
a'kcija je edem največjih uspe-
hov kluiba, saj vredmost nabra-
n&ga maiteriala presega poil mi-
lijooa diinarjev. Tu @re za ve-
liko zasilugo in razumevainje
podijetij, kateriim se osebno m
v imenu vseh na tem mestu
zahvaildujeim: TAM, Litostroj,
Iskra Kranj, Pilarna Kranj,
Agrotehmaika Ljtnbloana in ZeJe-
zarna Jesendce.

pa so skuSali z razdiiraiLniin de-
lom v kilubu samem ali izveoi
ndega. Le piravilni in uoimikoviti
intervencijl kluba gxe zasloiga,
da so se taki pirimeri izolirali
in kazoiovali, talko da danes, ko
stoji klub pred novim delom
in ko pTeĝ leduoe preiteiklo de-
javnost, laibko s ponosom trdi,
da je nekaj napravil. MJ—ič.

šem kot kolegi iz brat&kih re-
publik. Ze cxl leta 1951 nimamo
študentskih letovanj, kar je v
drugih univerzitetnih centrih
še vedno običaj. Ze to nas je
zelo prizadelo, posebno pa lani,
ko ZF ni imel niti toliko sred-
stev, da bi poslal na okrevanje
vse slabotnejše in bolehne.

Kakšna zmeda je bila letos
januarja, vedo povedati fakul-
tetni funkcionarji, ki so pri-
pravljali smučarske tečaje, ra-
čunajoč na sindikalne popuste,
kar je bilo neprostar&o v nego-
tovosti. Študentje nimamo
sredstev, da bi plačevali vi-
soke zneske za dnevno oskrb-
nino. Celo s popu&tom so bile
težave in so slušatelji že od
začetka leta vlagali v posebno
blagajno mesečne prispevke,
kajti naenkrat je večini štu-
dentov nemogoče plačati ves
znesek.

Da študentje popustov nismo
uporabljali na debelo, nam po-
kaže število izdanih sindikal-
nih obrazcev.

Ker pa sedaj za študente še
niso našli oblike za prispevek
k dopustu, se vprašujerr.o, kaj
odgovorni forumi mislijo. Ali
gtudent ne potrebuje odmora
po celoletnem študiju ali pa
morda mislijo, da smo tako
premožni? Ce se pa za nas ne
bo našla primerna oblika, te-
daj to pomeni, da že doslej
nizko število slušateljev ne bo
moglo uživati dopustov, kar
prav gotovo ni v interesu skup-
nosti, ki želi, da po delu vsak-
do počiva ter s tem okrepi telo
za nadaljnje napore.

Tel Aviv je danes
sredlšče gospodar-
skega in kulturne-
ga živl jenja države
Izrael. - Na sliki:
operno gledališče v

Tel Avivu

OBISK IZ IZRAELA
Vsako novo študifsko ieio se navadno
prične 8 staiko, ker hočejo unirerzi-
tetne obiasti zvišati šluttijske stroške

CO ZSJ je povabil Mr. Zvia Jaffa, predsednika študent-
ske unije Izraela, na obisk v Jugoslavijo. Mr. Zvi Jaffe je
pripotoval iz Istanbula, kjer je prisostvoval mednarodni
konferenci COSEC.

Kot gost ZSJ se je na poti po Jugoslaviji dalj časa
zadržal v Beogradu, Zagrebu in Ljubljani. Poleg prirodnih
lepot in kulturnih znamenitosti Jugoslavije ga je najbolj
zanimalo reševanje študentskih problemov in položaj naše
študentske organizacije.

V spremstvu predsednika naše študentske organizacije
si je gost ogledal tudi Studentsko naselje, študentske
menze in centralno študijsko knjižnico.

Na gosta je naredila močan
vtis skrb naše študentske or-
ganizacije za izboljšanje živ-
ljenjskit in študijskih pogojev
naših študentov, pa tudi skrb
socialistične družbe za mlado
mteligenco sploh. Dejal je, da
njihova študentska unija ni
tako zrasla s celotno družbe-
no problematiko ter da ji je
to narekovalo čisto svojstve-
ne oblike dela.

Značilno za izraelsko štu-
dentsko unijo in kar jo naj-
bolij loči od naše zveze je to,
da je v svoj program zajela
le ekonornske in študijske pro-
bleme študentov, medtem ko
odklanja vsako politično de-
javnost in vmešavanje v
družbeno politično življenje.

Zanimivo je, da je okrog
78% izraelskih študentov za-
poslenih v raznih podjetjih.

Zelo delikatno je tudi vpra-
šanje političnega udejstvova-
nja unije. Večpartijski sistem
visi kakor Damoklejev meč
nad organizacijo. Kakršen koli
poskus političnega udejstvo-
vanja organizadje v družbi
bi po mnenju Mr. Jaffe imel
za posledico takojšnji razkroj
organizacije na pristaše in so-
mišljenike posameznih strank,
kar bi predstavljalo resen
udarec enotnosti organizacije

in1 nalogam, ki jih ta more re-«
šiti le kot homogena enota.

Na vprašanje, kakšna sred-
stva uporablja njihova organi-
zacija, kadar predlogi in zah-
teve študentov ne najdejo
pravega odmeva pri univer-
zitetnih oblasteh, je Mr. Jaffe
dejal, da so v tem primeru
njihovo najuspešnejše sred^
stvo bojkoti predavanj in
stavke.

Novo študijsko leto se
običajno pričenja s stavka.
Univerzitetne oblasti skušajo
namreč vsako leto znova
dvigniti študljske takse, kar
prizadene predvsem revne štu-
dente, ki jim vsako povišanje
izdatkov za študij zniža živ-
ljenjski nivo na minimum.

Razen tega pa izbruhnejo
stavke često tudi zaradi ne-
pravilne razporeditve izpitov
in pa-eobširnega študijskega
programa.

|Francija BRUTALNI NASTOP POLICIJE
PROTI ŠTUDENTOM.

Minis!ru za prosveto niso dovolili vstopa ** ^orbcno!

Brutalni nastop policije ob pri-
liki studentskih demonstracij, ki
so jih studenti priredili 15. dc

Ravno tako pa tudi unija Nemčija
ustanavlja svoja podjetja, kjer
delajo izključno študenti, ki
izhajajo iz revnih družin in1

ki drugače ne bi imeli mož-
nosti študirati na univerzah
in visokih šolah. Stevilo šti- verz zahodne Nemčije, ki je bila
pendij, ki jih daje država, je v Gottingenu, so sklenili, da se
zelo majhno. Seveda pa na-
staja istočasno problem, kako
vskladiti študij in delo. Za-
poslitev namreč vpliva nega-

ŠTUDIJ
POLITIČNIH ZNANOSTI

Na konferenci rektorjev uni-

ustanove stolice za policične zna-

cembra lanskega leta v Parizu za-
radi premajbnib dotacij za pro-
sveto (glej TRIBUNO h. 1), }e
povzročil ostre protetste med
francoskimi studenti. Študentska
nacionalna zvcza je obtožila poli-
cijo, da je ravnala s "studenti kot
s budimi zločinci. Na mnogih dru-
gih nniverzah so študenti skupno
s profesorji v znak simpatije do
pariskih studentov priceli s stav-
ko. Ob priliki množičnega zbo-
rovanja na pariski Sorboni, ki se

tivno na dolžino študija.
predavanja in izpiti ne bili ob-
vezni.

Poročila /3 j-aponske
MENZA NOVEGA TIPA

Studentska menza na Hitutsu.
baski ^ Univerzi v Tokiu j e pri- m , e n zo, vendar pa bodo, kakor

pravi predsednik komiteja, sto-
rili vse, da bodo izpolnili pri-
čakovanja študentov, kakor bo-
do najbolje mogli.

čela delovati na popolnoma no.
vi osnovi. Glavni namen je nu-
diti študeintom razne ugodnosti
in onemogočiti izkoriščanje štu-
dentov po trgovcih izven Uni-
verze. V ta namen je organizi-
ran poseben komite 10 študen-
tov, ki naj bl vodil celotno delo
menze. Kmalu so naleteli na te-
žave predvsem zaradi podražit-
ve hran«, ki se je dvignila za
cca 20 odstotkov. Zlasti neugod-
no je vplivala podražitev riža,

nosti povsod, kjer so za to dani ga ]e udehzilo preko 2000 stu-
personalni pogoji. Menijo, naj bi dentov, }e bil zabranjen dostop

ministru prosvete.

Južna Afrika
Dokumenfarni film

Posebna fllmska skupina Uni-
verze v Witwatersrantu je skleni-
la izdelati v tekočem letu doku-
mentarni film o univerzi in štu«
dentskem življenju. Sodelovali bo-
do izključno študenti.

Pred šestimi leti so bile
V KRVI ZADUŠENE

DEMONSTRACIJE
PRAŠKIH ŠTUDEMTOV

25. februarja letos bo minilo
6 let, odkar je tekla kri pred

pomeni glavno hrano. Po.
dražitev hrane je skoraj pre-
prečila namen, da bi ustanovili

6000 funtov so zoslužili
Studentje Univerze Nagoya so

zaslužili med letnimi počitnica- dvorom Hradčani, rezidenco ta-

w

GLOSE°b
Kiluib sb>Pbi, da imajo 61ami v

redu potaie liste, da je njdhov
ekomcnmsiki položaj zadovoljiv.
Starejiši člani posrediujejo mlaj-
šim izibušruje in jirn dajejo na-
svete. Veililk piroblem so bila
netodaj potna dovoljenja. Tudl
ta piroblam je po zasliugii kluba
odpravljenv Tudi tržaški sred-
nješolci v Liiuibljani so deležni
pozonnositi kluba. Vendar je
priti s temd v stik kaj težko,
ker so racakropdjeni po Ljublja-
ni in so le indirektno vezani
na naš kluto. Tržašiki visoko.
šaloi so si zamislili tudi Zbor-
nik, ki je že v tisku v Trstu.
To naij bi biila podoba prizade-
vamj, zmožnosti in podoba živ-
ljenja tržašikega visokošolca v

V tem semestralnem odmoru bolj redko naletiš
na večjo skupino študentov. Predavalnice so zaprte,
izvenšolsko delo je za krajšo dobo prestalo, ni semi-
narjev, vaj in sestankov. Skoraj bi morali utihniti z
glosami, pa nas je v zadnjem času izvlekla iz zagate
stara zaloga, ki so namjo nekatere fakultete za po-
čitnice poklonile. Ne smemo prezreti važnega dejstva,
da je življenje ta -aedeni mesec po naših domovih
presenetljivo pestro. Samo pomolite nos v kakšno
sobo. Česat vse ne boste doživeli. Sicer pa — prepri-
čajte se sami!

Največje težave inia klub s
finainčnim vprašanjem in z
vpiraianjem drušitvenih prosto-
rov. Ne sraemo pa pri tem po-
zaibiti tudj na težave, ki nasta.
ne)o v satm>em delovanju kluba.
Bilo je neikaj primerov. ko so
si dovoljevald nekateri akade-
mikd, ki tega nasilova upravi.
čemo ne zaslužijo, da so v senci
»i.munitete« tujega državljan.a
skušali raavijati čirrio borzo ali

Duh ilirizma
Za filologe in slaviste bo

nernara ogromne važnosti, če
objavimo fenomenalni roko-
pis, ki kaže, da je naš knji-
ževni jezik zavidanja vreden.
Na tem znanstvenem področ-
ju je namreč dosegel lep
uspeh študentski svet Naselja,
ki je pred kratkim izdal sle-
deči oglas, napisan v briljant-
nem stilu.

Objava, Ker se večkratnim
opozorilom še vedno dogaja
odnaianje časopisov iz čitalni-
ce, je študetski svet na svojo
seji od 27. I. 1954 sklenil da se
bo do bodoče svaki taka neko
legijalnost kaznivala s brez po-
gojnim izključitvem iz doma.

Cenjene bralce ln naroftnike prosimo, da nom
oprosfe, ker smo zaradi tehničnih ovir isdaU
številko en teden kasneje. UPRAVl

Ta kazna se upošteva tudi
če se časopisi najdu v vratar-
skoj loži.«

Ljubljana, 29. I. 1954
Študentski svet in

upravni odbor

Nova o Mencingerju
Seminarsko delo študentom

pri študiju precej koristi. Na
tak način človek odkrije mar-
sikatero pomembno stvar, ki
je drugače ne bi zasledil.
Pred nedavnim je asistent
slavistike na seminarju iz-
javil, da je Mencinger v svoji
knjigi »Abadon« prvi dognal
vzroke Imperialietičnih sve-
tovnih vojn.

Bojazen p r e d . . .
Na skupščini združenja ke-

mikov je mlajša študentka
ddskutirala tudi o nekaterih
študijskih vprašanjih. Po nje-
nem prepričanju je matema-
tika preobširna- Hkrati pa je
opozorila, da se stihometrija
v okviru anorganske kemije Wm
predava preveč obširno ia M - "

profesor spušča v nebistvene
podrobnosti. Temu se je uprl
prisotni asistent, ki je zago-
varjal sistem predavanj tak-
šen, kot je danes. Drugi dan
je celotno zadevo natanko
razložil svojemu profesorju.
Profesor se je obrnil na asi-
etienta s prošnjo, da kolegico
obvesti:

»Povejte ji, da bi bilo za
njo bolje, da se čimprej po^
roči, ker ji ni mesta na fa-
kulteti.«

In preplašena deklica se
boji srečanja za izpitno mizo.

Prvl brucovskl večer
v TRŽIČU

mi okoli 6000 funtov. Kljub te-
mu, da je težavno dobiti službo
v Tokiu ali njegovi bllž-nji oko
lici, so imeli študentje Univer-
ze Nagoya mnogo več ponudb,
kot pa je bilo študeiitov, ki so
bili pripravljeni za delo. Največ
študentov je bilo zaposlenih po
uradih, drugi pa so delali kot
vzgojitelji otrok v obmorskih
krajih, restavracijah in drugod.

. Tuji študenti študirajo
na japonskih univerzah
Kljub mnogim željam tujih

študentov, da toi študirali na
bile njihove želje

ličljive zaradi slabe
organiizacije za tuje študente,
predvsem z japonske strani. Za-
to je ministrstvo za prosveto v
sodelovaraju z mednarodnim štu-
dentskim odborom skušalo omo-
gočiti študij tujih študentov na
Japoriskem in doraačih v tujini.
V nasprotju s sistemom na Ja-
ponskem imajo mnoge države

kratnega predsednika Ceške re-
publike, Beneša. To kri so pre_
lili študentje praškega vseuči-
lišča, zavestni in ponosni na
svoje tradicije svobode, pod na-
siljem Gottwaldove kominfor-
movske garde.

To je bil krik mase desettiso-
čev študentov, ki so se"zbrali
pred praško Tehnično visoko
šolo, da bi demonstrirali skozi
mesto in oipozorili na nevarnost,
ki preti od že vnaprej priiprav-
ljenega in še istega dne zjutraj
najavljenega Gottwaldovega dr-
žavnega udara.

Eden mrtev, desetine ranjenih
in na stotine zaprtih, to je bil
prvi rezultat tega dne, moskov-
skega terorja nad Cebi.

Ob šesti obletnici krvoprelitja
na Ceškera, kominformovci še

mnogo boljšo organizacijo, ki d a l ^ e s terorjem in raznimi per-
omogoča sprejem tujih študeru sekucijami sejejo žrtve. In veiu
tov, kar se vidi rz tega, da je dar so prvi kriki in prve žrtve
okoli 2400 japonskih študentov
Po vojni študiralo v inozemstvu.

Konec januarja so imeli v Delo ministrstva za prosveto je
TržiČu brucovski večer, ki je pokazalo že rezultate, saj bo
Iepo uspel. Udeležili so se ga. omogočeno mnogim študentom,
tudi predstavniki UO ZŠJ in P r e dvsem iz jugovzhodne Azije,
predstavnik izraelske študent*
ske organizacije, ki je ravno
bil v Sloveniji.

da študirajo na Japonskem.
Stevilo študentov, ki bodo v le-
tošnjem letu na študiju v Ja-

ponski, je že preko 1000.

praških študentov odprle novo
stran zgodovine o tragediji, kl
jih je doletela ln pustila jasen
in. nedvomen zaključek, da se
njihova tragedija o svobodi ne
da uničiti, in mu
danes in vedno bolj in
plamti v njihovih srcih.

bolj

Obrtniška produktivna in predelovalna zadruga
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izdeluje damskc torbice, kovčke, aktovke, listnice, denarnice in drugo
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MED ŠTUDENTI PO SVETU
Argentina, Anglija, Avstralija, Avstrija, Finska, Francija, Irska, Italija,
Izrael, Indija, Indonezija, Južna Afrika, Jugoslavija, Honduras, Grčija,
Fllipinl, Libanon, Luxemburg, Malta, MaLaja, Mexiko, Nigerija, Nizozemska,
Nemčija, Nova Zelandija, Norveška, Paragvaj, Saar, Senegal, Škotska,
Svedska, JSvica, Turčija, Umgvaj, Uganda, ZDA in Zlata obala.

international student conference

o so nam povedah, da bo kon-
ferenca v palači, oddaljeni 30
minut vožnje od hotela, smo

se malo naTnndnili, ko pa smo se
pripeliali v ogromen park, poln
zelenja in palm, ter vstopili v ve-
liko palačo (ena od privatnih re-
zidenc sukana), krasno opremlje-
no z ogromnimi sve&uki in lepimi
preprogami, nam je takoj postalo
jasno, zakaj nas domaeini tako
dalsč peljejo, in nam ni bilo žal.

Dobil sem mapo dukumentov in
pri pregledu prbotnih delegacij
ugotovil, da kotiferenci prisostvu-
jejo delegacije iz 45 držav. Kot
opazovalci so prisostvovale slede-
Če organizaciije: estonska in leton-
ska šttidentska organizacija v eini-
graci^i, Lranski sStudenti v ZDA,
UNESCO, VUS, IAUPL (Medna-
rodno drušrvo univerzkemih pro-
fesorjev in lektorjev), Pax Roma-
na, WAY, IUB (internacion. univ.
biiro in IUS (Mednarodna stu-
dentska zveza — infarmbi.ro jevske
©rganizacije). 2e sam spisek prisot-
nih govori o svetovnem merilu
konference. Treba je pripomniti,
da so konferenci prbostvovale ne-
katere delegacvje prvi<:, a od teh
Eg.Lp-t in Senegal po zaslugi ZŠJ.
Tunizaini so poslali naši delegacifi
telegram, naj juh zastopamo, a i«
iail prispel prepozno.

Svečaai otvoritvn konference v
krasai dvorani omenjenega dvorca
je pri&ostvovalo veliko število no-
vinarjev in vali Istajnbula, ki je
imel pozdravnii govor. Po bese-
dah zastopnika IAUPL je konfe-
renca začela z delom. Vsak dele-
gat je imel pred sabo mikrofon
in sluSalke ter stikalo za tiri služ-
beme jezike: angleščino, ipanš&tio
in francoščino.

Jugoslavija je bila izbrana T di-
rektivni komtte (argan, kateri

cija. Na koncu druge ure debate
smo T olafšajijem izglasovali, da
se resolucija iahko umakne.

Delo je potekalo v Jtiirih komi-
»jah. Prva je obravnavala social-
ne, zdravstvene probleme, vpliv
štud. na administracijo, metode in
strukturo univerzitecnega pouka in
vlogo hnd. v družbi. Druga olaj-
tivc štud. v Lnozemstvu, izenaČe-
nje stopnje diplotn, potovanja,
mednarodne študentske legitimaoi-
je ter rprašanje seminarjev io kul-
turne probleme. Tretja vprašanje
Žtudentskega tiska, centra za ac-
hive in dokumentacijo in konfe-
renco za cisk. Četrta vpraianje
stanja v zaostalih deželah, delega-
cijo za Afriko, kud. taborii<ia in
vpraUnja WUS.

Že iz naketesa je razvidno, da
je bilo delovno podro^je konfe-
rence zelo liroJco.

Pri delu v komisijah, kakor na
plena-rnih se\ah sta se po-javljaJi
dve tendenoi, ena delegacij zahod-
ne in srednje Evrope, naj s« vsi
ppoblemi reSujeJo oxko in to pr-
vensrveno 9trokovna vpraSanja in
itmenjave, druga držav Latinske
Amerike, Jugoslavije, IruLije, Frao-
cije in le nekaterih, tia.) se režuje
in sklepa tu<ii o raJDlogih danaž-
niejca slabega stanja na nekatefih
univerzah. Delegati Latinske Ame-
rike so ne »amo z močnimi argu-
mentri, temvecf tudi z vjsokim gia-
som govorili o tem, da ima ve^i-
na nacnonainih unij danes veliiko
bol j pereče pnrobleme p̂ red sabo,
kakor vprasanje štud. turizma, kea-
so tudi problemi rasnc diskrimi-
naaij«, preganjanja svobodno mi-
sleiih Ljudii, odvzema avtonomiije
arkiverzam in podabno. To drugo
»taliž^e je zmagalo. Konferenca je
sprejda resolucije, v katenih ]e
med drugim re^eno »... Konferen-
ca obžaJuje akcijo vlade južnoafri-

tov Južne Amerike, ki se borijo
proti takšnemu stanju.«

Glasovanja o teh resolucijah se
je precei delegacov vzdržaJo. De-
legai Nove Zelandije je celo
zihteval, nai se vnese v zapisnik,
da se je njegova delegacija vzdr-
žala glasovanja, a mu ie predse-
dujoči odvrail, da je za njega
važno samo ro, aii je nekaj spre-
jeto ali ne. Če pa Nova Zelandi-
ja želi o tem, da se ie vzdriala
ftlasovanja, obvestiti vlado Južne
Afrike, lahko to stori sama. Inte-
resantno pa jc, da nobena delega-
cija ni glasovala proti tem reso-
luciiam

Univerza v Istanbulu

upravlja s konferenco) in ra pred-
sednika II. komisije.

Po poročilih raznih sdkretaarjev
je konferenca za^ela z delom po
komdsijah. Tu sem apoznal pomen
procedure ter vsemogocfnost bese-
de »točka reda« in »točka infor-
madje«. Procedura izvleče konfe-
renco iz le tako zapletenih skua-
cij, zgodi se pa, seveda bolj redko,
da zaradi do&lednosoi prapelje tudi
do čudnih situacij. Enkm se nam
jc zgodilo, da je po enounii de-
baoi o neki švedski resoluciji in
polurni debati o francoskem
amandmanu na to resolucijo Šved-
ska delegacija hotela svoio reso-
luoiijo umakaiti, ker je bila v od-
moru opozorjen.i na nekatere po-
ma;nik!iivosti. Razvila se je defoa-
ta o tem, ali se lahko umakne re-
soiucija, ko jo ie ie sekundirala
Malta In je dala ama/ndman Fran-

?ke Unije, t katero J€ bila vsiilje-
na rasna diskriminaoija nekaterim
umverzam JA Unife... Konfe-
renca izraža svojo soli<larnost z
tiac. unijo Šrud. JAU v njihovi
apoziciji proti tern-u aktu in pozi-
va vse štu<l- in visokoiolske usta-
ncve, na pod.prejo po svojiih moi-
nostih univerze In NUS v južno-
afriški Unifi v nfihovi opoziciji
proci odvzemanju svobode univer-
zam v tej deželi ixi rasni diiskrimi-
naciji, katera ie bila njiim vsi-
ljena.«

»... Konferenca, imajoci pred
očtni stanje, katerega so ustvarile
vlade na nekaterih univerzah Juž-
ne Amerike, obžaluje takšno sta-
nje in odvzem demokratskih svo-
boštfin ter avtonomije univarzam
in apelira na vse nac. unije in
ostale univ. organizaciic, nij da,jo
svojo pod>poro nac. uniii študen-

Lilijan Kodelja je zastopal
slovenske študente

Ja-z sem prisostv<yval delu II. in
III. komisije in sem se včasih pre-
cej potil, ko sem se moral v ne-
kai sekundah odločici, ali bom gla-
soval za kakšen predlog aili proti
njemu, nisem pa i-mel možnosti,
posvetovati se z ostalimi člani de-
legadje, ker je v komisijah en de-
legat predstavljal eno državo. Ko
je bilo v III. komisiji govora o
kon. za tisk na Dunaju, sem v
iimenu jugoslovanske delegacije
protesoiral proti prisostvovanju
španije na omenjeni konferenci.
Sekretar COSEC g. Tomson se je
poskušail opravičici s tem, da je
bila omenjena konferenca za eks-
perte in da so ji lahko prisostvo-
vali tudi ekapertii iz organ.izacij,
ki ni9o v COSEC. Nato sem za-
htevail besedo po točki informa-
cije (Punto de informacion) in
vpralal g. Tomsona, kako to, da
je na str. 73 in 85 onigiinalnega
zapisnika vneseno ime zastopniika
Alkala kot udeleženca glasovanj,
ako je on bil samo opazovalec, in
kako to, da je isti zastapnik bil
na konferend, ko vemo, da po
pravilih COSEC konferenoi eks-
pertov lahko prisostvujejo samo de-
legacije, ki imaio polnomočja svo-
\e nacionalne uaije.V tem prirne-
ru bi delegat španiie moral imeti
polnomo^ja, izdana od SEU, to
je falangistične šcud. organizacije.
Na to g. Tomson sploh ni poskusil
odgovcriti, ker je bila stvar vsa-
komur jasna in ni bilo ve£ mo-
goče resaico prikiritii. Na mojo
zahtevo je predsednik komisije pri
poročilu plenarni seji prečiital
tekst protesta jugoslovanske dele-
gaoiie, katerega sem mu bil-predal.

Veliko je biilo govora o štud.
tisku in o biiltenu COSEC. Spre-
jeta Je bila resolucija, naj se bilte-
nu in Mirroru tiskaio samo poro-

îla, karera priliajaio od nacion.
unij in iz študentskih <!as(>pisov.
Pomen te resoluoije je v tem, da
bo onemo.eočaila tiskanje dezinfor-
macii. Nadaslje ie bila sprejeta re-
solucjja, s karero se nala^a N. U.,
naj v svoitih državah delaio za to,
da njahove vla,de siprejmeio prin-
cip hena^enia stopnie dobljen.ih
diplom v drugih državah. S tem

v zvezi je bilo cudi govora o
vsklajevanju programov fakultet
iste stroke v raznih državah. CO-
SEC je bilo naročeno, naj sestavi
pregled današnjega stanja in naj
obvešča vse N. U. o doseženih
uspehih na cem področju. Bilo je
veliko govora o delu mednarodnih
organizacij in priporo<5eno IAE-
STE, 1AESEC in podobnim arga-
nizacijam, naj koordiniirajo svoje
delo in vzpostavijo ožje sodelova-
nje, a dežele, katere itnajo manjSo
možnost izmenjav preko teh orga-
nizacij, naj omogo&jo medfakul-
tetno izmenjavo. Konferenca jc
sprejela priporo^ilo za mednarod-
no štud. legimmacHo, katera bi
omogočila Studentom pri potova-
n'fu v inozemstvo dosego, pravic
do raznih popustov brez posebnih
potrdiil. Nacionalne unije naj v
svojih državah poskušajo doseži
pri oblasteh uz.akonitev določenih
popustov. Veliko se je razpravlja-
lo o delu WUS (World Universiti
Semice). Posebno zaiiimivo je bilo
izvajanje 'indijskega delegata, ki
je navedel podatke o malverzaci-
jah v delu komkeja WUS Indi-
jc. Konferenca je odločila, naj se
pregleda delo omenjenega komite-
ja on omogoči nac. unija šrud. In-
dije sodelovanje v delu tega kom.
Bilo je dano priporočilo FISU
(medn. štud. športna organizaoija),
na>j nadaljuje delo pri org. olimp.
Stoid. iger v Helsinkah v dogovoru
s športno sekcijo MSS (inform.
stuid. org.), in potrien plan FISU,

Turška delegacija na konferenci COSEC

Saar:

Evropska univerza
vropski inštitut nct tej univerzi Lvaja znanstveno raziskovanje evropsklh

vprašanj - Na inštitutu za Ir iče lchko diplomirajo za prevajalce ali tolmače -
Delo študenfske organizacije je zelo živahno, imajo tudi lastno radijsko postajo -
Na univerzi študira okrog 1400 študentov, predstavnikov 26 narodnostl
Po končani drugi svetovni vojni je bil poloiaj za saarske

študente in abituriente zelo težak. Niso Imeli prav nikake moi-
nosti za visokošolski študij niti v Nem^iji niti na fra,ncoskih
visokih šolah. Nemike univerze so bile na jesen 1954 tako pol-
ne, da številnim študentom vpis ni bil mogoč. Vpis je bil do-
voljen le za študente določenih semestrov.

To nevzdržno stanje je bilo povod za ustanovitev saarske

Pravna ln ekonomska fakul-
t e ta sta razdeljeni na oddelek
za pravne in gospodarske vede.
Razumljivo je, ds se pri sku$>-
nem delu kolegov raznih narod.
noati pojavljajo v prav zanimi-
vi obliki problemi gospodar-

Univerze ter je bila zanjo uporabljena deželna bolnica v Ham- stva, trgovinskega in državljan-
burgu, kjer je začela delovati medicinska fakulteta. Za osta-
le fakultete, pravno, prirodoslovno, filozofsko, ki so bile usta-
novljene v istem čaisu, pa so preuredili poslopje vojašnice,
obsegajoče 8 velikih zgradb na robu Saarbruckena. Tako je
nastala leta 1947—1948 "prva saarska Univerza s 4 fakultetami.

Pravna osnova za novo Uni- ko oddaljeno od vseh kultur-
nih centrov srednjeevropskih

tev Univerze, in s francosko-
o kultur-

po katerem bodo stud. sportne igre v e r z o j e b i l a p o d a n a s saarsko — *•-—
v leru 1955 na Jahoram v Jugd- U s t a,v0 ki predvideva ustanovi držav. Posebno važno je, da ni
slaviji. _ _ t e v U n i 1

Da bi se dobil pregled nad sta- s a a r s k j . m
niem v Afriki, je bilo določeno,
naj ena delegacija COSEC obišče
univ. centre v Afrikd in ugotovi Najvišji organ Univerze Je
življenjski standard afri&ih Stu- upravni svet, katerega tvorijo Saarbriickena obsega okoli 100
dentov ter pomaga ustvarjati nac. ustanove in strokovna združe- tisoč kvadratnih metrov, na ka-
unije, kjer bo to mozno. . . .

Konferenca je

v neposredni bližlni drugih
unirverz, ker je tako omogooen
širši dotok študentov.

Samo unlverzitetno ozemlje

pravico
nja, ki se za Univerzo zanima-
jo. V tem upravnem svetu so

., da sodelujejo v^delu umver- z a s t opani predstavniki Francije
ziitemih oblasti
esta conferencia reconoce h\ dere-
cho de estos [estudiarues] a par-
tecipar en el gobierno de la uni-
versidad ...«), in pniparoča N. U.,
naj poskušajo doseči ustrezno za-
stopstvo. Zelo važno je, da je
konferenca priznala nujnost nac.

za plbdno m

i n S a a r a i n s i c e r

vilorn
enakim šte-

Posebno značilen za saarsko
Univerzo je njen mednarodni
značaj. Na to kažejo nekateri
'l"ii univerzitetnega statuta, ki
predvidevajo, da lahko delujejo

intelektualno in kulturno življenje n a U n i v e r z i Profesorji vseh na-
in delo. Zato naj N. U. dajo W r c > d ' n o s t i . * P r a v **<> ^orejo

terih so združena vsa poslop.
ja, ki spadajo k tej mladi Uni-
verzi. Poleg velikih stavb, v ka-
terih so posamezne fakultete,
Imajo tu svoje mesto ae evrop-
ski inštitut, inštitut za toknače
in inštitut za raziskovanje ko.
vin. Zemljitšče je okoli in okoli
obdano z go>zdom ter predstav-
Ija nekako naravno zaključeno
celoto. Tesna povezanost med
posameanimi fakultetami in in-

skega prava, zlasti pa primer-
jalne pravne zgodovine.

Samostojno celoto predstavlja
inštitut za kriminologijo. Učni
program vsebuje vse diiciipli-
ne, ki se ukvarjajo z realnimi
dejstvi nastajanja »ločinov in
prav tako nauk o realnih me-
todah pobijanja zloilnov. Sam
študij je osredotočen na izo-
brazbo študentov, ki s e želijo
kasneje posvetiti javni upravi
kot apecialisti v službl policije,
kot zdravniki, psihologi ali
vzgojitelji.

Inštitut prirodoslovne fakulte.
te je deljen na dva oddelka in
je v dveh popolnoma ločenih
poslapjih. V enem sta kemični
in fizikalni inštitut, v drugem
pa so oddelki za matematiko,
mineralogijo in geologijo. Mo-
derno urejeni inštituti dajejo
možnost, da študentje popolno-
ma spoznajo vae najpotrebnejše

Dvojni študijskl sistem ]e,., , . , . . ,L . 1951, njegova naloga p
znaorlnost skoraj vseh fakultet, d e l o v a n j e p r i k g x a d n j i

_ štituti daje tej Univerzi še po-
io moralno"podpo"ro N. u7"v'ko- š t u d i r a t i študentje vseh naro- sebno prijeten pečat.
lonialnih deželah v njihovem de- d o v - N e m s k i i n francoski jezik
lu za dosego nac. svobode. s t a enakopravna tako pri pre.

Po sprejetju predlagamih resolu- davanjiih kot pri izpitih.
cLj je konferenca izvolila supervi-
sion komite (kontrolni kom.) v Univerzitetno mesto Saarbriik-
sledečem sestavu: Italija, Kanada, k e « Ježi ob železniški progl t o j e F r a , n c i j i i n S a a r u

(Nadaljev. na zadnji strani) Frankfurt—Pariz. Mesto je ena- z i č n o s t p r i predavanjih je
imela za posledico razne pro-
bleme, ki so nastali predvsem
zaxadi tega, ker sta dve tretjini
predavanj v nemškem jeziku in
le ena v franco.skeim. Vendar so
bili tudi ti problemi rešeni z
razlagami predavanj, ki jih
opravljajo asistenti tudi v dru.
gih jezikih.

Materialni pogoji na Univerzi
so zelo ugodni. Studijske pri-
stojbin« so sorazinerno nizke in
znašajo letno 2000 do 2500 fran-
coskih frankov. Kakšnih poseb-
nih pristojbin za posamezna
predavanja ali seminarje ni.
Zato je tudi razumljivo, da je
na saarski Univerzi vpisan vi-
sok odstotek gmotno šibkejših
študentov. Delovanje in študij
na po&ajneznih fakultetah ka-
kor tudi ureditev Univerze sa-
me kažejo razne značilnosti.

Evropski inštitut je popolno-
ma nova tvorba na tej Uni-
verzi. Ustanovljen je bil leta
1951, njegova naloga pa je so-

Univerza v Saaru

snov evropskim vidikom. Stu-
dij na tem inštitutu traja dve
leti. Po zaključenem študiju
prejme kandjdat diplomo <j »vjš-
j«m evropskem študiju«. Izipitl
so ustni in pismeni, poleg tega
pa je treba vložiti znanstveno
obdelavo kakega problema. Za
vpis na ta inštitut je potrebno,
da se kandidat izkaže s potr.
dilom, da je aibsolviral že naj-
manj 8 sernestrov na univerzi.
Praktično delo se kaže v štu-
dijskih potovanjjh po raznih ev-
roipskih državah.

Ena izmed najbolj pomembnih
znanstvenih ustanov v saarski
oblasti je inštitut za razisko-
vanje kovin. Upravno je neod-
visen od Univ^rze, vendar pa
je v sklopu same Univerze. Ix-
vrstno apremljen inštitut ima
oddelek za kemijo, vedo o ko-
vinah in tehnologijo.

Viadimir Tancet:

Delavsko soupravljanje
v kapitalizmu

V današnjl Številkl objavljamo prvi del članka
tov. Tanceta, ki ga je pripravil po svoji ra^pravi, za
katero je prejel tudi Prešernovo nagrado. Upamo, da
bo tema zanimala naše bralce, predvsem pa tiste, ki
potujejo v inozemstvo na prakso in pridejo s temi
problemi v direktni stik.

Nepomirljiva razredna nasprot-
\a najdejo v kapitaiizmu svoj od-
taz v odprti poLitičm in ekonom-
ski burbi deUvskega razreda. Ra-
zen političnih strank in sindikatov
se razmeroma zgoda) (zai. XX.
stol.) pojavijo tovarniski sveti (ko-
miteji), v katenh delavski pred-
stavniki skupno ? delodajalci so-
odločajo pri reševanju nekaterih
ekonomskih in socialnih problemov
delavstva. To )e hil vsekakor ve-
lik korak naprei, zadel pa je ob
tnočne bariere kapitalističnih druz-
benih odnnsov. Čim bi delavski
predstavniki soodločali o po-
memknih zadevah (delitev dohil-
ka, uprava podjetij), bi to ne bili
več kapitaiistični dru-zbtni odnosi.
To pa podjetniki najmanj zelifo.
Č? so z> prisiljeni na odstopanje
in knmpromis, so pripravljeni dati
delavcem le take k&mpetence, Jti

ne morejo ogroziti potožaja kapi-
talistov. Dosedanja borba za so-
odločanje delavskih preditavnikov
m uspehi, kt so ze doseiem kaie-
1o, da postaja ekonomska demo-
kratizacija druibe vcdno bolj nuj-
na ter da fo progresivne sile osvo-
jile delavtko upravljanje kot izhod
iz sedanje krize driavneRa kapita-
lizma

če ugotavljamo, da so detavske
mnoiice v pagledu s&odločanja V
nekaterih državah ze prece\ do-
segle, ne moremo tega v celott
trditi za mednarodne delavske fo-
rume, ki capljajo za razvojem.
Tako n. pr. SOCIALISTIČNA
INTERNACIONALA v svojem
frankfurtskem programu iz 1952.
leta %e vedno ponavlja stare po-
stavke socizlističnih programov
(polna laposlitev, planiranje, so-
cialno z*VArovan)e itd.), nikjer pa

ne omenja delctvskega upravljanja,
niti ne da)e tozadevnih perspektiv.
Kake posebne imeme ne kaiejo ni-
ti vse slndikalne organizacije. Na
KONGRESU SlNDIKATOV(Bel-
gija nov. 1953) se je samo del sin-
dikatov zavzemal za delavsko so-
upravljanje podjetij, dočim se je
drugi del temu mocno upiral. Tit-
di MEDNARODNA ORGANI-
ZACIJA DELA zaostaja za raz-
vojem. Šele 1951. leta je bilo na
34. zasedanju Mednzrodne konfe-
rence dela prvič obravnavano so-
delovan-je delodajalcev in delavcev
v okviru podjetij, dočim se je so-
delovanje v okviru celotne indu-
strije in v nacionalnem merilu ob-
ravnavalo šele na 35. zasedanju
Mednarodne konference dcla 19','
leta. Ti primeri kažejo, da je do
uresničenja delavskih pravic se
dolga pot, ki je v osnovi odvisna
od nadal)n]e borbe delavskega raz-
reda proti kapitaUstičnim družbe-
nim odnosom.

Iniciativa za soodlocanje delav-
cev v podjetjih ni vedno prihajala
s strani delavstva. Kapitalisti so
včasih sami dajali iniciativo za so-
delovanje delavskih predstavnikov
v podjetjih in to takrat, kadar so
s» obetali od n)ihovega sodelova-
n)a neposrednih koristi v pogledu
zvisanja produkcije (med prvo in
drugo svetovno z>ojno) ali pa ta-
krat, kadar yo hoteli z nekakimi
»rHmenlmi sindikati* izolirati de-
lavce svojib podjetil in s tem raz-
bijati sindikalno gibanje. Če hvza-
memo posebno oblt^o vpliva de-

lavstva v podjetjih — kolektivne
pogodbe sindikatov z direkcijami,
potem lahko ločimo sledeče nači-
ne vzpostavitve sodelovanja delo-
dajalcev in delavcev:

a) >2A LASE PRIVLEČENI«
DELAVSKl PREDSTAVNIKl
(dclavska aristokracija) $o bili po-
sebno aktualni v začetni fazi bor-
be delavskega razreda za soodlo-
čanje v podjetjih, ko so hoteli ka-
pitalisti prehiteti delavstvo in fim
s temi »predstavniki« zamasiti
usta. Delavski predstavniki te vr-
ste so žal se precej pogosti danei
v kapitalizmH.

b) OD STRANKE (DRŽAVE)
določeni delavski »predstavniki*
so značilni za fašistične, totatitar-
ne reiime. Običafno so skriti v ob-
liki fasističnih korporacij (Italija,
Španija, Nemčija) ali v obliki sin-
dikalnih komitejev (SSSR in sa-
tehti). 7,a take »delavske predstav-
nike« se delavstvo ni nikoli bori-
lo, ker od n}ih ni moglo niti ni
smelo pričakovati nic pozitivnega.

Uspesnejše pa je post&lo sodelo-
vanje takrat, kadar je delavski
razred s svojim pritiskom na ka-
pitaliste uspel itsiliti neke nove
kompetence. Kot rezultat hrajkov,
povečane vloge delavskega razre-
da se javljajo:

c) SPORAZUM! DELODA-
JALCFV IN DELAVCEV, ki
potrdijo trenutna razmerje sil. Cle
bi ti sporaznmi predstavljali neko
dokončno, stalno ureditev, potem
bi bile penpekiive deLavstva ka)

ialostne. Ker pa gre borba delav-
skega razreda naprej, postavlja
delavstvo v skladu s swjo močjo
nove zahteve (ki jih podpirajo
strajki in druga borbena sredstva),
katerih resitev najde svoj izraz z
novim sporazumom, sprejemom to-
zadevnih zakonov ali celo ustrez-
ne ustave. Na sporazumih deloda-
jalcev vn delavcev sloni današnje
sodelovanje delavskih predstavni-
kov v podjetjib NORVEŠKE,
ANGUJE, BELGIJE, ITALIJE,
ŠVEDSKE in DANSKE.

d) Z zakonom vzpcstavljeno so-
delovanje je oblika, značilna za
novejše obdobje, ko je idejo de-
Uvskega soupmvljanja nemogoče
popolnoma ignorirati. Postavlja
se le vprasanje, kako daleč segajo
kompetence delavskih predstavni-
kov v posameznih driavah. Za-
konskim potom je bila priznana
delavcem pravica sonpravljanja v
podjetjih NFMČIJE, AVSTRIJE,
FRANCI]E, LUXEMBURGA,
NIZOZEMSKE, FINSKE, INDl-
JE in BOLIVIJE.

Ne gre zanemariti tudi dejitva,
da so delavsko soupravljanje mo-
rale upostevati eelo ustave (Vaj-
marska 1919. in francoska 1946.
leta).

Delavsko predsta*>nistvo ima v
raznih državah prav razlilne ob-
like, oziroma točneje — različna
imena. Povečini se ta predstavni-
stva izrašajo v paritetnib organih
s tocno določenimi uli bolje —
točno omejenimi kompetencami.
Na principu enakega hevila pred-

stavnikov delodajalcev in delavcev
delujejo:

1. TOVARNIŠKI SVETI v
BELGIJI, NIZOZEMSKI in BO-
LIVIJl;

2. TOVARNIŠKI KOMITEJI
v FRANCIJI, DANSKI, FINSKI
in ŠVEDSKI;

3. EKONOMSKl ODBORl v
NEMČIJI;

4. PRODUKCIJSKI KOMITE-
JI v NORVE5KI;

5. KOMITEJI DELA v AN-
GLIJI;

6. KOMISIJE DELA v IN-
DIJI.

Med mešane organe spadajo tu~
di NADZORNI ODBORl v
NEMČIJI, ki pa po novem zako-
nu od 1952. leta nimajo enakega
stevila predstavnikov delodajalcev
in delavcev. (Dve tretjini deloda-
jalci ln ena tretjina delavci.)

Organi, sestavljeni izključno tz
delavskih predstavnikov, pa so:

1. TOVARN1ŠK1 SVETl v
NEMČIJI, AVSTRIJI;

2. INTERNE KOMISIJE v
ITALIJI;

3. DELAVSKE DELEGACIJE
v LUXEMBURGU;

4. DELEGAT! PODJETJA v
FRANCIJI, AVSTRIJI, ŠVED-
SKl, ITALIJI in NEMČ1]1.

Ideja delavskega soupravljanja
ni zajela samo podjetij, temveč se
}e sknsala uveljaviti tudi v višjih
gospodarskih združenjib. To se
kaže tndi v določbah nekib zako-
nodaj, ki predvidevajo delavske
predstavnike ne uuno v upravah

padjetij, marvei tt+di v Hpravnih
svetib delniških druzb (FRANCI-
]A) in upravruh odborih akcijskih
druib (AVSTRIJA). Ostalo pa m
snmo pri tetn. Javljajo se tenden-
ce vzpostaviti tndi v naciona.lr.em
merilu nek forum, kjer bi labko
delavfki predstavniki wvel)a,vili
svojo pravico soupravljanja gospo-
darstva. Razumljivo je, da so de-
lavske zahteve naletele tu se na
močnejse bariere kapitalističnih
odnosov, skozi katere je z bistve-
nirm za.hteva.ml zaenkrat nemogo-
če prodreti. Najprej se je to vpra-
sanje postavllo po prvi svetovni
vojni v NEMČIJl, kjer je celo
Vajmarska ustava iz 1919. leta
predvidela ekonomske svete, for-
mirane na teritorialni osnovi in
Ekonomski svet Rajha kot vrhov-
ni organ. V času med dvema xx>}'
nama so bile v nacionalnem me-
rilu posebno aktivne fasistične
korporacije, ki pa z dejanskim de-
lavskim soupravljanjem niso imele
ničesar skupnega. Posebni mesani
organi v naclonalnem merilu so
bili osnovani leta 1945 v ANGLI-
Jl in NORVESKl, leta 1946 v
FRANCIJI in ŠVEDSKI, 1949 v
FINSKl in 1950 v NIZOZEM-
SKI. Uspesno delo vseb teh nacio-
nalnih svetov in kotnisij je bilo
najože vezano na trenutno raz-
merje sil dela in kapitala, zato
zasledimo pri tem h večje nihanje
uspehov in nenspehov kot pri so-
HpravlJMJH delavcev v okviru
podjetij.

(Konec prihodniič)



K U L T U R N A T R I B U N A

GLEDALIŠČE
HUXLEY:

GIOOONDIN NASMEH
P red kratkim je Ljubljan-

sko dramsko gledališče
uprizorilo svojo peto le-

tošnjo premiero in nam pri-
kazalo moderno angleško delo
Aldousa Huxleya — Giocon-
din nasmeh. Zdi se nam, da je
naša časopisna kritika spre-
gledala bistvo drame — kot
bomo pozneje videli, in si ga
bomo zato nekoliko natanč-
neje ogledali.

Avtor je dal svojemu de-
lu izrazit moralni poudarek.
Osrednja figura je doktor Lib-
bard, ki se je edini med vse-
mi dokopal do pravega spo-
znanja v svojem lastnem živ-
ljenju in svetu. Leta, ki so
mu še ostala, preživlja v vse-
razumevajočem miru, izpol-
njujoč nalogo, za katero je
spoznal, da jo, kot moralen
ftlovek mora izpolnjevati: ra-
zumeti človeka v vsej nje-
govi človečnosti in mu po-
magati. Spoznati in vdati se
neizbežni nujnosti, kjer no-
bena človeška moč ne more
ničesar več storiti, ter upo-
rabiati svoje sile tam, kjer
je ,o mogoče — to je Lib-
bardovo osnovno spoznaje, ki
ga potrjuje z lastnim življe-

more se sprijazniti z dejstvom,
da bo po nedolžnem obsojen
na smrt, zato trpi in se v tem
svojem trpljenju uničuje. Po
razgovoru z Libbardom pa se
osvesti, da on sam ne more
prav ničesar storiti, zato se
vda ter doseže mir in očl-
ščenje. S tem pa je Libbard
že uresničil svoj življenjski
cilj; pomagal je sočloveku
preko nesmiselnega trpljenja
in upiranja proti temu, čemur
se ni mogoče upirati, do spo-
kojnega miru in odrešitve.
Svobodo pojmuje Huxley to-
rej kot možnost izbire med
dvema ali več nujnostml, ki
nas pogajajo. Svoboden si v
toliko, v koliko spoznaš nuj-
nost — to je osnovna misel.
ki teče preko vse drame in
jo najjasneje izpove doktor
Libbard, ko obišče prijatelja
v ječi.

Ta morala pa nikakor ni
morala Allana Conweya iz
Pristleyeve tudi pred krat-
kim pri nas uprizorjene dra-
me »Čas in Conwayevi«, s ka-
tero človek Allanove vrste
sicer prav tako doseže svoj
mir, ki pa izključuje vsako
dejavnost ter se izraža le v

la razstavo v Ankari

Terezija Hajder: Portret Savice (marmor)

njem. Čim Clovek spozna nuj-
nost in se z njo sprijazni, se
ne zaletava več z glavo skozi
zid ter se s tem uničuje, ka-
kor to delata Janet Spence in
Hutton, temveč doseže svoj
mir in še več — v spoznanju
nujnosti doseže svojo svobodo.
Janet se tega ne zaveda. Ker
noče ali ne more priznati nuj-
nosti, da je vsak dan starejša,
da se njeha mladost ne vrne
več in da je Hutlon ne liubi,
misli, da je v svojih dejanjih
popolnoma svobodna V res-
nici pa uravnavajo njem de-
janja najrazličnejši hetero-
geni elementi: slepa strast,
užalieni ponos, ljubosumje,
naivna zaverovanost itd. Ni
svobodna, tomveč suženj svo-
je lastne narave in dogodkov,
ki se z njo igrajo in jo po
svo.ii nerazumni logiki poti-
skajo v zločin, živčni zlom in
smrt. Isto je s Huttonom; ne

neprizadetem skladanju s ka-
kršnokoli stvarnostjo. Huxle-
yeva morala pa dejavnosti ne
izključuje, temveč jo predpo-
stavlja. Ko se človek enkrat
dokoplje do spoznanja, ne sme
prekrižati rok kot jih pre-
križa Allan Conwey, temveč
mora to svoje spoznanje, ozi-
roma smer tega spoznanja
posredovati drugim ter jim s
tem pomagati in jih odreše-
vati. Vsako posredovanje pa
je že aktivno, je že dejavnost.
In vsaka dejavnost je boj za
nekaj proti nečemu. S tem
šele dobi naše življenje svo-
jo pravo ceno, svoje opravi-
čilo in smisel in človek, ki ga
živi tako — svojo trdnost in
mir. Svoje življenje moramo
navezati na neke višje in
trajnejše — v tem primeru
moralne cilje, ne pa na celo
vrsto povsem zunanjih, min-
ljivih in nebistvenih elemen-

tov. Emily Huttonova je ži-
vela srečno vse dotlej, dokler
ji ni bolezen uničila lepote in
ji preprečila obiske družab-
nih prireditev ter ji s tem
ugrabila občudovanje njene
okolice. Zivljenje je imelo za-
njo vrednost le v teh vna-
njih, čutnih vrednotah in brž
ko so te propadle, je propa-
dla z njimi tudi ona sama.
Ničesar več nima, kar bi na-
polnjevalo njeno notranje živ-
Ijenje; zdaj je prepuščena sa-
ma sebi, praznoti Bvoje lastne
notranjosti. Nobene okolice,
nobene družbe ni več, da bi
jo izpolnila od zunaj. V njej
ni ničesar, kar bi ji dalo moč
in sposobnost organizirati svo-
je življenje na povsem nov,
višji način, primeren njenemu
sedanjemu položaju. Zato je
Emily vse do gvoje smrti raz-
klana med željami tn spamini,
ki so ji še ostali ter med re-
alnimi možnostmi, ki jih ima.

Isto je s Huttonom in Janet
Spence. Oba vežeta svoje Živ-
ljenje in še ve£ — svojo sre-
čo na povsem zunanje, empi-
rične cilje, ne da bi bila zmož-
na pogledati preko njih. Ker
pa so ti cilji prav tako ne-
stalni kaikor je življenje mu-
hasto in gamovoljno, se jtma
vedno znova podirajo. Z nji-
hovim padcern pa je uničena
tudi njuna sreča ki mir. Zato
ae vedno znova pehata za n.ii-
mi in si usfcvarjata nove, ki
se bodo že naslednji hip zopet
podrli in tako sta obsojena
na večno tavanje ali trpljenje.
Dr. Libbard pa je povseni dru-
gačen; odrekel se Je tem majh-
nim ciljem v iinenu enega sa-
mega, višjega, ki organizi:a
njegovo življenje in njega sa-
mega kot osebnost. Njegov cilj
in njegovo življenje sta tako
združena, da mora že pasti
življenje samo, če naj pade
tudi Libbardov cilj. Zato Lib-
bard ve, kaj hoče, zato si
sam uravnava svoje življenje
in ne pusti, da bi ga metalo
sem ter tja kakor Igračko. V
svojem spoznanju je našel
mir in dovolj močl za izpol-
njevanje svoje življenjske na-
loge.

To vidimo Se tem bolj jasno,
če se še enkrat ozremo na
značaja Huttona in Janet
Spenceove, če pogledamo nju-
ni intelektualni fiziognomiji.
Huxley kritizira in obsoja
njuno hipokrizijo — razkol
med besedami in de,1anji. Hut-
ton je človek, ki na ves glas
govori: »Iskreno priznavam
svoje napake, ne da bi se jih
kesal in jih popravljal« —
hkrati pa strahopetno laže
svo.ii okolid. Njegovo progla-
šanje iskrenosti je le kulisa,
za katero skriva svoje pravo
bistvo, ki se ga še sam ne za-
veda. Tudi v Janet je nekaj
takega. V prvem dejanju pra-
vl Huttonu: »Ko bi vedela,
da sem komu napoti, bl se
ubila«. Ko pa zaide v položaj,
kjer je v resnlci nekomu na-
poti, se ne umakne, niti se ne
ubije, temveč se z vso močjo
svoje strastne narave bori za
mesto, ki ga je izgubila; svoji
strasti in ponosu si ne po-
mišlja žrtvovati celo tujih
življen.i: Emily Huttana in
njegovo drugo ženo.

Huxleyevo moralno filozo-
fijo oživljajo karakterji, obli-
kovani na nek značilen an-
gleški način. Njihova celotna
človeška fiziognomija se iz-

(Nadaljevanje na strani 10)

Problemi
film^keg^a repertoarfa
Razgovor našega urednika z direktorjem Podjefja

za izposojo fiimov
Zadnje čase predvajajona naSih platnih kaj bore pro-

tzvode sedme nmetnosti. Le tu pa tam »kane« kaj nad-
povprečnega, »velikega« filma pa v Ljubljani že lep čas
nismo videli. Ob tem se vprašujemo, ali je to vse odraz
ekonomizacije programske politike in kako je sploh s *a
stvarjo. Zato smo se obrnili na direktorja Podjetja za iz-
posojanje filmov, ki je našemu uredniku odgovoril na
nekaj vprašanj, kar bo gotovo zaniraalo naše bralce.

Danilo Merlak kot THALOS

Na prvo vprašanje, ali je
ekonomski vidik edina ali pre-
vladujoča sila pri določevanju
programa in ali obstaja tudi
kak umetniški organ, ki sode-
luje pri tem, smo dobili pre-
cej dolg odgovor: Z decentra-
lizacijo je bil odpravljen mono-
polni značaj zveznega odkup-
nega podjetja in so republiška
podjetja dobila pravico sama
odločati o nabavi. Srbsko in
hrvaško odkupno podjetje sta
se obrnili kar na najbližje pro-
ducente: Nemce in Avstrijce
ter odkupili več podpovprečnih
lilmov (med njimi tudi VERUJ
V MENE Itd.). Pri tem jih je
vodil izključno le ekonomski
vidik, ker so filmi lzredno po-
ceni, ter gredo pri nas §e do-
kaj uspešno v denar, predvsem

IFIGENIJA NA TAVRIDI
v uprizoritvi Ijubljanske opere

C Monteverdl, Ch. Gluck ln R. Wagner — to so trije ve-
u likani, ki so se borili zato, da so operi vrnili njeno

poslanstvo in vedno na novo našli idealno ravnotežje
med besedo in glasbo. Prav z uvedbo deklamatoričnega mu-
zikalnega sloga in dramskega recitativa je Gluck nadaljeval že
započeto Teformo Benečana Mo nteverdija. V Nemčiji se je
Gluck težko boril s tamkaj ukoreninjeno napolitansko opero.
Kon<5no je prodrl. Tudi italijanski skladatelji, ki so še ostali
zveati svoji tradicionalni oPeri, so se polagoma pričeli pritbli-
ževati novim idejam.

Ch. Gluck (1714-87)
Ko je imel 16 let, ga je oče

(ki jc bil Ceh) odpeljal na Ce.
ško; nato je študiral v jezuit-
skem kolegiju v Komotavu. V
Pragi pa je i>osečal univerzitet-
ne tečaje logike in matematike
ter nadaljeval glasbene študije.
Gluckovo življeoje je potekalo
v trikotu Milano—^Dunaj—Paris.
Tako se je seznanil z različni-
mi stili od oratorijev HandJa,
do italijanske opere in franco-
skega baleta. Kmalu se je p o
kazal njegov tiopični individua-
lizem, ki je pre.ko prvih kriz
preicl na njemu odgovarjajoče
estetske nujnoati. Mojster že
zgodaj kaže smisel ne samo za
lirične prehode (arije), temve^
ima tudi občutek za dialog in
medlitacijo (tako vokalne — re-
citativi, kakor tudi instrumen-
talizacijo). Njegova dela (Arta.
serse, Demetrio, Demofonte) so
0'prta predvsem na čisto melo-
dijo in kažejo veliko Inspira-
ci)o (saj to je bila glasba spe-
vov!) Njegov prerod se prične
z Orfejem, kjer doseže preroje-
nje gledališča z glasbo. Tu pri-
žene umetnik človeške strasti
do največjega vrhunca. Ta im-
•pulz je slovit in ga preveva ve-
lika moč. Gluck se drži na vl-
sku stmitve poezije z glasbo.

Hlgenija na Tavridl je doži_
vela svoj krst 18. maja 1779.
leta. Z nJo je bila dosežena sin-
te«a muzikalnega duha. Ko je
Gluck komponiral Ifigenijo, je
obd«lal še arije iz mladostnih
oper ter jih adaptiral za nove
pogoje. Gluck je kamponiral
svojo opero na besedilo libreti-
sta Francoisa Guillarda. Prevod
Pavla Oblaka je lep in prav
pesnlško dognan. Ta libreto se
n« oddaljuje nit iod Evripldo-
vega originala, nitl od idejne
zasnove Goethejeve Ifigenije.

Ljubljanska opera je 29. de-
cenvbia preteklega leta uprizo

rila Iflgenijo na Tavridi. Zaradl
obolenj v ansamblu žal do re-
prize še ni prišlo.

Dirigent nas ni
razočaral

Muzikalno vodstvo je imel dl-
rigent Samo Hubad, ki j« s
primerno zanesenostjo strnil
orkester in pevce v organično
celoto. Dokazal nam je, da ima
smisel za muzikalno gradacijo
in je posainezna mesta pritiral
do zavidljivega dramatiičnega
vrhunca. Dal je pravo vrednost
muzikalnemu dialogu z vso
ostrino zahtevajočega ritma.
Lahko trdimo, da je Hubad po
svoji naturi skladen tudi z na-
čeli klasike, vendar je mestoma
z monumentalnostjo preveč za.
brisal finese, predvsem kar se
tiče godal. Kakor sem že dejal,
solidno vodi orkester in izurje-
no povezuje njegove fraze i
tborovsko in solistično inter-
pretacijo. Zborovodja Jože
Hanc je naštudiral zbore brez-
hibno.

Odgovarjajoč izraz
Režiser Hinko Leskovšek nam

skoraj vedno pričara nek nov,
delu odgovarjajoč izraz, ki ga
naša opera tako potrebuje.
Iskanje estetske mere je njego-
va največja odlika; poleg iz-
redne prilagodljivosti in sposob-
nosti fantazijskih variacij. Su-
vereno obvladovanje dinamič-
nih zajpletov in domiselni aranž_
man je skoraj vedno našel od-
ziv pri inscenatorju (s polkrož-
nirn, poševno v ozadje dvignje-
nim praktikablom, povišanimi
tli in arhitektonskimi dekora-
tivnimi elementi). Leskovšek
ved^no raizbija monotonost šablo-
ne oddaljuje niti od Evri/pido_
in tudi pri še takl skrbnosti
predstava vča«ih le ne dobi ved.
no ustreznega izraza prav z ozi-
rom na govorico vsakega izmed

teh treh faktorj«v (Rigoletto!).
Ifigenija pa je zopet dobila ti-
stega interpreta, ki je tako sreč.
no postavil že marsikatero delo
(Mozart: Figarova gvatba, Mu-
sorgski: Soročinski »ejem ,Mas-
senet: Don Kihot, Suttermaister:
Romeo in Julija itd.). Z občut-
kom za slikarske proibleme }e
režiser srečno zainteresiral pra-
vega slikarja Preglja, ki je s
svojimi pravilno razumljeinimi,
občuteno risaniml projekcijaml
dal stvari pravega duha in
mnogo pri&peval k uspehu ce-
lotne uprizoritve. Z gibanjem ln
spreminjanjem luči je režiser
ustvaril smiselni pcudar«k in
učinek (vsa čast šefu raz«vet-
ljave S. Sinkovcu).

Solistl so Imeli
vse možnostl

Solistl so Utiell vso možnost,
da dokažek> svojo glasovno
spretnost in dramatiino razgi-
banost. Vanda GerloviSeva. nzm
je ustvarila Ifigenijo s pravim
razumevanjem za oiiviitev v to
klasično podobo. S primerno
zadržanostjo je podala najbolj
vznesena mesta duševne razgi-
banosti. Nekaj pa bi vendar
pripomnil: Njen lepi polni ton
mestoma ni adekvaten vsebini
notranjega lika, kakršnega zah.
teva avtorjeva partitura.

Samo Smerkolj je kot Orest
prav presenetil. Lahko rečemo,
da ta pevec prehaja v svojo
zrelejše obdobje umetni^kega
iaživljanja. Njegov leipo barva-
ni bariton je zadnje čase pri-
dobil na volimvnu. Višine »o
krepkejše, ja&nejše; v srednji
legi mu zapojo glasilke da je ve-
selje, nižine pa Ima dovolj
krepke in lepe. Prav z entuzlaz-
mom je podal duievno razbiča-
neg«i in razklanega Oresta. V
igri, kakor tudi v glasovnem
podajanju nam je polnovredno
zažarel žlahten in kultiviran
lik.

Kakor reflekto-r sprernlja Ore-
sta njegov prijatelj Pylad, ki
ga je podal Gašiper Dermata.
Ceprav je bii pevec indlsponi-
ran, mu ne bi mogll očitati po-
polnega neuspeha. Svoj part je
komaj zadovoljlvo odpel, v igri
nas ni mogel prepricati. (Der-
mota pa naj pazi na svojo hojo
in držo telesa). V gestah mu

(Nadaljevanje na 10. strani)

v Sloveniji In Hrvatskl. Kar s«
ameriških filmov tiče, pa je po-
trebno omeniti, da precej teh
filmov dobimo v okviru sploš-
ne pomoči naši državi in jih
nabavimo že zato, ker imamo
pri tem večje finančne ugod-
nosti in se nam to izplača, če-
prav kvaliteta filmov vedno ne
odgovarja.

Za repertoar sam pa so v
prvi vrsti odgovorni kinemato-
grafi sami, ki samostojno na-
bavljajo filme od vseh republi-
ških podjetij za izposojanj«
filmov in pri tem odpade dokaj
majhen delež tudi na slovensko
podjetje.

Nrt vse to pa pomembno vpli-
va težak položaj teh podjetij,
ki jih tretirajo kot »trgovska«.
In kakor pri časopisih in založ-
bah, mora tudi pri filmu biti
neka meja, do katere lahko
greš v imenu ekonomskih inte-
resov. Tu je precep: ali kva-
litetne ali »trgovske« filme?
Podjetja bodo sprožila to vpra-
fcanje v javnosti in skušala do-
seči, če že ne status ustanove,
pa vsaj določene finančne
ugodnosti.

Tudi umetniški organ ob-
staja, saj je precej rešet, skozi
katera mora film. Ko pa je
film že odkupljen, ga pregleda
»Zvezna komisija za pregled
filmov« in potem še komisija
pri posameznih podjetjih. V
okviru podjetij pa delujejo tudl
umetniški sveti, ki svetujejo,
odloča pa podjetje, vendar na-
vadno ni navzkrižnih mnenj,
vsaj v Sloveniji ne.

Na vprašanje, ali so v posa-
meznih republikah drugačni
kriteriji za sprejem nekega fil-
ma, smo dobili pritrdilen odgo-
vor. In lahko rečemo, da so ti
kriteriji najostrejši predvsem v
Sloveniji, kar se tiče umetni-
ške kvalitete filma. Razlika v
kriterijih je ta: neko podjetje
ima bolj v ospredju ekonom-
ski vidik, drugo pa kulturno-
političnega.

V zadnjem času je bilo v Ju-
goslaviji izdelanih precej fil-
mov in zanimalo nas je. ali
bodo vsi ti filmi predvajani
tudi v Ljubljani. Res je, da je
znano, da mnogi ti filmi še
niso na pravi umetniški in teh-
nični višini, vendar se zanima-
mo zanje, ker že od vsega za-
četka spremljamo razvoj doma-
čega filma. Tovariš direktor
nam je pojasnil, da bo domača
filmska proizvodnja zaščitena
ter da bodo morala podjetja v
zvezi s tem odkupiti določeno
število domačih filmov. Lahko.
upamo, da bomo videli tudi pri
nas vse jugoslovanske filme.
Najnovejši film »Bila sem moč-
nejša« je n. pr. stal 8 milijo-
nov din in ga je končno le od-
kupilo bosansko podjetje, če-
prav bo žel slabo v promet, ker
je baje zelo slab. Razvija pa se
težnja, da bi podjetja nudila
svojo pomoč posamezni.-i do-
mačim filmom že med snema-
njem. Istočasno pa bo s potreb-
no uredbo določeno največje
število, koliko tujih filmov
lahko odkupi posamezno pod-
jetje v tujini. Znano je, da
n. pr srbsko podjetje za izpo-
sojo filmov skoro ne kupuje ju-
goslovanskih filmov, temveč la
tuje..

Kar se pa kooperacijskih fil-
mov tiče, kaže, da bomo prl
nas videli vse. IRENO V ZA-
DREGI smo že videli, DAL-
MATINSKO SVATBO pa tudi

(Nadaljevanje na 9. strani)

UMETNIKI, 0 KATERIH G0V0RIM0

\
Pic5S£ieve siike so umetnine v toiiko, v kolikor

so kiopotci še jajca ...« je izjavil slovenski umetnik
D o r e K l e m e n č l S v anketi »TT«:

N i res, da bi bil Spanec
bolj ošaben in bolj za-
ljubljen od človeka dru-

ge narodnosti, samo njegov
način je bolj pustolovski, ču-
den in nenavaden. Mogoče je
to težnja po samoti in melan-
holiji, ki straši v španski duši,
in Picasso je Spanec, ki ni po-
ttal nikoli Francoz, čeprav je
večino svojega življenja pre-
živel v Parizu. Ce danes 73-
letni starec »gleda za drugiini«
kot to pravi njegova 29-letna
žena, dela na drug način samo
to, kar je v.umetnosti delal vse
življenje: neprestano je iskal
nekaj novega, puščal &taro za
seboj in nove likovne prido-
bitve, brž ko se je priboril do
niih, spet zapuščal drugim v
nadaljn.jo obdelavo, sam se pa
odpravil na nova pota.

Za nas pomeni Picasso vse-

kakor eno najbolj vznemlrja-
jočih in problematičnih oseb-
nost! današnje evrop&ke kul-
ture, osebnost svetovnega for-
mata, katere metamorfoze so
napolnile prvo polovico 20.
stol. in določale ton v likovni
umetnostu Rojen v Malagi
(Spanija) je šele v Parizu pod
vplivl Van Gogha in Cezanna
našel prava tla za svoj razvoj.
Njegovi tipi, ki jih je risal na
Montmartu: Pieroti, Plesalci
na vrvi in Iikarice, so po&tali
s, svojimi tenkimi udi in obra-
zi, oblikovanimi od pomamj-
kanja, nosilci imanentnega stra
hu pred življenjem, daleč od
socialnega patosa. Leta 1906
se je po tej sladko-grenki li-
rični otožnosti te tako imeno-
vane »modre periode*, na ka-
tero je navezal krajšo »roza
periodo«, lotil polzkusov, da

bi dal liku trdnejše ogrodje in
ga stiliziral, pri čemer so mu
ilužile Cezannove besed« o
upodabljanju predmetov iz
kock, stožcev in kragle. 1908 se
je srečal s Francozom Bra-
quom, g katerim sta najela
dvoje sosednih ateljejev in se
s gkupnim vsakdanjim delom
prekopala 1912 do nove likov-
ne formulaoije, ki jo danesi
imenujemo kubizem. To je do-
prlnos latinskega genija, ki je
na svoj formalno vezani nafiin
zrušil lepo pobarvani svet i*n-
presionistov, svet lepega vide-
za in migetajoče opoldanske
luči, v katero je izginjal realni
svet.

Zamorske ma&ke so mu dale
pobudo za razne defonnacije,
ki so se najprej manifestirale
v grobi poenostavitvi. Predme-
tt so postajali oglati, logične
zveze pretrgane, tako da ao

nazadnje posamezni deli dobi-
11 samostojnofet in postali »te-
reometrične forme zelo pri-
pravne za poljubno uporabo
v kompozictji slike, To je bila
stopnja abstraktnega kublzma
kjer sta bili eddnd barvi niansa
rjave ir. s!ve, kl eta po$tali
spremljevalkl metaflzlCnlh
špekulacij na platnu.

Jasno, da francoskl senzua-
lizemr̂  ni dolgo zdržal v raz-
redčenem zraku abstraktne Pablo Picasso: D a m a s k l o b u k o m

askeze. Odprle so se nove mož-
nosti v kompoziciji, kjer so sli
karji s prirojenim občutkom
koloristov (Braque, Leger) pri-
tegnili nove sugestivne barve.
Na tej stopnji se je Picasso raz-
šel 1914 z Braquom in prepu-
stil nadaljnjo izdelavo kubi-
zma njemu in drugim, ki so se
jima pridružili. Značilno za
Picassa pa je, da BO se leta
1915 izpod njegovega čopiča
pojavili akademdčno korektni
akti, kl bi jih prav lahko pri-
pi&ali samemu Ingresu. To je
šlo nekaj časa, dokler ga niso
njegovi recimo baročni instink
ti privedli do tega, da je začal
figure neazir»erno napibovati.

V letth 1930 In 1940 Je raz-
vijal vedno nove oblike polab-
straktnega porekla. Njegovo
duševno stanje &e je mračilo
abenem s položajem v Evropi
pred II. svetovno vojno. Naj-
večjo vzpodbudo za njegovo
razdvojenost, obup in pesimi-
zem je dalo uničenje španskega
mesta Guernica za španske dr-
žavljanske vojne. Slika s tem
naslovom (1937) simbolizira ek
stazo unlčevanja, ki se je tako
junaško razbohotlla v II. sve-
tovni vojni. Iz takih depresij
so nastale slike, kjer je v div-
jih deformacijah likov umet-
nik dal duška f#'ojemu nes>o-
glasju v flgurah, ki so izgubi-

le vso človečnost in kot hudo
sanje plavajo med življenjerr..

Neverjeten razpon obsega
njegovo delo, od lirike »modre
periode« do brezmejnost; zad-
njih del, vmes odkritje kubi-
zma, življenjsko delo genija.
Tako sodi o Picassu kulturnl
&vet. Celo naša javnost ne more
v zadnjem času mimo njega.

Veliko vprašanje je še, če
bodo slovenski umetniki o&tali
v zatišju, ob strani velikih do-
gajanj v evropskem slikar-
skem svetu in se bo vprašanje
moderne umetnosti, v kateri
zavzema Pica&sova osebnost
vodilno vlogo, rešila na tako
preprost in vulgaren način, kot
bi to želel Dore Klemenčič.
Tendence sodobne umetnosti,
ki so do tega časa strašile kot
nejasen fantom izven ljubljan-
fekih meja, so postale stvarnost.

Zgodovina umetnosti pome-
ni obenem tudi zgodovino člo-
vekovega gledanja na svet Li-
kovne oblike &e spreminjajo
obenem z razvojem civilizaci-
je. In kljub kaotlčnim in nihi-
lističnim tendencam, ki jih lah-
ko ugotovimo v Picassovem
delu, ne moremo mimo mo-
mentov, ki potrjujejo huma-
no&t in željo, dvigniti človeko-
vo doetojanstvo.

Zupan France
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Ivo Pirkovič v homerski
fazi svojega razvoja

\ 7 i }e — m ne more hiti — dobe, v koteri se ne In haj
L * »večnega« podiralo, v hateri va&fa, razuma ne bi
strtrnela i& tem, da ra,zbi')e vero in praznoverje, katero je
ttstvarila volja istega r&zuma., H st s siimrm. napori trudi
tajti končno resnico, ki }e tako mocna, da ft tttdi njegove
sile ne mor&jo podreii.

Mak&m Gorhi

»Včasilh je treba veMkega p g
naa 2a o&tno izpovea resraice. Ve-
lik'i Gauss na ptrimer se je svojega
revolueioinairnega spoznainja zotper
dvatisočletni evklidični predsoddk
tako ustra&il, da ga je za zmeraj
trdno zakilemiil v skniviui, ptred&l.
Rekel ]e, da se je zbal hrupa Btj-
taJcev. Če pal sveta h-valii neko
novo modo v umecnostn, je res
težko vre& prvi kamen. Vsaka
kultura je nažla svoje untleevailce
in zaničevalce, barbanre brez oku«u
Kdo bo tvegal odgovornost?«

No, Ivo Pirkovič je tvegal!
Tre&d, da j« prinesel v ta mira&ii
kot naJe kukuire več nove Ju&.

A bodAmo stva.mej$. Poglejmo,
kaj nam Pdrkovič p o T e o so-
dobni umetnosta. Zakaj jo odkla-
ffla? Ati so njegove trditve spre-

jemljiiv«, njegova opalanja read-
na?

Pisainje T ParočevaJou >e izraz
popolne negacije neke umetnostne
straje in kale v zvezi s tem tudi
dokaj celoten umetnostni nazor
iloveka, ki ^oti tak odpor do ao-
dobne umetnosti; poleg tega pa
}e tako afaristično pasano, polno
spozmanj isn duhovioosci, na&čka-
no z liiterajrnkni in.Termez.zii: dia-
logi iin velikimi metaforaimi, da
bi bllo prevee tipokevad vse. Zato
sem se odiooil, da bom napisal le
nekaj pripomb in \nprašanj k ttrem
T ilanku nafboij razpredeoiin,
na*jlx>lj utemelijenim misiim.

Prva Pirkovičeva lirtev \e mo-
derna glasba, pravraprav modar-
na zabavna glasba — jaza;. So-
dobne resne gl&sb« kax nc poctna.

KIPAR STOJAN BATIČ

Ob »aipcaienl polici leži na
tieh majhen, še čisto pla-
iea Bati<Sev avtoportret.
Takoj zbudi j>02ornost,

Ceprav J« ie potpolnoma aka-
fiemski — njegovo mladostn.0
delo ix leta 1945. Takrat je šele
prav začel svojo um«tniško
pat, ko se ie vipisa-1 na akadc-
mijo. Daneg ima *voj prostoren
ln svetal atelj« v poslopju sa
Tivolskim gradorn. Ko sem ga
obiskal, je ravno klesal n&k
portret.

»Atelje I« ni v redu«, J« T^-
kel, ko je opazil mojo zveda-
Vosit, »sem šele pol leta v njem.«
Videti je, da ga vse to ne moti
preveč. Sedaj mnogo dela na
»vojem programu, poleg pa š«
vedno kakšen. portret. Portre-
tira zelo hitro; kadar človeka
»5>o<študira«, ga v treh urab pre-
nesa na glino. Veliko stojalo je
prazno, doba, ko j« modeliral
veliko plastiko za stpotnenike
y Trbovljah, Gradiacu, Zre^čali
itd., je že minula. Vsepovsod pa
leiljo male pJastjke, paredivsehi
Ženski akti v maivcu, skic« v le-
»u in glini; zaniroiva va svoje-
vrstna je skica Ikartisa — osnu-
tek za spomenik ponesrečenemu
letalcu Borišku.

Studij na akademijl je končal
IM9. leta z našo prvo genera-
V£jo; toda niti teh kt, niti na-
•lednjih dveii • šp«cialki pri
proiL B. Kalinu ln Smerduju
danes nl moigoo« več zaslediti
v njegovem delu. S»m pravi, da
je že v š(pecialki iskal v mi-
niaturah svoj lastni izraz. VI-
"deti pa je, da mu akademska
tradicija nikdar ni bila ovira
pri iskanju svoje ipoti.

2e na ofoeh iveznLh razsta-
Vah v Cetinju ln Serajevu ter
lani na samostoJDd razstavi v
Mali galeriji je « svojo malo
plastiko rbudiil pozornost. Zate-
ka se povsem v svet ženske,
tega ve^nega umetnikovega ido-
la; upodaibilja jo predvsem v
klasičnih konipozicijskih moti-
vih in pozaih. Vztrajno išče
[zraz njene ženskosti, erotike in
gracilnosti, v njegovih miniatu-
rah ie opazen močan liričen
poudairek na oblikovanju žen-
ikega telesa; odtod njegove dol-
ge, mehke postave i močnimi
boki, ki ponazarjajo prvobjtno
funkcijo žene, vitki vratovi z
majhnimi glavicami in mehlto
elastična, a nikdar dekadentno
osladna igra udov. Večioo teh
miniaturnih kompozicij ali po-
sameznih pilastik je izvršil v
Žgani glini, ki daje nekoliko
mehkejši, predvsem pa toplejši
Vn intimnejšl poudarek telesu.

»Pa nikar ne imisli, da bom
bstal samo pri tem«, mi je z

nasmeškom odgcrvoril na mo5a
pomisleke. »Skuiam itl s ča*om
naprej, toda v abstrakcijo ne
bom zašel; mordia bam nekoč
podredil lormo linearni ali celo
dekoraftivnl cbdelavi, oq?U8til )e
pa ne ibom. Formalni svet skri-
va v lebl še toliko lepote in
probletnov, da me bo vedno
privlačeval.« Stereotipnega vpra-
šanja, kaj misli omoderniumet-
nosti, mu ni»em E»stavil. Redkl
umetnikl lathko podajo o tesm
vprašanju t«ihtnej5e teoreti^čne
l*jave. Tudi Stojan Bati* odgo-
varja nanj i««o % evojo um«4-
noatjo.

O je«enski ratstavi, na kateri
bo verjetno irazstavljal z Miibo
Matedem, noč« kaj ve^ povedatl,
ker j« vsa strar ^e precej daJeč,
Jezi ga, da ni naša galerija
zmožna odkupdti kakega dela.
»Tako bo jprej izsla p-utolikaci.i a
• aa» mladih kiiparjih, kl jo
pripravlja Moderna galerija za
i«to 1955, kahor pe bodo imeli
kakftno uaSe delo v zbirki.« Vi-
de î }e, da se kritično stanje
slovenskega umetnostnega trga
ni še niti najmanj zboljšalo.

Za bodočnost ima mladi umet-
nik precej obširne načrte. Pred-
vseim bo delal zdaj več v bronu
ln kamnu, manj v mavcu.. Tu-
di graciozno in zelo rafinirano
»Dekle s papigo«, kl ga je pred
kratkim izvršil v mavcu, bo kle-
sal v marmor. Za razstavo ima
že pripravljenih približno deset
manjiih plastik in portretov.
»Zda.1 pa ^iripravljam nov cikel
rudarj«v«, mi je še izdal na
koncu. Pri tem se je nekoliko
razgrel ln mi je začel risati kar
na pod osnutke bodočih skulp-
turlc. To bo vrsta manjših re-
liefov, največ v bronu, s tema-
tiko iz rudarskega življenja. »Te
reliefe sl zamišljam z dvema
ali tremi figurami v čim eno-
stavnejših kompozicijah. Ce bo
treba, bom uporatoljal tudi prav
grobo in primitivno formo, iz-
raz ln »štimungo« pa hočem do-
biti čist0 rudarska«, mi je z&-
vzeto razlagal. Po načrtih de-
tajlov, ki mi jih je razlagal, je
videti, da bo v njegovem pri-
hodnjem delu precej ekspresio-
nističnih elementov, to pa go-
tovo ne na škodo vsefoini.

Poslovil sem se. Po vsem tem,
kar sem videl in slišal, sem
dobil vtis, da je Stojan Batič
gotovo še ne ustaljen kipar, ki
pa ima dovolj faivtazije in obli-
kovalske moči, da nam bo v
bodoče še marsikaj razkril. Na
vsak način pa bo njegova raz-
stava v jeseni zanimiva in nara
bo gotovo odgovorila na del
ugibanj o a^orjevi bodočnoatl.

•—esk—

šo$takovii, Prokofjev,
Hačaturjan, Britten« Hooegger,
Milhaud, Hkdemith, Bartiok, kaj
mu vsi ti in še drugi pomenšjo?
Ritmi modernega plesnega orke-
stra se rau zde tisto, kar ;e naj-
bolj znacilno in nabolj negatiivno
v sodobni glasbeni tvomo9ti.

A vpražujem se: kaj pa. je tako
slabega • iiitmu modernega plesa?
To, 'da je tako izirarat? Kaj stari
plesi nimajo rudi izrazkega nitma?
Ples, prav vsak ples je tutmi&no
gibanje, ni cr^>a, da je človek pi-
smouk, da to ve. Ni plesa, ki n«
bi raibil izraziiitega rittna, pa n.ij
bo to chairleston ali kolo ali tako
»kuiltutima« polka. — Misliim, da
Plifkovič nima naSih kol r% uira.z
nečesa iivaJskega v ljudeh, čepiav
kar prekipevajo od rkrniike, tistega
elementa v glasb.i, ki po njegovem
aživilja v cloveka »atavizeni osU-
beilih iiivailskih nagonov«. Koniu
drogemu pa stluži rutem »pleineni-
tega Straussa«, že ne tistrm mo-
mentom Y človeku, kii jih Pirkovlč

i kot živaiske?
Ker je spoz<na.l iritera za žival-

skii ©lement r glasbi, mu je mora.1
ix*tfi seveda tudi prim«rno proti-

tež — v mdodij.i. Banalni riitrni
n ipl«m«nite melodiije! Kako eno-
stavno! »Seved*« so pninesli rkmi-

T moderen ples ljaidje, T ka-
erih so fcivalski nagoni Sc bo1!1)

ka«rih duh nli biil apleme-
nken x a»elod!i:jan«i iplemenkes«
Strausga, — ztmord To, d« suz-

jii -v jiužrtrh ZdruienUi <irža"vah
niso viplivali na jazz tlc z rkmiko
Toje gil»sbe, tettiTeč tudd z nijeao

d J , <la je nastal iz iustvo-
i vstfa Amerikanoev, m da «9

melii pri n)egoT€im ustvarjan}u po-
&rocer posefeno vciiko vlogd

le «moriflci Francozi in Kreoli,
kaico je r njera veJliiko
in ne 1« irkmike, Tse to }e

aii 9e nru p* fti rdelo
in pomembno.

^ giama tema rizmi&l>ja;rvja
Poroč«"»«iou je MTmikev Kle-

meoci^ere teoirtljc o dekannnnrni
losji &bscraktneRa sll&arstra. Ta.

de*l s« mi z4i najfcolfe naipisan v
članku, gi*ima imisel, ki se mi zdi,
da i!edi k njega je: umetnost na;j
ne bo m ne sme biLci dekoracdja.
To bi podtpiaal z obema mtama.
A Tvndar » mi «ii to vriik in
neponreb«n tunek T praTno. Ab-
straktna umetnost ne te&i za tem,
da bi postala le dekoracija. To je
struja, ki išče tudi vsebino v pred-
mecih in življenju, Jziražad neko
doloženo vsebino pa že p-resega
mejc dekoracije. To so momcnti,
ki jih je Klemenc&f prezrJ, ki jih
pa mi ne smemo prezreti, če sc
hočemo pribMžati vsaj priibližno
nečemu, kar ni le duhov.kost ali
pa čustven izbruh, temve^ že tudi
rezuikac pribHžanija k spoz.nanju.

Nekak višek Pirkovičeve filo-
zofije umetnosti ipredstavljajo zad-
nji odstavki v članku. Začno se z
originaknm spoznanjem dvoj.nosti
i51ovekove narave — čustvo i« ra-
•mm, — z blešce îm naštevanjem:
GtlgamdS in 1'Hjada, magija staro-
davnega. Babela, bogovi Oliimpa,
kozmogoniie, nadaljujejo z globo-
umno rarlago osnov umetnosri, ki
sledijo in dvojnosti čustvo-razum,
s Haecklom, dokler nazadnje ne
izavene v stavtih kot: »Tudi
družba, človeJtvo, nenehoma oma-
huje med obema poloma, roman-
tiko in raoioaalizmom, med doba-
mi dobrega okusa in roganja ču-
stTOrvim slabostim.«

Razum — vzrok slabega okusa!
Zgod-ovina umetnosti se loci v do-
be, ko vlada čustvo In je okus do-
ber in v dobe, ko vlada razuiri
in ie okus slab. All Pirkoviču ni
prišlo na misel, da bi bilo mogoče
bolje, če bi njesrov članek vsebo-
val ve<i razumskih in manj čustve-
ni'1 elementov?

Zaifel sem ta članek s citati,
zato sem ga sklenil tudi tako kon-
čati. »... res ne bi bilo napak, če
bi v ta mračni km naže kulture
pogumno in brez predsodkov pni-
našali le več nove luči.«

KULTURNE VESTI
HeOTingwejevi romani in po-

vesti vedmo češče postajajo
predimet dramateke in filmske
predelarve; letos je baletno gle-
dališče v New Yoriku izdelalo

«4 po Hemingwejevi pcnvesti
Presitotlnica svcta. Bailet je bil
izdelan in izveden za televizij-

preinos.
*

BATIČ: K o m p o z i c l j a

0b moli filmskl umetnini Studento
BOŠTJANA HLADNIKA

S filmsko kamero
gledana Italija

Zaradi omenjenega prostora
bi omenil le tiste, ki BO pri
ocenjevanju zasedli prva

meata (tuji so bili predvajani
izven konkurence). Ze prvi dan
programa II. zveznega £estivala
amaterskega filma nam je bilo
jasno, da bo eno prvih mest
zasedel film absolventa Akade-
mije za Igralsko umetnost Bošt-
jana Hladnika »Ljubim, kogar
ljubim«, film o Italiji, kot jo je
videl s svojimi očmi. Fllm naa
je s svojo popolnostjo (to trdim
brez pretiravanja) pretresel. Res
je, da smo Italijo s te strani že
videli v filmih italijanskih neo-
realistov, toda pri vsem tem
smo se zavedali, da je vse, kar
vidimo tam na platnu, le imita-
cija resničnega življenja, da so
igralci (profesionalci ali amater-
ji!!) postavljeni pred kamero in
da z eno besedo — igrajo. Hlad-
nlkov film pa je vkljub temu,
da traja le dobrih 7 minut, pov-
sem drugačen. Tu vidimo ljudi
v svojem okolju, ki *e niti »a-
vedali niso, da Jih gleda oko
filmske kamere. Tu vidimo vso

Koder Iz fllma

revSčino In b«do, živeči v sencl
mogočnih »stebrov* dvatisočlet-
ne kulture, kako se zavijata v
cun}e in pohlepno ireta na v
prahu ležečo oglodano kost. Tu
vidimo v žlvi sliki in besedi im-
presije, ki jih j« Hladniku nav-
dlhnilo potovanj«

NQ bi se o filmu tako razpisal,
ako ne bi bil tega •teden. Vem,
da mi bo vsak, ki ga je videl
v tom pritrdil, čeprav so imeli
nekateri pomisleke ptoti njemu
in je bilo slišatl todi pripomb«
da je prebrutalen |Cd. Gotovo
pa je poleg pritnan|a, ki ga je
dobil od ocenJevaJne komisij«
najve&ji dokaz kv^itete to, da
so po končanem fflmu gledalci
skoraj vdrli k protekcijski ka-
bini ter Boštjantt burno 5esti*
tali.

Za Hladnikovtm fllmom so se
vtvrstili še alovenska »Adi na
Koreji« in »Hidrocentrala —
Moste«, ter hrvatskl »Sa ornito-
logom v hioCvari«, ki so v pri-
meri z lanskim letom gotovo po*
kazali velflt napredek, vendar
prvoplasiranagl še zdaleč na
dosežejo. m-f

t 9 NAPAKE ARHITHtTOV

Kritičen sprehod
po Študentskem naselju

študentsko naselje — prepotreb-
na ustaiiOTa vseh večjih modemih
mest — se počasi gradi in morda
bo le kmalu na vidiiku njegova
dokončno zgiradkev. V creh že
upoinabnih, a ne še dogotovljenih
stavbaJi je dobilo precej naiih štu-
dentov siicer ma.jhna, a svetla, cSI—
su ia. za njiliove potrebe udobna
stanovanja. Gotx>vo so to ugodno-
sti hi jih nikna marsikateri naš, pa
tudi tuji Itndeni. Čeprav je tako
najnujnejsiirn potrebam ^tudenta
zadoščeno, to se ne pomeni, da
moramo bici $ tem že zadovoilimi
in molče preki vrsto morda ne
ravno bistvenih, a vendar znaffl-
nih naipak. Mo,r4a se je ravno v
zadnjem času bolj kot kdaj prej
pokazal na stavbah in v njih sa-
mih miz deloma gradbemih pomanj-
kljivostji, deloma čisto estetsko
zgrešenih rešitev; mocijo nas še
posebno zato, keir bi se dali ci pro-
blemi s skoraj istimi stroški mnogo
ugodneje rešiti in to v korist bolj
praktične urediitve in lepšega vi-
deza.

Dolga stavba vsakega bloka ima dva alii tri stanova.lce. To ao ne-
za današnje pojme mirne in pre- koliko ozki prosto<rii, vendar knajo
cej konvencionalne oblike celote in
prav tako fasade. Vhod v tak blok
je sredi stavbe in s svojim arhitek-
tonsko dokaj modermim pristrešjera
na žalost niti najmanj ne harmo-
niira z ostaJimi izrazniimi lascnost-
mi fasa.de. Je kakor poslofpje zase, pomanjkljiva zvocna izolacija; »-
kii se zaradi svoje oblike čisto ne- stem obojescranskih zadnih omar
prirodno povezuje s telesorn stavbe.
Vstopimo! Ko pridemo mimo vra-
tarjeve lože — kam, levo alii des-
no? Ni nam prav jasno, kakšna
zamisel je vodila arhikekta ooiro-

vs« zgoraj naštete kvailkete, ki
jim i« treba priketii še pečo, ker j«
dandaines iz raznih vzrokov cen-
tralna kurjava madokdaj popol-
noma zanesljiva. Tada tudi sobice
niso brez napak. Sem spada zlasti

omogoča zelo dobro zvočno pre-
vodnost, kac je posebno nepdgetno
pred iz-pitii; tadii vsaik normalen
pogovor «e namrež dobco sliši v
soscš îno.

Ob vsakem hodmikti je «ed!
dvoje k<xpalmc ia strnjii&Z. KoipaJ-
aice so absolutno Kiga«v̂ ce, čeprav

ma giradbenega inžemiirja, da je
spelifa/1 v notranjasu dvoje stop-
n:ii>č. Tako je prostor med mfkna v
vsakem nadstrapju dostopen samo ne najbolj piraktične (manjkajo jim
po ovinku. Osrednie stopmisče (če n. pr. prhe!), o stramiščih bi pa to

taž« trvdila. Tu je zlasti neprimer-
na -veiKtiilaaiija, ki fuokoionira sko-
z-i eJlno okno za šctri prostore;
še to pa mora biti poziimi zaprto,

bi bilo treba, bi ga lahko malo
bolj monumentalno izvedli (bi go-
tovo bolj ustrezalo praktični in
bolj ekonomsiki uredkvi prostora.

V vsakem nadscroipiu teče
vzdolž vse stavbe centiralmi hod-
nik; ob vsaki straru so razmeščene
pravoikotno na hodnik sobice za

>v, r č s u ^ nesolidno
(poslediica so razpoke v zkkmh
nove stavbe (ttc...., se vmmo
raj« na pro«tjo. Drugi blok, v ka-
terem so aastanjcna dekleta, zdaj
doikoinčuiejo. Videci pa je, da. so
prvi trenutefc pozabili na uporafo-

&ost bxlkonov, ki so jiih sezidaiL
Zdaj so se domislili, da potrebu-
jajo todd vrhnji balkorai streho,
fcer celotno pristrešje stavbe ni se-
galo dovolj nadnje. Namesto da bi
podaljšali strop drugega nadstrop-
ja skozi zunan)o steno in naipravili
preprosto ravno, morda betonsko
screlio, so razbili pristrešek in
skonsDruirali vzdignjeno pločefri-
nasto, podprto z gostima lese«in»
poševnimi oporniki. Tako ne le,
da je s 9vojim »hclikopterskim«
viidezom estetsko nemogoča. in da
se v ruičemer ne sklada z ostaio,
z opeko krito screho, tudi čisto f
praktičnega stališča je zgrešena,
Pločevina je manj odporna protl
padavinam in ob spoju z ostalo

in spolnost v filmu

PRIJATELJI CE NOČI

zatožba »Kultura«
bo v letu 1955 iz-dala antologijo
svetovne poezije. Izdajo pr;-
pravlja hrvaški pesnik Gustav
Knklec. KTijiga bo imela 800 do
900 strani.

*
Letos bo o"b proslavi 10-letni-

ce filmske dejavnosti v Jugo-
slavij'i v Dubrovniku mednarod-
ni fitoski festival, za katcrega
Je v Zagrebu že csnovan ini-
ciativni odbor.

V ne«deljo. 7. februarjs. 5P bi-
la v Mariboru odprta Umetnl-
jfcka galeriia % razstavo. fei jo
prireja Drufttvo slovenskih upo-
dabljajočih um&trikov. fiO umet-
nikov je rs.zstavik> 130 del.

Ob obletnici Prešernove smrti
so pri črnosforski Narodni kn.ii-
ai tia C«tin)u izšle niegwe
poezije v »rbohrvaiikem prevo-
doi. Prevedel in komemitiral jih
ie dr. Milan Rakočevič. Uvod
je napi«a-l Josip V-idmar.

Francoski film »Les com-
pagnes de la nuit« sodi

med tiste filme, ki skuša-
jo prikazati objektivno temne
strani človeškega življenja.

To je film, ki govori o pre-
tresljivi usodi prostitutk, ld se
dajo izkoriščati zločinskim
zvodnikom, to je zgodba o mo-
dernem suženjstvu in trgovini
z belirr. blagom.

Film ni analiza problema
prostitucije — ne, je samo iz-
rez iz življenja velemestnih
vlačug. Ne razlaga in ne opra-
vičuje. Samo s toplim člove-
škim odnosom slika in samo
z golim prikazovanjem toži.
Koga? Zl0 v človeku. — Po-
manjkljivost filma? Da in na.
Globlji vzroki prostitucije ni-
so obrazloženi. Film se ni
povzpel na višjo stopnjo spo-
znanja — na obsodbo družbe
kot enote, ni prikazal social-
nlh rr.otivov. To je obsodba
človeka, ne glede na razred ka-
teremu pripada. Mnogo misli
vzbuja človeku ta film, mnogo
življenjskih resnic, ki bolijo.
Rešitve v filmu ni — ni je niti
v življenju — rešitev je dose-
da.i samo na papirju. Prostitu-
cija je družben problem in
problem neštetih individuov.
Prostitucija je v bisUoi raz-
vrednotenje najglobljih člove-
kovih vrednot.

Pravi problem, ki me je pri
tem zbodel v oči, je problem
odnosa prostitutk do svojega
po&la, to je do spolnosti. Tu
opazimo, da vrednotijo te pro-
stitutke spolnost ne kot višje
dopolnilo in smoter človeške-
ga življenja, anvpak izključno
kot posel. Sele potem, če do-
živijo pravo ljubezen, &e jiJH
postavi ta problem jasno pred
oči. Šele takrat se zavejo no-

-tranje nemoralnosti tega na-
zora. Iz tega sledi da te ženske
v bistvu ne morejo biti po-
kvarjene, ampak da primami
odpor proti prodajanju svojo
telesnosti potisnejo v podza-
vest. To se pravi, da one kot
ženske pri tem poslu duševno
ne sodelujejo, temveč se tega
Jotevajo kot dela, ki z njihovo
dušo nima nikakršne zve?&. —

To z ene strani. Film pa nam
prikaže tudi svojstven način,
kako te žene vstopajo v prosti-
tucijo. In sicer je tu podan
primer, da se ženska sprosti-
tuira zato, da bi si ostvarila
ideal, ki je v tem, da bi se
oir.ožila z moškim, ki nima de-
narnih sredstev za urejeno za-
konsko življenje. Tu si prideta
ljubezen in spoinost do veli-
kega protislovja. Odnosi v
ljubezni so zelo podobni la-
stninskim odnosom. V tem
primeru je lastnina ženska za
moškega in moški za žensko.
Ta lastninski odno&' se izraža
v zahtevi po spolni zvestobi.
— Lastninski odnos se kaže
tudi v zahtevi po razumski,
duiiovni zvestobi. Vendar je
ta kot neka več ali manj ne-
odrejena kvaliteta manj očit-
na. In tu imamo na&protje;
žena, da bi dobila svojega lju-
bimca za vse življenje krši
lastninski odnos in se s tem
oddalji tudi od svojega dušev-
nega smotra — prekine tore]
sama s seboj. To protislovje je

ker je ncvarno, da zmrznep vodo-
vodne naprave.

Čeprav bi laliko n.avedli ie ne- o.pečno streho si bo voda prej po-
kai ncfunkcionalno izpeljanih de- iskak svojo nedovoli«io pot.

A ni sarao oblika nemogoča; vs«
sklepne čltne in noailce ipri teh
priscreških, pa rudi okenske okvi-
re in napusče $o pobarvaii v r&z-
ličnnh kombinacijah črne, bele in
rumene bairve. Pustimo ob teh bar-
vah asociacije na neko zgodovan-
sko monairhijo; toda turoben vtis
črno-beHh okenskih okviroT bl

spadal na ka/kšao poslopje iz
dob. Prav gotovo pa vsi

ti domislekii, izpel iainii na sicer mir-
nih in arhitektonsko precej enotno
za>snovanih stavbah, vzbufajo vtis
nedognanosti in posku^anja. Mi-
slim pa, da te stavbe, č«prav so
dom ^tudentov, ne smejo bita ab-
jekti posfe-â anja in učenia rtki
arhitektonskih, rml estetskih \ižki-
kovl Teh nekaj pripombic pa naj
bii odcovorni liudje p>rebraJi in
premiisliili <po Tnažnostri le pred za-
žetkom grad^i« Tiadalinfih obtjek-
t<yv Študentskega naselja. -esk-

vrednoti torej samo na ta ži-
valski nagon, zahteva za za-
dovoljitev tega nagona drugo
materialno dobrino.

Poleg tega je tu še problem
moškega-izkoriščevalca (Jo).
Problem obstoji v tem,
kakšna sila ga je privedla do
tega posla. Na ženske gleda
zelo cinično in jih brezmejno
izkorišča. Sam pravi, da je te-
ga kriva njegova vzgoja —
njegova mati je bila prostitut-
ka in on sam je bil navajen
delati zlo od svojega trinajste-
ga leta. Tu irr.amo torej pri-
kazano zlo v človeku, ki ga je
zakrivilo življenje samo. Po
mojem mnenju pa to ni prlšlo
samo zaradi načina življenja.

Argentina
Boj za avtonomijo

Že od leta 1918 ]e na visokib.
dispozicj, ki so bile v njem
samem.

Nedostatek filma se mi zdi
v tem, da ta proces, to je pro-
stituiranja in zla v človeku, ne t o
prehaja na splošne vidike in n o V o
ostane v bistvu na stopnji in-
dividualnega življen.ia. Pro-
blem, ki ga je film načel mora

dfskusija p rofarmi un*verx.
Spremembe, ki so nastale po L
svetovni vojni na socialnem ia
polki^nem področju, so sprožile

:ijo. študencje so zahtevaJi
admimstrati^no obliko za

univerze, kii na;j bi jih osvoboddla.
drzavnega vpliva. Univerze naj
imajo svoje avtonomno upravlja-

skoro neir.ožno. In vendar je. po svoji družbeni vlogi preiti n j e j n profesor;i, kudenti in bnr-
Po mojem mnenju je to ob- na kritiko razredne družbe, na & t̂udenti naj z enakim ?tevLlon»
razloženo s prevladp dušev- njeno splošno oceno in kon- sodelujejo v vodstvu Univerze.
ne oziroma duhovne želje po struktivno poiskati izhod iz Poleg tega se pojavljajo zaite-
dosegi svojega cilja. Iz tega pa teh protislovij. Film pa je, kot ve. naj ne bo zasedba profesor*
sledi tudi dvoje pojmovanj
spolnosti v enem. Spolnost kot
vir pridobitve sredstev za
materialno eksistenco na erd
in spolnost kot izpopolnitev
duhovne ljubezni na drugi
strani. V prvem slučaju spol-
nost izgubi svojo etično vred-
nost in se poniža do skrajns
materialnosti, ki obstoji sama
zase brez zveze z višjimi na-
gnenji človeka. V drugem pri-
meru pa se spolnost iztrga iz
svoje specifično čutne oblasti
in se staplja z višjo-duhovno
kvaliteto. Ljubezen torej ne
more obstajati brez svoje čut-
ne dopolnitve. Duhovni prln-
cip ljubezni se torej izrazi v
čutnan, čutno pa se ravno
tako odrazi v duhovnem. Cut-
ne ljubezni same zase ni. Ce
je, je samo več ali manj žival-
skl nagon, kar pa ne moremo
imenovati ljubezen. Spolnost
se kot vix mr. er- Jnosti pre-

sem že prej omenil, samo rea-
lističen. izrez iz življenja in kot
tak ne prehaja na višje spo-

skih stolic na univerzah dokonž-
na, temveč časovno omejena, da
bi se na ta na&n dosegla kva-

znanje, ki pa v tem filmu niti lketna izbira udnega osebja. To
nakazano ni.

J. F.
gibanje se je za<?eio na iiniverzi
Cordoba

KULTURNE VESTI
Ob proslavi 50-letoice rojstva

Srečka Kosovela bo v okviru
tedna, ki bo posvečen njegove-
mu apomin.u (teden Srečka Ko-
sovela od 14.-21. marca), v Se-
žani in Komnu nastopil doma<H
KUD Svoboda, z-bor slovenske
filharmonije, odprta bo razsta-
va slovemske knjige in razs^ava
del prinrorskih likovjiih umet-
nî kov, organizirali bodo literar-
ne večere. Primorska založba
bo v redakciji univerzitetnega
profesorja A. Ocvirka izdala iz-
bor najz-načilnejših Kosovelovih
pesmi.

Letošmje svečane igre v Salz-
bo.irgu so že naj&vljene z& čas
od 25. avgusta do 30. oktobra.
V osnovi je že pripravljen nji-
hov program, na katerem bodo
poleg komornih in solističnih
del tudi 4 baletne prire<ii*ve.
Kot edina drama bo priikazam
»Jederman« od Hoftnanstalila,
Od oP&rnih skladateljev pa bo
poleg S+raussa, Mozarta za<sto-
pan moderni Laberman s Pe«
nelopom. *

V Karlovcu je odrpffta rajasta-
va del Van Gogha. Raastaivlje-
nih je 40 njegovih najboljšllsi



Študentsko smučarsko
prvenstvo Jugoslavije
je bila kvalitetna prireditev
Ko snio v deževnem vremenu

od^otovali iz Ljubljane v Za-
greb, si nismo kaj preveč obe-
tali od letošnjega smučarskega
prvenstva. Slabo vreme, neza-
upanje v organizacijo in ne.
inaai tereni, vse to nam je
vzbujalo dvome.

In vendar je vse dobro uspe-
lo. Prvenstvo je bilo izvedeno
brez večjih pomanjkljivosti,
skratka na Sljemenu pri Zagre-
bu amo se prav dobro počutili,
kar je v glavnem zasluga or-
ganizatorjev, v veliki meri pa
tudi kolektiva Tomislavovega
dama, ki je prav dobro poskr-
bel za vse goste.

No startu vsi razen šiuden-
tov iz Skoplja

Vsekakor smo lahko z letoš-
njian prvenstvom zadovoljni
predvsem zato, ker so se ga
udeležile ekipe vseh univerz v
dtfiavi razen Skotplja. To je bi-
lo prvič, da so se zbrali na pr.
venstvu študentje v toliki me,
ri, da ga lahko s polno pra-
vico imenujemo državno pr-
venstvo. Vse do sedaj je bilo pr-
venstvo omejeno le na udeležfoo
sloveriskiih in hrvatskih študen-
tov.

Ce govorlino Se o kvalitefcni
strani sinučarskega prvenstva
naših univerz, lahko ugotovimo,
da je bilo tudi v tem pogledu
na višji stapnji, kot vsa prejš-
nja. Pra-v v vseh disciplinaih so
nastopall tekmovaJci, ki mnogo
pomenijd tudi v splošnem dr-
žavnem merilu. Imena: Prestor,
Pavčič, Gorišek, nam povedo, da
ta naš sklep ni prenagljen.

Med pozitivne strani daržav-
nega prvenstva, ki se ie kon.
čalo pred nekaj dnevi moresmo
iteti tudi izenačenost tekmo-
valcev. Slovenci so se morali
pošteno potruditi, da so osvo-
jlli ekipno prvenstvo države.

Gorišek, svetovni študentski
prvak v skokih

Posebno Zagrebčani so v zad-
njem času tako napredovali, da
smo koanaj mogli verjeti. Tudi
Beograjčani so poslali na pr-
venstv^» tako kvalitetno ektpo
kot še, nikdar doslej. Tekmoval-
ci vseh ekip so vložili v tek-
movanje maksimum svojega
znanja in požrtvovalnosti, da
bi dosegli čim večji uspeh in
s tem. priborili več točk svoji
univerzi; Mnogo je torej vzro-
kov, da lahko pohvalimo tako
organizatorje kot tekmovalce.

Gnečn med tekači
Prva točka prvenstva štu-

dentov smučarjev na Sijemenu
pri Zagrebu je bil tek na 15 km.
Za tekmovanje se je prijavilo
19 tekmovalcev, na cilj pa jih
je prispelo le 16. Proga je po-
tekala okrog vrha Medvednice
in je bila za tekmovalce do-
kaj težka. Ne raorem sicer tr-
diti, da je presegala po svoji
strukturi srednje težke proge,
težava je bila v tem, ker je bila
proga slabo pripravljena, kar
moremo zameriti organizatorju.
Ljubljančan; so si morali progo
pripraviti sami. Kljub temu so
se morali prvi tekači boriti s
težkim snegom.

V tej tekmi so nastoipili te-
kaei od katerih smo lahko mno-
go pričakovali. Ekipa ljubljan-
ske univerze, ki so jo sestav-
ljali: Pavčič, Svet, Kalan in
Meižan je mnogo obetala. Tudi
Beograjčan Marinkovič sodi
med naji-oljše tekače v drža-
vi, saj je osvojil tudi prvenstvo
Srbije. Prvi krog je najbolje
tekel Kalan, ki je prehitel Pav-
čiča za 4 sekunde. Na koncu je
Pavčič vendarle opravičil svoj
renome in zmagal. Na drugem
mestu je ostal Kalan, za njim

pa Soberl, Svet ln Marinkovifi.
Tekma je bila lepa, glavno vlo.
go so odLgrale maže in borbe-
nost, kar nam povedo tudd re-
zultati, saj je med prvim in pe-
tim le 4 9ekunde razlike.

Veleslolom - zopet zmoga
naših

Težko smno pričakovali vele-
slalom, kajti za alpske discipli-
ne je vladalo največje zanima-
nje. Kako tudi ne, saj smo bi-
li prepričani, da so naii naj-
boljši tam, kjer odloča tehnjka.
Nismo se zmotiH, čeprav ni bi.
lo vse tako kot smo si pred-
stavljali. Proga je bila bolj po-
dobna smuku, kot pa velesla-
lomu. Bilo je le 24 vrat, kar
je vsekakor premalo za tako
progo. Tako lahko imenujemo
ta veleslalom tipično hitrostni,
kar pa je omtilil dokaj juien
sneg, ki ni dopustil velike hitro-
gti; Tu je spet zmagala dobra
maža, ki je bdla poleg znanja
smuiarja in dobrih srauii, naj-
večji.pogoj za dober rezultat.
Startalo je 46 tekmovalcev, na
cilj pa jiii je prjilo le 80. Naj-
bolje je vozil Prestor iz Ljub-
ljaaie, ki je pjepeljal to progo v
čaau 1,08,2. Odlično je srovxčal
tudi Pogaičnik, ki *i je priiboril
drugo mesto. Na tretjem me«tu
je bil Avstrijec, prvi Hrvat je
bil sedmi, Srb 32 in prvi i«
Sarajeva 25.

Na istj progi so startale tudi
ženske, katerih je bilo le 7.
Zmagala je kljub padcu Av.
gtrijka Eichlerjeva, pred Ljub-
ljančanko Karyševo. Antičeva iz
Zagreba je bila tretja.

Svetovnl itudentskl prvak
v skoklh Se!e peti

Tekmovanje v skokih je^riva-
bilo precej gledalcev. Izredno
le<po vreme je abetalo, da bodo
skakalci dosegli dcbre rezulta-
te. Z gotovostjo srno prjčakovali,
da bo Gorišek, kj se je tako
dobro odtezaj- na lanskem sve-
tovnem. p/V.enstvu, z, laM:oto:

zmagal. "Pfvi "škojc"'".je. pcilicno
uspel. Mirno je zaslaval pb
zraku, sigurno doskočil in
dosegel najdaljši skok. Zal je
veljal ta skok samo za poiz-
kus. Natp sta sledila še dva
Skoka v konkurenci in Gorišek
je pri drugem padel. Skočil je
odlično, pri doskoku pa se mu
je odpeLa smučka, nakar je sle-
dil padec. Izgleda, da ga spreim.
lja izredna smola, saj je bilo
prav tako tudi na državnem
prvenstvu v Mrkoplju.

Zmagal je Jemec, član naJe
ekipe, čeprav ne morem trditi,
da je bil Ulčar slaibiši. Spiošno
mnenje je bilo, da so bili &od>ni-
ki na skakalnici izredno slatoi.
Na tretjem mestu je prvi za-
stopnik Zagreba Franta Dvor-
žak, stari znanec Planice.

Tudi tu je prav, če omeniimo,
da je bila skakalnica zelo sla-
bo pripravljena. Ob uri starta
so jo pričeli urejevati, pri če-
mer so bistveno delo opravili
naši tekmovalci sami.

V smuku mnogo
nesrečnih podcev

Kot nalašč je bila proga za
smuk v nedeljo zaledenela. Ce-
prav ni kdovekaj težka, je ven_
dar dovolila veliko hitrost. Ker
mnogi tekmovalci niso dobro
poznali proge jih je več od po-
Iovice padlo. Ledena padlaga je
bila vzrok, da so bili padci do-
kaj težki in je moral večkrat
posredovati zdravnik, pa tudi
rešilni avto ni bil brez dela.

Na štartu je bilo 43 tekmo-
valcev. Stevilko 1 je irnel Mar-
kež, član ljubljanske ekipe. Z
veliko ibrzinb je zapustil štart,
vozil je divje, brez zaviranja.
2e v prvi polovici proge je iz-
gubil ravnotežje, se lovil nekaj
časa na eni, nekaj časa na dru-
gi smučki, nato pa hudo padel.
Zagrebški časopisi so objavili,
da si je zlomil ključnico in no-
go. Kot vse kaže so tudi tam
navdušeni za race, kajti osta.
lo je le pri hudem izpaKu ra-
me. Za njim je zapustil štart
Ziga Prestor. Vozil je tako, da
si bolje ne moremo želeti. Res

je, da ni izbral najboljše sme-
ri, kar mu je prineslo le 4. me-
sto. Najbolj je prevozdl to
progo Modrj« iz Zagreba, ki je
izbral najboljšo smer, Temu se
ne moremo čuditi, če vemo, da
je na Sljemenu doma. Znani ko-
lesar Bzik se je to pot prosla-
vil tudi v smučanju. Ceprav je
brez tehnike, je s svojimi moč-
nimi nogami in poznavanjem
proge dosegel tretji najbolj&i
čas. Ostali naši tekmovalci so se
morali zadovoljiti s slabšimi
mesti, ker se niso mogli i«og.
niti padcem. Zupet bi sodeč po
vožnji dosegel eno lztmed prvih
mest, vendar je padel. prav ta-
ko tudi Pogačnik, Zupaniič in
drugi. Najhuje je paded Ka-
miasky iz Zagreba, kl si je
pretresei možgane.

Na Sljemenu

§e slalom In Stafete
Vedeli smo, da bodo imeli Av-

strijci gJavno besedo v disciipli-
ni, ki zahteva največ tehnične-
ga znanja — v slalamu. Moibjus
je z elegantno in hitro vožnjo
navdušil in zmagal z velikim
naskokom. Pričakovali smo, da
bo posegel v borbo za prvo me.
sta tudi Prestor, vendar si je
?ie v začetku zlomil smučko. —
Med ženskami se je tudi tu naj-
bolje odrezala Eichlerjeva, od
našjh pa Karyševa.

Proga je bila zelo težka, od-
lično jo je postavil Hladnik.
Imela je 54 vratic in je zahteva-
la od vsakega tekmovalca mak-
simum tehničnega znanja.

V štafeti 4 krat 7,5 km je
zmagala Ljubljana s 6 minutnim
naskokom, najboljši čas pa je
zopet dosegel Paveič.

Državno prvenstvo v smuča-
nju je za nami. Naša ekipa se
je dobro odrezala, saj je zma.
gala z 23.092 točkami pred Za-
grebom, ki je zbral 21.128 točk
Na zadnjem in predzadnjem me-
stu sta ekipi Sarajeva in Beo-
grada.

Morda je prav, če spregovo-
rimo še nekaj besed o naii eki-
pi. Brez izjeme so se vsi tek-
movalci trudili, da bi dosegli
vse kar zmorejo. Le nesreča je
hotela, da sta Gorišek in Pre-
stor dosegla rnanj, kot smo od
njih pričakovali. Prvi je padel
na skakalnici, drugi pa je zlo.
mil smučko. Veselo preseneče.
nje nam je pripravil Saraban,
ki je brez dvoma smučar, kate-
reiga ne gre pozabiti. Jemec,
Vertbek, Rotar, Samar, svet,
Kalan, Karyševa in mnogi dru-
gi dokazujejo, da irna naša
športna organizacija na univerzi
solidne temelje.

Krivično bi ibilo, če ne bi ob
tej priliki pohvalil tu-di vodstva
naše ekiipe. Ob vsaki priliki so
skušali doseči kar najboljše
pogoje za naše tekmovalce, za-
nimali se za stanje prog in ska-
kalnice, pomagali pri organiza-
ciji, skratka opravili so svoje
delo tako, da ne morem pri-
pomnitl drugega, kakor to, da
nimam prav nič pripomniti.

Zlajpah Vlado

OGLAŠUJTE
VTRSBUNi!

1 PLANINCI
1 S0 ZBOROVALI
f Scudentsko planinsfeo drt^tvo
ivključuje v »vo)ih vrstah veliko
šitevilo planincev in lahko rečemo,
fda je -po kevilu članstva gotovo
|aajmočna)še družtvo med Scuden-
= ci. Konec januaa-ja je dru^tvo ime-
| l o svo) latni oWni »bor, na kate-
£rem je bilo pregledano lansiko de-
|lo- — Pnfviilno je bfl pauda-rjea
ivrRojnii način dela.
3 Lanska delavnost je bila uspd(-
|na . V račetku leta so bila prcda-
Ivanja « področja smučanja in zkn-
|ske aiipinistike. Predavadi so znani
Istrokovnjaki: prof. Ulaga, prof.
jKunap, tov. Verovšek 'in drugi.
3Nafnen teh predavanj je biJ, da.
i pripravi šrudente^aJpiniste na smu-
lifardti tečaj, katerega je družtvo
fpriredilo pri T<r'ag\xvsk& jezerih.
| N * točaju 90 se uddeženoi priva-
fdili visokogorskega anu^aaja in
|ziimskega pristopa na Trbov«. Iz-
svršiili so več uspežnih poatopov na.
|vrhove Juiijskih Alp.
I Alpinistdiai odsek je priredJd
I pJ«a.lno iolo na Tumcu m v
sVincgarju. Odziv je bil zadovoijiv.
iTako so se vrste alpinistov po-
= mladilc z novimi žlani. Člani od-
|jseka so u»pcžno apravili več ple-
šzaJnih tor v domačifa in tujih
fstenah.

VELIKA NEGOTOVOST
MED ŠTUDENTI ŠPORTNIKI
Želimo le celoletno nemoteno in sistematično delol Prve?a ***™**™«&f& «&-

|movanja, ki ga ]e organizaraJo PD
|TVŠ »Rtanj« iz Beogirada, su s«

Kakšna je kratka zgodovina Samo nekaj primerov najna sporedu venomer, večne EudeleSili dve skupmi nalega dru-
te naše borbe za denar? Ne navedemo. Naša ligaška ekipa skrbi za sredstva pa jih seveda § ^ t v a - P r v a

% skupina je zasedla dru-
kaže je v podrobnosti ranla- odbojkarjev je imela sreča. oddaljujejo od dela v sekciji. §8° niesto in prinesla lepo nagrado.
gaii, povemo naj le, da so nam Res je, da nikdar niso vedeli, Prav tako je pri košarkarjih, Š ^ a t e ^ tekmovanju je društvo
obljubili, da boino dobili
stva, ki natn bodo
redno delo. In s tem
zadovoljni. A kmaiu zatem denar za potovanje. Rekli smo pa tudi vemo, da je tako d e l o i 7 ? ^ 1 1 ^ društvo zveze in iznie-
smo izvedeli, da je Odbor za že, da so imeli srečo, ker so nesmiselno, ker nikamor n e i I t i a v a sfokovno lkeraturo.
proračun črtal vse naše po- vedno našli nekoga, ki jim je pripelje. S tem izgubijo igral-2 v ietošniem lecu se mora dra-
stavke. Prav zato je bila skii- ta denar posodil. Na letošujem ci, tekmovalci, trenerji in od- §*tvo ie bolj razsiriti Veliko števi
cana seja ASO, na kateri so občnem zboru so ugotovili, da borniki voljo do dela in takoflo Jtudentov ie vklkičenih v dru"
povsem pravilno sprejeli sklep, v takih pogojih ni mogoče klub ali sekcija počasi »zavozi«. 2 ojh dru&vjh zeleti oa bi bilo da
da delo v takih pogojih, kot misliti na r«sen nastop v zvez- Položaj v drugih republikah 5 ̂ o vsi zaieta v enem V februar
so bili doslej, nlma pomena. ni ligi in so zato skleniU, da se nas opominja, da bi morali za | j u organizira društvo znmski dof
Objavili so tudi logični sklep bodo čez mesec dni še enkrat šport med študenti več rtoritl. 5 ni«i&ri te&i
o razpusttvi : SportnodruštvVBoSna«ySa-lnince. Tečaj bi kivil

me s kolesom. Vsekakor lepa veslaški dom, cela
šnančno vprašanje, bomo povabUi

vrsta|nemške plamince v naše gor«, v
gesta naših odbojkarjev! študentskih društev in redno|zameniavo~P7bo nekaj "nalih

Nic bolje m bilo s kosarkarji, tekmnvani* v vsph vii$nf>i£ih=nn., »u;.i..i_ i _ : _ ' - i. . . . , •„ t e k m o v a n J ' e v vseh važnejšihEnov abiskalo poleti njihove pla-
trenutkih lovUi športnih panogah. Vse to jas-=nke. Tudi markacijski odsek mi-

odpotovah na tek- tto govori o tem, kako delajo. = s
1 : — ™~:*- J - '

Povedali smo dovolj o teža- 1
vah in škodi, ki jo trpi našaf

denar, da
me. Zasedli so drugo mesto v
državi. Ali ne bi bilo škoda,

delo

žeJ>i_ morali kljub svojim spo- športna organizacija, ker nima |
__A . . . . . . zagotovljenih finančnih sred-isobnostim prepustiti tekme na~

sprotnikotn brez borbe? Lah
Drobne vestl

bilo storjenih, da so naši funk-
cionarji prepričali odgovorne
ljudi o vsem tem. Torej ma-
terialna sredstva so obljublje-
aa. In pri tem smo ostali. Za
sedaj črpamo deuar za uujna
tekmovanja iz proračuna Uni-
verzitetnega odbora.

To je le kratek oris situacije,
ki vlada v našem športnem
življenju. Ni naš namen raz-
lagati, ali je šport potreben ali
ne, niti ne govoriti o tem, ah Današnji polozaj nam sicer ske športne organfaacije. Minl- = rih doraa JLA, katerega sta sa
so naši klubi dosegli uspehe daje upanje, da bo letos bolje, malna, do potankosti preraču-H^cIdežiJa tudi rudar Flisek in geo-
ali ne. Nekaj besed naj velja a vendar živimo v negotovosti. nana materialna podpora Inf&raf Glavač. Na turnirju jc nasto-

malo več razumevanja za štu-fp^o 7 igralcev, ki $o odigiraJi
dentski šport, to bi brez dvo-l^^pno 21 tekem v 49 nizih. Na 1.
ma lahko rešllo kritičen polo-|mest<> « je uvrstil Sarič,
žaj v splošno zadovoUstvo. fTiMi.inmimiiiiiiiiii.iiiiiiimiiiiiniimiiiiiiiimii

le delovnim pogojem, v kate-
rih žive naše sekcije.

Ze vsa leta našega športnega
dela stno težili predvsem z>a
tetn, da bi uvedli v naše deio
nek sistem. Hoteli smo, da bi
bilo naše poslovanje redno,
skratka, želeli smo, da bi lah-
ko nemoteno delali skozi vse
leto. Otepali smo se kampanj-
skega sistema in vendar smo
prav pri tem ostali, čeprav ne
po svoji krivdi. Tako delo se-
veda ne more prinesti takšnih
uspehov, kot jih lahko doseže
neko društvo, ki ima zagotov-
ljene pogoje za svoj obstoj.
Lahko rečemo, da je bilo vse
naše delo usmerjeno v eno:
lov za denarjem.

gtev. Upamo, da bo to dovoljl V soboto 23. jan. so imeld Sou-
ko bi se nastevali podobne pri- za vse tiste, ki še dvomijo v = dentje elektrofakultete svoi inter-
mere, a to bi šlo predaleč. upravičenost obstoja študent-fni namiznotenilki turmr v prosto-

Današnji položaj nam sicer ske š p o t faij M i l = ih d JLA k

To povaroča veliko škodo
športnemu življenju na uni-
verzi. Smučarska sekcija je v
sredi sezone. Tekmovanja so

najnižji ligî  in se zadovoljili a
prijateljskimi tekmami. Taka jc
torej volja članov.

Nakoncu so izvolili komidjo,
kinai bi do prihodnjega »
pripravila kandidatno listo
odbora. Hočejo se izogniti
da bi biJi v odboru zopet člani

i je, da bo vsa zadeva našla
svoj epilog h na skupš&ni Odboj-
karske zveze Slovenije, ki bo dne
21. februarja v Ljubljani.

Nenavaden
smučarski tečaj

Zadnjič sem sreial Tineta. On
je predvsem pedagog in šport-
nik, tako za nameček pa je Se
štiKlent. Vsekakor je njegovo

za f

vredno. Nekatere j
kolo, smučatl, ibili pa so

na taborjenju. Vse to niso

Zammiv četverobo) v Ljubljani
Rabar in Fuderer v mohvu

Mladosti
V drugi polovioi februairja bo v

Ljubljani prijateljsiki moštveni tur-
nir, na katerem se bodo pomerili
med seboj zagrebška Mladost, Sla-
viija iz Beograda te-r LUŠK iz
Ljubijane. To bo zadnji težj,i izpit
na?ega Sahovskega moštva pred
debutom v I. zvezni šahovski ligi.

O moči vseh rreh klubov ni tre-
ba še posebej govoritii. Lahko po-
vemo le, da bosta internacionalna
mojstra Fuderer in Rabar, ki sta
si z velemojstrom PLrcem deLila
prvo mesto na šam.pionatu FLRJ,
nastopila v moštvu Mlaidosri. Sla-
vija iz Beograda je lani osvojila
prvenstvo II. zvezne lige in kna
same mlade igralce. LUŠK bo na-
stopil v najmočnejši postavi s tre-
mi noviimi igralci. Na turnirju bo
sodelova.1 tudi LUŠK, ki pa bo
po neuspehih v zadnjem času pre-
izkusil mlade moči. Morda bo to
odlooilno, saj je poleg znanja in
rutine na moštvenah tekmovanjih
mnogo odvisno tudi od borbenosti
posatneznikov. Tako se bo v Ljub-
ljani tik pred prvenstvom zbrala
polovica članov I. zvezne Lige, da
bi zadnjiič preizkuslli svoje moči.

kot so začeli. In kakor kaže, jim
bodo rudi finančna sredstva zago-
tovljena.

Na koncu le nekaj besed o pre-
stopu dveh najboljših tolkačev
AOK, Skerbineka in Jošta, k ma-
fiborskemu Braniku. O tem vp.ra-
ânju so na tem sestanku mnogo

govonH._ Sklep cbeh je dokaj
opravičlriv. Jošt, ki je nameščen
v Konjicah, bo imel v Maribor
mnogo bliže kot v Ljubljamo,
Skerbinek pa je dobil zagotovilo,
da bo dobil štipendijo in menda
še službo po dakončanem Jttidiju.
Ker ie žtipendija Skerbineku nuj-
no potrebna za življenje, je torej
skilep opravicfljav. Tu ne ere za
potezo oKeroineka, niti Josta, pac
pa za gesto Branika. člani $o
enocno obsodili to de|anje. Ver-

KOTEKS
UUBWANA,KtDRICEVA3

PODRUŽNICG
V

VS6H VCČJIH
KRAJIH

KUPUJE
IN

PRODAJA

OSTALI BOMO AOK
Uspešen sestanek članov SKERBINEK in JOŠT sta prestopila k BRANIKU
. i . P r!'JnJ'i t e d e n s o s e «estaIJ okni Akademskega odbojkarskega
kluba. Ne morem trditi, da je bil to redni letni občni zbor, ker mu
je manjkala ena lzmed glavnih točk: volitve novega odbora. In
vendar je bil ta sestanek eden izmed najbalj uspelih in koristnih
od^vseh, ka.r so iih imeli do sedaj. Že takoj v začetku lahko pripo-
rocimo novemu odboru, da bi take sesranke skliceval večkrat, saj
si na tak nacin najbolje režijo razai problemi in odstranijo neso-
glasja, ki se neredko pojavljajo.

Na sestanku, o katerem govori-
mo, je bila velika večina žlanstva
AOK, kar kaže, da so naposled
res začeli živeti za svoj klub, se
zanj zanimati in se z nj>im boriti.
Morda je vzrok veliiki udeležbi
rudi co, da je bilo nejasno vpra-
sanje obstoja kluba. In pri tem so
vsi člani soglasni, da mora klub še
nadalje obstajati, pa čeprav bi
moraii igrati v Ljubljatiski ligi in
se voziti na tekme s kolesom.

Ta sestaivek lahko imetiujemo
samo del občnega zbora. Prejšnjj
odbor je podal poročilo, iz kate-
rega je razvidno, da je odbor de-
!al slabo, vendar ne zaradi leno-
be. Vsi odborniiki so bili £lani
ekip, ki so redno tekmovale. Od.
tako sestavljenega odbora res ne
moremo pričakovati uspešnega de-
la. Poleg tega dosedanj.i odbor ni
na?el nobene podpore pri svojem
delu v vrstah ostalega Članstva.

Kaksni so bili aspehi na tekmo-
vanjdh? Povpre£ni. Moška Idgaika
ek^pa je v slovensko-hrvatski ligi
zasedla 3. mesto, kar ni odraz n]e-
ne moči. Na nekaterih tekmah je
moštvo zaigraJo tako, da si b'olje
komai želimo. Res pa je tudi, da
l'e isto moštvo igralo na nekaterih
tekmah zelo slabo. Vzrok je ne-
rednost na trenJngih, saj se mo-
štvo Tiiiui enkrat v celi sezoni ni
zbrailo na trčning-u v polnem šte-
vilu.

Drugo irtostvo je doseglo 4. me-
sto v republiški ligi. Vsekakor bii
lahko storili ve£ za svoj uspeh.
Pridno so trenirali, a tekme niso
vzeli resno.

Največ razocfaranj je prinesla
ženska ekipa, ki se ie v slovensko-
hrvatski ligi plasirila šele na peto
mesto in tako izgubiila možnost
igranja v letoŠnji zvezni liigi; Naj-
večji uspeh so dosegli mladinci,
ki so osvoiili državno prvenstvo
in rudi republiško.

Seveda ie vsakagar najbolj za-
nimala prihodnost. O tem so ve-
deli tako člani odbora kakor gost-
ie kaj malo povedati. Sodê f po
Di9mu, ki ga ie obiavil A§O v
t>rei?n)i ?reviillki Tribune, je ma.r-
sikdo pri<?akova1, da bo delo pre-
nehalo. Toda l̂ann so se odlo6ILi
druga^e! Sklenili so, da ne bodo
prestO'oali k drueim društvom, ni-
ti ne bodo prenehali z delom. če
ne bo denarja, bodo tekmovali •

pe v Kranjski gori in to tudi
dokaj uspešno — vsaj zanje!
Usoda se je namreč skoraj ne-
koliko norčavo poigrala z njim.
Sam si je zlomil nog0 in >o se.
daj v »gipsu« preklada po Ljub-
ljani — medtem ko se njegovim
slepirn tečajnikom ni nič hude-
ga zgodilo!

Obvestilo LUŠK
Študentje sahisti! Šahovska zve-

za. Jugoslavije je izdala nove le-
guimacije. Pozivamo člane LUšK,
naj najkasneje do konca februarja
zamenjajo stare legitimacije pri

neorgan.izira.ne sabiste, da se ob
tej priliki vključijo v nds klub.

> • • • • • • • • • • • • * • • • • .
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IZVRŠUJE VSA
STROKOVNA DELA SOLIONO IN POCENI
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Komparativisti na poti v Grčijo
Un reclt phontastlque par Francols Pierre Angulaire

Č e boste brali tole zgodbo, boste
pnice skoraj nevorjetnim do-
godkom doma in v rajini.

Dolga priprava — krasna izpe-
Ijava!... A začelo se je i e dav-
no, lani. Bruoom je ob sami misli
na daljao mediteransko dcželo
burno ucripalo srce. »Izlet, ne sa-
mo izlet, marveč pravo šrudijsko
pocovanje v domovino Lisistrate,
nimf, «5iren, muz in kentavrov;
Troja, Olimp, Maraton an Atene...
Akropola!«

Aii ste pripravljeni pokazati
določeno dozo sočutja, ic vam po-
vemo, da. so-bili v srečroih sanjah
raztapljajocii se slulatelji lansko
leto prav nazarensko opeharjeni?
Toda »solzi obupa sonce upa brž
ixbriše« in danes ze lahko berete
tole prav zamimivo reportažo.

Mrzlega januarskega dne 90 se-
deli kompararivisti v predavalmci
in poslušali svojega sekret&rja:

»... Imamo že tudi nekaj kre-
dita, a Se več so ga obljubiii. Ne
ustraike $e, ê smo iriračunali, da
nam ta kredat zadošča le za srč-
lcan sprehod na Rožnik . . . Vi, kj
odhajate sedaj na počkfttce, ne
aramujte se vsak T svojem kmju
ziraig-avati ipodijetja, da bi ip<xLprla
naže potovan je... (gJas ix publi-
ke: »To so prepovedstla.«) . ..Bo-
<k> že kaj dalL«

den. Sicer pa jc cclocno ob&mstvo
zažiivelo. Tudi nerga£ je stegnil
jezik:

»Kaj.pa, če nam ciste trabakule
ne bodo hotelii dati?«

2e je nekdo planil pokonci:
»Potem predlagaim, da preidejo

naJi tmvarjalci iz literarnega kri-
minaU v realen, to se pravi, da
ffl bomo trabakulo z_a tisti kratek
5*s, ko jo bomo potrebovali, krat-
ko in malo asvojili!«

Sqnce se je nasmehnilo njihovun
na&rtom. SestaviH so odbor, ki bo
skrbel za priprav*, da ne bo za-
dreg tik pred odhodom, in osno-
vali fond, kjer se bodo stekali de-
norni prispevki.

*
Dva me9eca so prihajale pošilj-

ke alli pa obvestila o materialnih
9redstvih, ki »se stavljajo na raz-
polago mladim občudovalcem gr-
ike kulture v želji, da bi dolgo in
naporov polno potovaoj« poteklo
kar se da srečno,« in z iskrenira
obzalovanjem, da »se ne morejo
dostavku denarna sredstva ...«
Naštejmo' nekaj teh prispevkov:
lepo število metrav platna (napre-
možljivega), ustna harmanika,
kompleten šotor, nekaj steklenic
vina, blizu sto Skartiranah hlodov
in dokaj deska, dva para reklam-

Kako sl je karikaturist zamislil njihovo potovanje s
trabakulo!

Zaskrbljenost na oivraauh je
ostala radi tedaj, ko so začeli
razprarliati o iablri prevoznega
sredsrva. Letalo je bilo kaj kmalu
zavrženo kot neprimerno. Najem
evtobusa so t>o primerjajiju s fi-
nančno platjo pogodbe za Putni-
kov izlet na Japonsko odklonili.
Železniico so postarili v isto vireto
t obravnavanjem morebitnih de-
viznLh sredstev.

»Tovariši! Predlagam, da se po-
godimo z mornarsko šolo v P.
Tam imajo nekp trabakulo alikaj,
prece] močno zadevo, ki bi biJa
ta nas prav primefna, ker bi pla-
ČaJii v dinarjih... Res je sicer, da
bi bllo nekaij morske bolezni, toda
če rvegate stotak za mesečno kar-
to, bi se na tramvaju popolnocna
privadili na plovbo po vtihairneni
morju...«

Nasl«»dniii diskatant je izjavil,
<La }e ta predlog k j

niih ževljev Jtev. 49, dežnik, pravi
živi petelinček, 275-kilska železna
blagajna, vreča koruze in le pre-
cej prehranskih artiklov, ndcaj
knpg (»Ilia-da«, »Odiseja« in ko-
rekrurne pole »Slav>isri<Sne revije«
IV., ki so vzbudiic viharno prese-
ne^enje), nadalje steklenica irni-la,
nekaj olja i. dx.

V za^etku ajprtla je bil sestanek.
DiskuciraJi so o naj.primernejši
uporabi omenjemih doneskov. Po
natančnem pretehtavanju so skle-
nlli:

»Baza, s katere smemo izhajati,
je pač pogoj podjetij samih, da
namreč materiala ne smemo pro-
dati, marv«5 ga moramo neposred-
no uporabiti. Iz pravkar poveda-
nega sledi:

1. Sklep bbtvenega pomena: za-
hvaljujoč se nakloajenim okolišH-
najjr, razpolagamo s tolikšno ko!i-
č.inb lesa, da je naže potavanje do-

bilo konkretno obliko. Zgradili si
bomo namreč splav, ka bo meril...
(ipodatki šifrirami), ki bi ga bilo
mogoče sestavici v roku... (tudi
Sifnirano). Vkrcali bi se v . . . (5i-
frirano), dne 28. junija letos. Se-
stav moštva je na,sledn}i: 24 de-
klet in 32 fantov. Razpored pot-
nikov po kajutah in skupnih spal-
nicah bo izvržen na licu mesta, se
prav-i na splavu že omenjenega
dne. Potniki naj pokažejo svojo
zadržanost in hladnokrvnost, če
bi prišlo do nevže^nih pripetljajev
pri vkrcanju.

2. Ker se naši ustvarjalci niso
odzvali dolžnosti v smislu preho-
da v konkreten kriminal, bomo
uvedli nad njimi najstrožjo kcm-
trolo ter fih na odprtem morju
temeljito zaposlilL

3. Vsi udeleženoi se morajo na
potovanje teraeljito pripraviti.
Proučili smo sposobnosti in nadar-
jenost posameznikov ter odrejamo
posebej za . . . (tu je razvrščeno
delo n. pr. učenje klasične iti so-
dobne grščine, proučevanje grške
umetnosti, proučevanje literature
$ področja kuhanja, poglabljanje
v navigaoijsko-geografske pogoje,
prva pomoČ in podobno). Za pri-
mer: . . . V pomanjkanju naviga-
cijsk<ih instrumentov smo prisiljeni
določici tov. Axela, šampiona v
človeški velikosti, da prevzame
nase orientacijo na odprtem mor-
\M; želeti je, da bi se v teni tako
izvežbal, da se na odprtem morju
ne bomo izgubili, prav tako tudii,
da bi se naučil nepogreSljivo raz-
noznavati plovne objekte na veli-
ko razdailjo, da bi se pravočasno
izogjiili morebknim konfliktom, n.
pr. z albansko mornarico...

4. Razvrstitev materiala. (<po-
vzemaino samo nekaj zanimivih
točk)... f) Nad omenjeno koli-
&ino olja bomo uvedli strogo kon-
trolo; uporabili ga bomo le za
mazanie kotnisijsko pregledanih
sončnih opeklin. Kolega, ki bo
določen za nadsorovanje olja, bo
oborožen... j) Blagajno bomo
vgradiii v splav na prostoru, ki
bo daločen v kons'piraciji. V tej
kompUciiranii železni pogruntaciji
bodo shranjene devi:ze, v kolikcr
si jih bo kdo oskrbel, in morebit-
ne dra^ocenosti. Listina, v kateri
bo naveden prostor vgraditve bla-
gajne, bo odpečatena neposredno
pred izkrcanjem . . . Edini zivipri-
spevek, petelinček, darUo Kurje
vasi, bo prišel pod splošno zaš>či-
to, brž ko ga bodo dobavili. Ko
bomo dzlei od točnih ljubljanskih
ur, nas bo omenjena žival sprav-
ljala sleherno jucro pokonci s svo-
jim jasnim glasom. Določamo tov.
Bin^a, da mu bo dajal vsak dan
120 gr koruze iz skupnih zalog.
Gotovo bo imel krilati stvor v
popclnoma novem okolju precej
čudne občutke, v osarnljenosti se
ga bo lotevala potrtost. Zato od-
rejamo tov. Zaneta, ki zna ime-
nhno posnemati kokodajsaaie, .da
mu vsak dan med 10. in 11., ter
16. in 17. uro priredi koncert, ki
ga bo zabaval. Tako smo lahko
že seda") prepri^ani, da nas bo pe-
telin zbudll vsako jutro natanko
ob isti ur i . . . t) Reklamne čevlje
bomo privffzali ob bok 9plava. V
primeru nevarnosti jih bomo upo-

Odlomek iz neobjavljenega
Članka STUDENEC MODROSTI V TRŽIČU

O brucovskem večeru v Tr-
žitu smo objaviJi lg kratko
vest, čeprav smo prejeli o
brucovanju daljši članek z
dvema žigoma. Ker pa kljub
temu menimo, da bi nekateri
odlomki zanimali naš« bralce,
citiramo dobesedno drugi del
Clanka v stoodstotnl original-
nosti (vse eventrualne napake
v tem tekstu, ki bi jih bralci
slučajno našli, — ne bodite
preveč pikolovskl! ~ nlso za-
radi korektoi-jeve malomar-
costi ali tdskarakl škrati, tem-
več le verna kopija tržiškega
članka)..

»Tožil je (op. ured.: izrael-
ski gost) edino v toJiko, ker
ni mogel razumeti slovenske-
ga originalnega študentskega
iargona, vprašanj in odgovo-
rov bruoovskega izpita. Trži-
tani pa smo bili sairii pri sebi
jaa tiho skoraj veseli, da viso-
ki gost ni razumel za njegove
ušesa, ki so vajene verjetrK?
orjentalski zarnaknjenostl mo-
goče premastnih ln pikrih
dvoumnosti, ki črpajo svojo
modrost iz vseh studencev
Aime matere. Nad vse pa j€
ZWI JAFFe-ja zadivila raz-
glbana in1 idllična pokrajina
Gorfenjske, njenl bujni kom-
pleksi gozdov, ki so se šibiji
px>d težo snega, so. mu bili
novost, kakor bi tudi mi str-
meli v subtropske nasade po-
nnttiuumnimHiiNUKKiiuiKiiiiiiiiiirtiiiiiiiin

iVelika Briunija
Posebne vrste prakso

za medicince

Na medicinsfei visoiki JoH •
Chaning'—crossu je uvedena obvcz-
na zaposlitev medicincev v zad-
niem Jtudijskem letu. Vsak štu-
deftt mora približno 3 tedne su- mor$n« iit datljevih palm.. . ,
»ovati pri kakem zdravniku in nepcJsaben- mu je bil venec
prisostvovari njegovemu delu noč julijskih orjakov, katerlh kon-
in dan. Na ta način spozjujo ture so brusili divji ledem
fcodenti, kaj pomeni bitji zdrav- vetrovi; panorama Karruiiških
C5k in kakšni problemi sc po- gora in greben Karavank, ki je
iavIUio v splošni praksi. Sprva edini zastiral pogled na pre-
so bliii žtudenu 2elo skeptičn»,d«le, kj«r tudi Mvijo naSi ro-

j «o pa take navduieni, da jakl in kj«r bije gosposvetaki
L U nekiteri z ziravaibi le xvon...« Takos«članek konča,

d dt j i d b ž fcremi ptkaml Vee

Pogled na Tržič

rabili kot resilne 2olne. Da ne bi
tedaj priSlo do nepotrebne gnecle,
bomo kmalu po odhodu izvedli
poskusno reševanje; vsaikdo naj te-
daj zasede prostor, ki bo označen
z njegovim imenom. V ^asu, ko
bomo pluli skozi albanske vode,
bomo rešilne colne zamaskiiraH . . .
z) Vinu, kii ga imamo v posesti,
pripade važna vloga. Nihče ne
sme javno otnenfati kolicine. Dra-
gocene teko&ne, ki je v vseh čfa-
»ih močno vplivala na lkerarno
plodoviitost ustvarjalcev, ne bomo
zlorabljali, marvež bo služila naj-
vtišjenru namenu: z vinom bomo
bJažili Tistvarjalne napore najbolj-
ših talentov. Pa^ pa bomo h raz-
mtšljali, kako dognati, al.i bo npo-
raba žlahtnega eleksirja res učin-
kovaila ali pa je prosilčevo nagla-
šeranje potrebe le golo hinavstvo
(gl. čl. 1!)... itd.

Mislimo, da smo vsem proble-
mom, ki se pojavljajo v zvezi z

tov In opozoril s strani tlstih sreč-
rtih tovarišic in tovari^ev, ki so
že bili kdaj v inozemstvu.«

O pripraviah dovolj, o samem
potovanju pa drugič kaj veČ.

iimiiieiiaeBfl

ODDAJTE ANKETO
V predzadfcji številki našega

llsta smo objavili anonimno an.
keto. Rok za oddajo anketnih li-
stižev je do konca meseca fe-
bruarja, ko bomo objavili re-
zultate, kateri bodo vsekakor
zanimivi. Pozivamo študentke
in študente, da se v čimvečjera
številu odzovejo. Do sedaj smo
prejeli le okrog 20 odgovorov,
vendar so odgovori zelo zani-
mivi1; .n-clvsem se zahvaljuje-
mo za pripombe 0 naš'eim listu,
ki jih bomo vsekakor upošteva-
U. Zaniimivo jef da je največ
udeležencev ankei;« študentov
prava — ker je naibiralnik za
oddajo listov najbliže prostorom
njihove. fakultete! Knjige, ki
imajo pri ditateljih največ uspe-
ha, so KOMU ZVONI in SLA-
VOLOK ZMAGE ter dela LON-
DONA. Nekdo je bil že šestkrat
v muzeju, medtem ko ga trije
udeleženci ankete še niso obl-
skali. Večina najraje obiskuje
filmske predstave, medtem ko
se polovica udeležencev ne za-
nima za športne prireditve.
Končne podatke bomo objavili
pozneje. Oddajte čimjprej vaše
izpolnjene listke, da ibodo po-
datki čim popolnejši!

kakor smo avtorju zelo hva-
ležni za ta prispevek, ki smo
ga uvrstili na zadnjo 9tran,
za katero si navadno zaman
prizadfivaino dobiti kaj »moč-
nega« iz študentskesa humor-
ja. Vsekakor bomo tudi v
prthodnje zelo veeeii in hva-
l«žnl vsem, ki nam bodo

4 podobnega.

Uredništvo

I

Japonska
87 odstotkov

jih je zaposlenih
Finančne težave študentov so

očitno važen faktor pri zdravju
študentov na Univerzi Kobe.
Veliko število — 87 odstotkov
žtudentov te jaiponske univerze
za šolanje, a samo trinajsit od-
stoitikiov šitudentov je rešeno skr-
bi, kaiko priti do potrebnih de-
narnih sredstev. Tako delo po-
meni težko breme za njibovo
zdravje. Od 4800 Jtud^otov jih
iina le 1600 razne šlipendije, ki
jih pod-eljujejo mesta,občine itd.

Anglija
P-reiko 400 študentov vseh de-

lov Briitainiskega otočja, kakor
tudi zastoipriiiki m-n-ogiih dru,gih
držav, so se udeleMi II. slav-
noistne priire-dRve žtudenitsike
nactom.aLne zveze MUSEWNI od
30. XII. 1953 do 5. I. 1954, ki je
billa na Tehniend visoiki šoli v
Essexu. Brojgiram te slaiviriositne
piriirediltve je ofosegal gilastoeme
sporede, naistoipe umiverziitetnih

akuipin,

Odhod delegatov iz sejne dvorane, zadaj naši predstavniki

MEDNARODNE VESTI
EVROPSKA UNIVERZA V SAARU

(Nadaljevanje s 4. strani)
Inštitut za tolmače je v te-

sni zvezi s filozofsko fakulte-
to. Student prejme po konča-
nih štirih semestrih diplomo
prevajalca, ,po šestih pa diiplo-
mo tolmača. Posebna prednost
tega inštituta je, da so učne
moči raznih narodnosti, ki pre.
davajo v svojem materinem je-
ziku. Studijski načrt je pred-
vsem praktičnega značaja. Po-
Ie^ jezikov se uče tudi stenogra-
fijie iin strojepisja. Studentje
morajo biti usposobljeni še za
razne tehnične prevode, poleg
tega pa se polaga velika važ-
nost na splošno izobrazbo. Do
sedanje delo je pokazalo zado-
voljive rezultate. Lepo število
kvalificiranih tolmačev je že
zapustilo inštitut saarske Unl-
verze in našlo odlične zapo-
slitve.

Socialna ureditev na Univerzl
kaže dobre rezultate. Univerza
se trudi nuditi študentorn čim-
bolj znosne študijsbe in živ-

ljenjske pogoje. Na univerzitet-
nem zemljišču stanuje v dveh
doimovih okoli 200 študentov in
100 študentk. V okviru naedi-
cinske fakultete pa je našlo
stanovanja 120 študentov. Na.
jemnine so zelo nizke. Tudi
drugi pogoji so zelo ugodni, ta-
ko da omogočajo študij študen-
tarr. revnejših slojev.

Studentska zveza ima vsako
leto več članov. Stevilo študen-
tov, vpisanih na tej Univerzi,
hitro raste. Od 600 študentov
v letu 1V)48—49 se jie dvignilo
njih število v letu 1954 na
1502. Vsi študentje so organizi-
rani v »študentski zvezi«, ki
prireja gledališke in filmske
pnedstave, koncerte, razstave
itd. V javnosti delujejo s svojo
radijsko postajo »Universitas«
in s časoipisom »Studiosus«. Nji-
hovo delo se je kazalo tudi na
raznih mednarodnih študentskiih
sestankih.

Prav posefonega značaja pa je
»Prijateljska zveza evrofpskih

Motiv iz Japonske

Mednarodna študentska
konferenca

razliena predavaaija.

(Nadaljevanje s 4. strani)
Anglaja, Norveška, Costarica, Fili-
pini, Mchika, Zlata Obala in Li-
banon.

S tem je konferenca končala
svoje de!o.

Jugoslovanska delegacija }e do-
bila povabiio TMTF, naj ostane
kot njen gost še tri dni v Turčiji
in smo obiskali še Ankaro. Tu smo
bili sprejeti pri ministru za pro-
sveto in pr.i valiju Ankare, obi-
skali veliko število ustanov, fa-
kultot in mavzolej AtatuAa. Čla-
ni in funkcionarji TMTF so se
potrudili, da bi bila vsaka ura na-
šega bivanija v Turčijii priljetna in
da bi narn čimveč pokazali.

Ko je vlak odpeljal proti meji,
smo si bili edini vsi člani delega-

cije, da obstajajo najšir?e možno-
sti za široko in prijajteljsko sode-
lovanje s TMTF. Mene osebno pa
je zelo začudilo to, da se danes v
celi Turžiiji uporablja izključno
latinica in da o fe-redži, fesu in
podobnem ni ne duha ne slmha.
— Občudoval sem načdn, kako
je Ataturk odprasvil mnogo ostan-
kov preteklosti. V svoji borbi za
neodvisnost dežele proti »ipLjačka-
?em« po prvii svetovni vojni je
imel veliko oporo v Ijudstvu Ana-
dol}e, ravno rako je v tej pokra-
jiinii imel ogromno cporo, ko je
radikalno izvajal svo>je daljnosež-
ne reforme. Zato ie tuidii prenesel
sedež gilavnega mesta iz s-u.ltan-
skega Istanbuia v tedaj neznamo
mestece Ankaro iin zgradil najmo-
derneiše volemesto.

KODELJA LILIJAN,
predsednik mednarodnega oddelka.

Študent, si na pravi poti ?
Prepričljivo in očitno j« danes dejstvo, kako daleč se je

razvila naša ljudska demo^kracija, do katere meje so se razvili
socialistični odnosi in kakšen je ugled naše države v sve<tu.
Sčasoma nastopajo v našem svetu nove sprememibe in tako se
mi vsiljuje viprašanje, ali bomo mi, bodoča inteligenca, zna-
li dalje poglabljati socialistično zavest, ali bomo delali to s
pravim ognjem in poletom. Imam pomisleke, za kar mi daje
povod neka nova usmerjenost študentov, njihova politična
neaktivnost. Prej ali slej bonjo vsi doštudirali in tedaj bo na-
ša naloga, da opraviroo v narodnem kulturnem, političnem
In gospodarskem življenju pomeimbno delo.

Toda, ali bomo sposobni za te
naloge takšni, kakršni «mo se-
daj? Med nami je vse polno ka-
rieristov, predvsem pa malcnme-
Kanov. Običajni pogovori med
študenti se vrtijo okrog »kro-
karij«, o tems katero vino je
boljše, razne ljubezenske epizo-
de in končno še šport. Ne mo-
rem se strinjatd s tezo, da smo
z lojalnostjo izpolnlli vse svoje
obveze do nove družbene ure-
ditve. Nujno je, da obsegajo na-
še duhovne sile nekaj več.
Predvsem bl to morala biti re-
volucionarna zavest, razvlta na
asnovi politične aktivnosti in
mladostnem poletu za napred-
ne ideje.

Praksa je pokazala, da zasto-
pajo študenti pri različnih na-
Pftd&h najbolj rewh*cioawrne

ideje, za katere stopajo v poli-
tiČno borbo in so zato priprarv-
ljeni marsikaj žrtvovati. Spom-
nimo se samo zgodovine neka-
terih naših univerz pred vojno.
Ne nameravam trditi, da nave-
denih lastnosti na&i študenti
niroajo. ZSJ je s svojim delom
neštetokrat dokazala odlo^nost
in zrelost pri delu. mislim pa,
da je politična zrelost študen-
tov še na dovolj nizkem nivoju
z ozirom na razvojno stopnjo
naše družbe. Zalostno ali res-
nično je dejstvo, da se nahajajo
posamezniki v odnosu do socia-
lističnih načel v ideološki opo-
ziciji. Primer: Student ekonoim-
ske fakultete študira politlčno
ekonoinijo in se odloči, da bo
začel študirati meščanske ekono_
mlste. Vemo, komu^v prtd so

ti ekonomisti razvijali svoje te-
orlj«. Kakor, da se ne znamo
prilagoditi socialistični stvarno-
sti naže dobe, spaznati goŝ po-
darski utrip obdobja, kakor, da
ne znamo poiskati vzrokov na-
še zaostalosti v odnosu do za-
padnega sveta. Zelo radi govo-
rijo nekateri študenti o živ-
Ijenjsfei ravni zahodnih dežel ne
vidijo pa sooialnih nasprotij, kl
so tam neizbežna in stalna.

Zavedati se moraino, da je
študentska dotoa tisto dragoce-
no obd&bje v našem življenju,
ko človek oblikuje svoj živ-
ljenjski lik s sprejeonanjem na-
čel in nazorov. All je mogoče,
da naše življenje ne bo spreje-
lo tistega revolucionarnega og-
nja, ki je v dosedanji človeški
družbi najbolj dognana lepota?
Poskušajmo najti edino pravo
pot do oblikovanja revoluclo-
narnega duha. ^Hjač Adoli

Naročite se na

f,BesedoM

študentov«, ki so jo prvotno or*
ganizirali študenti Saarbrtick«»
na, Marseilla in Hamburg«»
kasneje pa so pristopili k zve»
zl še univerza Oxford, Pariz,
Berlin, Tiibingen. Oblika sode-
lovanja oimienjenih univerz v
tej zvezi se kaže v tem, da s«
najmanj enkrat na leto meds©»
bojno ofoiščejo.

Zanimanje za študij je naj-
večje na filozofski fakultett,
kjer je vpisano okoli 360 štu-
dentov, sledita ekonomska in
pravna s približno enakim šte-
vilom. Preseneča število vpisa-
nih na rnedicinski fakulteti, kj
je zelo nizko. Vpisi v letošnjem
zimskem semestru 1&53-54 pa
kažejo največ usmerjenosti štu-
dentov na pravno in ekonom.
sko fakulteto, medtem ko se je
na medicinsko vpisalo le 19 sli*»
šateljev.

Saarska Univerza predstav-
Ija obliko mednarodne univer-
ze. Statut predvideva možnost,
da se nanjo vpišejo študenti
različnih narodnosti, kar lma
za posledico različen sestav štu-
dentov.

Današnje stanje kaže, da 3e
na Univerzi okoli 1500 študeiv
tov, med njimi največ iz Saara.,
Nemčije in Francije. V celoti pa
priipadajo Univerzi študentje 28
narodnosti. p. J.

X. mednarodnl
študentsk! tedsn

v Aibachu
Avstrijska študentska orga.

nizacija, ki prireja že od leta
1945 vsakoletni mednarodni vi-
sokošolski teden v Albachu, bo
tudi letos priredila od 17. avw
gusta do 6. septembra 1954 ev<*
rapski forum in s tem pripo-
mogla k zbližanju ln sporazu-
mevanju med dooenti in štu-
denti, znanstveniki in umetnL.
ki. Znanstveno delo pod skup-
nim naslovom »Sedanjost in
znanost« bo opravljeno v dese-
tih delovnih skupinaii pod vod-
stvom odličnih visokošolskih
proftesorjev in izpoipolnjeno t
predavanji strokovnjakov. De-
lovne skupine bodo apravile
svoje delo v več jezikih in si-
cer v štirih skupinah: v nemšči-
ni, tri v angleščini, 2 v fra-nca.
ščini in italijanščini.

V »evroipskih razgovorih«, to
je v ciklusu predavanj, kait©-
rim bodo vedno sledile disku-
sije, bodo obravnavani pred-
vsem vseevropski prablemi. Ze-
lo obširni program kulturnili
prireditev, razstave, koncerti,
bodo to prireditev bogatile ta-
ko, da bo znatno presegla do-
sedanji ofoičajni okvir visokou
šolskih tednov.

MISKO KRANJEC
o predvojnem prekmurskcm

klubu
Pretekli mesec }e pisatetj

Miško Kranjec govoril študen-
tom Prekmurskega akademske«
ga kluba o predvojni aktiivnostl
ln delu prekmurskih študentcn*.
Med najvažnejše uspehe pred-
vojnega premkurskega kluba je
šteti široko akcijo študentov xa
ustaiiovitev popolne gimnazije •
Murski Soboti. V tem š.irokem
gibanju so študenti zbrali v
Prekmurju nad 15.000 podpisov,
Razen tega je klub mobilizrral
dijaštvo in študente Prekmurja
v borbi za likvidacijo prekmur-
ščine kot jezika, ki se je širila
v nekaterih lokalnih časopisih.
Klub prekmurskih študentov je
bil na splošno levo usmerjen.
V njegovih vrstah so delali ko-
munisti, ki so imeli nalogo po-
laigoma usmerjati tudi ostalo di-
jaštvo in študente v naprednai
gibanje. Lep ugled ys imei
klub tudi po vaseh in m e s ^
kajti vsake počitnice so študeo-
ti nastopali z najrazličnejšiial
sporedi po Ijudskih odrih,
včasih celo na prostem z dokaj
primitivnimi sredstvi.

UstonovJjsn je
PRLEŠKI študentski ktob
V začetiku jamftiarja )e bil
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Mladinska knjiga
Nedvomno drži, da so naloge

la problemi Mladinske knjige
glede na to, da ima od vseh
naših založb po starosti in men-
taliteti, najbolj različne odje-
malce, eno najbolj perečih
vprašanj naše družbene skup-
nosti. Ce le do česa, potem
nam bo do tega, kakšno knjigo
dobi otrok v roke: od kod bo
črpal ne le svoje znanje, am-
pak tudi svojo predstavo in več
r— svojo sodbo o življenju. Ka-

bodočnostl bodo izsli laborl za-
morskih, madžarskih, francoskih
pravljic ter Andersonova Prav-
ljica Mojega žlvljenja.

•
Knjižnica Sinjega galeba se

je formlrala šele v šolskem letu
1952-53 in to predvsem na pobu-
do knjižničarjev — za mladino
od 10 — 13 leta. Uredništvo te
zbirke skuša s tem, da posega
po moderni in klaaični evropski
mladinski beletristiki (pa tudi

ko pravilno je poudarila Kristi-
Ca Brenkova važnost te naloge
»sredi hrupa in razklanega rit-
tna nogometnih tekem, sredi
kričavega filmskega sveta, sre-
di stripovskega načina maga-
Einskih pocenkarskih izdaj...«
(knjiga 54, št. 2). Zavedajoč se
tega je redakcija Mladinske
knjige v zadnjih dveh letih str-
nila okoli sebe naše vodilne li-
terate, likovnike, znanstvenike.
Od Franceta Bevka, preko Mi-
Žka Kranjca, do Bogomira Ma-
gajne, Franceta Miheliča in Ni-
kolaja Omerze do Maksima
Sedeja in Rika Debenjaka, od
dr. Mirka Rupla in dr. A. Baj-
ca do dr. Jovana Hadžija in dr.
Wolkija Bohinca. Ta strnitev
Vseh vidnejših predstavnikov
našega kulturnega življenja s
ciljem, da z dobro knjigo poma-
gamo mladini tako pri njenem
Čustvenem in nacionalnem doje-
manju življenja, kakor pri nje-
ga etičnem in moralnem vredno-
tenju, je prvo in glavno, kar
lahko poudarimo pri dejavno-
sti redakcije Mladinske knjige.

•
V osmih letih njene dejavno-

sti: 439 knjig — povprečno 53
na leto. Slikanice za cicibane,
knjiga za osnovnošolske otro-
ke, knjige za nižje gimnazijce,
knjige za odraslo mladino, pre-
vodi iz svetovne mladinske be-
letristike, zbirke pravljic evrop-
skih in azijskih ljudstev, ponatisi
izdaj naših starejših pripovedni-
kov, izvirna dela sodobnikov.
Jules Verne, E. Knight, G. Krk-
lec, H. Andersen, I. Tavčar, P.
Golja, F. S. Finžgar, J. Kozak,
M. Kranjec, T. Seliškar, Ch. Di-
kens, Fr. Rabelais, N. V. Gogolj,
P. S. Buck itd. Nekaj je treba
poudariti: širina in obseg dejav-
nosti Mladinske knjige ne toliko
iz tendence zajeti čim več av-
torjev (naših kakor tujih), tem-
več zajeti čim več snovi, ustva-
riti mlademu čitatelju knjižni-
co, v kateri bo našel vse, kar ga
zanima in o čemer bi se rad
poučil.

Da bi omogočila obvladanje
tako velikega področja, je re-
dakcija Mladinske knjige ustva-
rila več zbirk: Čebelico — za
predšolsko mladino, za naše ci-
cibane, knjižnico Sinjega galeba
za naše 10—18 letnike, zbirko za
odraslo mladino; poleg tega iz-
daja zaključene zbirke pravljic,
potopisov itd. Tako je Cebelica
izdala v 1. 1953 prvi dve drobni
slikanici (Rdečo kapico in Polpe-
telinčka), ki sta izpolnili občut-
no vrzel na našem zalozniškem
trgu — pomanjkanje domačih
kvalitetnih slikanic. Ilustrator-
ja sta bila Marlenka Muk —
Stupica in Ivo Šubic. V nasprot-
ju z ostalimi mladinskimi založ-
bami v državi je Mladinski knji-
gi uspelo, da pritegne in dobi
za svoje delo najkvalitetnejše
likovne umetnike, kar predstav-
lja nedvomno dvig naše ilustra-
tivne kulture. Vredno je omeni-
ti, da prvič delajo naši likovnl
umetniki ilustracije vrezane na
kamen, kar občutno poceni iz-
dajo knjige, saj ni treba izdelo-
vati drugih klišejev. Letos bodo
v Cebelici izšli: Slavec, H. C.
Andersena in Kettejeva Prav-
ljica o šivilji in škarjicah.

•
Pravljice predstavljajo svet, v

katerem se otrok najbolj uči
vrednotiti dobro in zlo, grdo in
lepo na svetu. Sodeč z ozirom
na kvaliteto pravljic, kl so izšle,
se redakcija dobro zaveda odlo-
čilnega vpliva te vrste del na
normalno intelektualno rast
otroka. Doslej so izšle narodne,
slovenske, srbske, makedonske,
ukrajinske, altajske, baškirske
in korejske pravljice — vse s
kratkimi jedrnatimi uvodi. Le-
tos bo Mladinska knjiga lzdala
Grimove pravljice, pravljico Bo-
gomira Magajne in Mire Mihe-
ličeve, pravljice F. Milčinslsega
(ponatisk izdaje iz 1917), dr. So-
vre pripravlja izbor antiČnih
pravljic in prof. Bradač izbor
Ezopovlh basni. Mcy-da še n« le-
los, na vsak način pa v bližnji

po naši izvirni, ki je pa žal ni
mnogo) sodelovati pri splošni
težnji založbe — zajezlti val
strip romanov in te vrste slabe-
ga blaga. Tako je doslej izdala
Seliškarjevo Bratovščino Sinjega
galeba; kot avtorji so zastopani
Anglež H. C. Wells, Indijanec
tudi Anglež H. C. Wells, Indija-
nec V. Kwonešin, Norvežan Hes-
mec E. Kastnsr. . . V letu 1954
bodo izšle Hunterjeve Neverjet-
ne prigode profesorja Modrinja-
ka, izšla bo Koča strlca Toma
(H. Beecher Stowe) Thompsonov
Srebrni Sivec in druge zgodbe,
R. Murnikov (do sedaj še ne ob-
javljeni) Lepi janičar itd.

•
Osnovala se bo nova zbirka,

ki je namenjena odraščujoči
mladini, kl je ne more zadovo-
Ijiti Sinji galeb. Ta ima za leto
1954 na programu Teleskop Iva-
na Bratka (vsebina: pobeg iz
taborišča Gonarsa), humorističen
potopis Angleža Jeromeja Trije
možje se klatijo, Daudetova
Tartarina iz Tarascona, ki ga že
ilustrira v Parizu Veno Pilon,

probleme Mladinske knjlge bolj
pereče, kot finančne probleme
drugih založb: knjige morajo bi-
ti ilustrirane. Zanimivo je, samo
glede na finančno plat primer-
Jati Mladinsko knjigo Kosmos
v Stutgartu, za podobno knjigo
iste naklade:

Mladinska knjiga za 1 izvod:
proizvodnji stroški 320 din, pro-
dajna cena 250 din; Kosmos:
proizvodnji stroški 1,8 DM, pro-
dajna cena 5,8 DM.

Odkod krltje? Deloma krije
primanjkljaj s subvencijami
Sveta za kulturo in prosveto,
ostanek pa krije založba z do-
hodkom papirnic, ki ga daje de-
lovni kolektiv za kritje razlik.
Vse naše kulturne ustanove «o
subvencionirane — čeprav so ne-
katere od njih Izrazito preatlž-
nega značaja. Knjižna založba,
ki dejansko predstavlja ustano-
vo z najširšim krogom odjemal-
cev, pa se smatra za gospodar-
sko podjetje z minimalnimi sub-
vencijami — ustanova, ki mora
plačevati obveznosti kot vsa
ostala gospodarska podjetja, kl
se mora boriti z nizko produk-
tivnostjo naših tiskarn (stroji so
stari že nad 30 let), ki tiskajo
za visoko ceno in z zelo dolgim
rokom dobave; ustanovo, ki se
mora boriti vrhu tega še s kon-
kurenco ameriških slikanic, ki
se uvozijo brez faktorja po ob-
računskem tečaju. Ce bi mla-
dinska knjlga hotela izdajati
slikanice enakovredne ameri-
škim, bi morala uvoziti kvalite-
ten papir, barve, lake itd. z de-
vizami kupljenimi na prostem
trgu, ter poleg tega še plačati
visoke uvozne faktorje, kar vse
bi dvignilo ceno do nedosegljive
višine. Poleg tega visoki hono-
rarji za prevode še živečih av-
torjev v inozemstvu.

Skratka: založba se bori s fi-
nančnimi težavaml. V prepriča-
nju pa, da s svojim delom
uspeSno in plodno nadaljujejo
tradicijo, prlčeto v slovenski li-
teraturi že z Levstikovimi otro-
škimi pesmimi, da uspešno in
plodno izpolnjujejo nadvse te-
žavno nalogo, ki jo ima pri
izobrazbi in vzgoji naše mladi-
ne, založba junaško premaguje
te težave. Pri tem je deležna
moralne podpore vseh slojev
naše socialistične skupnosti in
preprlčani smo, da ne nazadnje
tudi študentov.

P r i p o m b e u r e d n l š t v a :
(v sporazumu z redakcijo Mla-
dinske knjige). Vse študente,
zlasti pa naš bodoči pedagoški
kader vljudno vabimo, da se

PRVI SLOVENSKI 3 D FILM

Iz množioe smučarjev, ki so se udelelfli prrenstva v
Kranjski gori, smo izbrali oajboljSe in to so nam priborlll

državno prvenstvo

PROBLEMI
filmskega repertoarja

živeči slovenski slikar; Travnov
Zaklad Siera Madre s fotografi-
jami iz filma. Verjetno bo izšel
v tej zbirki tudi roman Sveda
Per Olafa Estroma Plesala je
eno samo poletje.

•
Zanimivo: kakor bodo v zbirki

potopisov izšli sami prevodi
(Potovanje Marka Pola, Zwei-
gov Magellan, Gjldovo Potova-
nje v Kongo, Nansenovo Poto-
vanje preko Gronlanda), tako so
avtorji knjig poljudno znanstve-
ne zbirke, sami slovenski znan-
stveniki. Okoli poljudno znan-
stvepe knjižnice je redakciji
uspelo zbrati vodilne domače
znanstvene delavce (med njimi
dr. B. Škerla, ing. J. Šlebinger-
ja, dr. M. Zeia, prof. A. Polen-
ca, prof. B. Rudolfa . . .)• Letos
izideta med drugimi knjigami
Slebinger Okamenelo življenje
in dr. B. Škerl Nevšečno sorod-
stvo, ki bosta Izpopolnili zbirko
Iz življenja živali.

Mladinska knjiga namerava v
najkrajšem času začeti z delom
za izdajo kompletne mladinske
enciklopedije — ene najpotreb-
nejših in najbolj zaželenih
knjig na našem mladinskem
književniškem trgu. Sestavljena
bo po vzgledu sodobnih mladin-
skih enciklopedlj — predvsem
francoske in angleške in bo za-
jela približno 18 — 19 področij.

•
2ivahen razmah torej na vseh

področjih. Kljub temu ee Mla-
dinska knjiga bori s težavami,
ki pa eo težave vseh naših za-
ložb. Knjiga v sorazmerju z
ostalimi stvarmi ni draga —
ugotavlja urednik Ciril Trček, —
je pa le predraga, da bi se ku-
pila pred temi stvarmi. Vzrok
— ali bolje vzroki?

Tiskarniški stroški so se po-
dražili za 15% — njihove kalku-
lacije so postale že povsem ne-
realne. Izvod knjige Tisoč in
ena noč je stal založbo (samo v
zvezl s tiskarskimi stroški) 650
dinarjev. Prodajna cena je 590
din. (V nasprotju s prakso knji-
gotrlkih podjetij v drugih dr-
žavah, predstavljajo v seriji
stroškov pri izidu knjige avtor-
ski honorarji minimalen stro-
šek).

Nekaj Je, kar dela finančne

odzovejo vabilu vse redakclje
Mladinske knjige in s kritični-
ml opombami o posameznih iz-
dajah ali kar je še bolj zažele-
no o celotni založniškl usmerje-
nostl Mladinske knjige, poka-
žejo na morebitne pomanjklji-
vosti, napake ali odvečnosti.
Vsem, ki so pripravljeni v tej
anketi sodelovati, je na razpo-

(Nadaljevanje s 3. strani)
kmalu. Ta dva fllma Je odku-
pilo podjetje ne zaradi kvali-
tete, temveč zato, ker z odku-
pom tega filma finančno poma-
gamo podjetju Triglav-film.

Zanimalo nas je tudi, kaj po-
slovni filmski krogi menijo o
filmskl kritiki v dnevnem ča-
sopisju in ali ta vpliva kakorkoli
na obisk posameznih predstav.
Dobili smo odgovor, da kritika
niti najmanj ne vpliva na »pro-
met« posameznih filmov. Kriti-
ki so namreč tako diskrediti-
rani, da nimajo nobenega vpli-
va več. Naše časopisne kritike
so preveč psevdosvetovljanske
in »kritike za vsako ceno« ter
se izgubljajo v strokovnjakar-
skem razglabljanju. Manjka pa
resnih razmišljanj o vsebini,
načelih in problemih, ki se po-
javljajo v resnem filmu in ob
njem.

Na splošno pa se opaža, da
manjši listi pišejo o filmih res-
neje, kot pa dnevniki, kar se
je jasno videlo predvsem pri
oceni in pisanju o »VESNI«.

Ljubljanska publika pa je
zelo muhasta, včasih drve ljud-
je v kino vsevprek gledat vse

Avstrija
Zveznj kongres socialističmih

Htudentov na Dunaju se je ukvar-
jal z vpražanjem politike visokih
Jol. Sogksno je bilo sklenjeno, da.
se izdela nov visokololski pro-
gram, ki bi bil v skladu s spre-
menjeaimi razmerami na avsmj-
skih visokih šolah. Vsi delegati so
enem sklenil okrepiti stike z orga-
nizacijami Socialistične Internacio-
nale.

Malajski polotok

Projekt
za največjo unfverzo

v Vzhodni Aziji

Prorektor Unlverze v Mala.il je
objavil nov gradbeni projekt, ki
predvideva, da bo njihova Uni-
verza postala največja v vzhodni
Aziiji. Zgrajena bo po •principu
internata, ker mesto Jahora, v

lago celotna knjižnica Mladinske katerega bližini je, ne daje Itu-
knjige (Titova 1). Za najbolj dentom možnO9ti, da bi $« v njem

naselili. Na novi univerzi bo pro-
stora za okoli 3500 ?tudentov in
profesorjev. Posamernii domovi
bodo lakko spreieli približno 200

trezne in konstruktivne pripom-
be študentov je založba nameni-
la 3 nagrade: Valvazorjevo be-
rilo, Tavčarjevo Visoško kroniko
in Rabelaisa Gargantua in Pan-
tagruel.

Studcntov.

ANKETA MLADINSKE KNJIGE
Mladinska knjiga priprovlja novo zbirko za
odraslo mladino. Prve knjige bodo sledeče:

Bratko: Teleskop
Jerome: Trije možje se klatijo
Daudet: Tartarin iz Tarascona
Traven: Zaklad Sierra Madre
Estrom: Flesala je eno samo poletje

Imena zbirka še nimo. DOMISELNEJŠI POZOR!
a najboljšl naslov dobite nagrado: prvih pet

knjig zbirkei Predloge zbira uredništvo TRIBUNE.

LJUBLJANA, CelovŠka 280

• izdeluie vse vrste blaga •

pliše, žamete,
karakile, frotirke

in zavese

filme, včasih pa so pretirano
kritični tn izbirčni. Zanimivo
je n. pr. da so na Stajerskem
nemški in avstrljski filmi ved-
no dobro obiskani, nikakor pa
ni tako z italijanskim filmom,
kl na Primorskem ne žanje no-
benih uspehov. Filmi, ki so
imeli lani v Ljubljani največ
obiskovalcev, so bill poleg
VESNE in JARE GOSPODE še
EN DAN ZIVLJENJA, VELIKI
CARUSO, NA OTOKU S TE-
BOJ in VELIKA REKA.

Končno smo bili še radoved-
ni, kaj nam slovensko podjetje
za izposojo filmov pripravlja,
kakšen bo njegov delež pri ce-
lotnem programu v naiih kine-
matografih. Naše podjetje se bo
med drugim orientiralo tudi na
filmske proizvodnje izven okvi-
ra »velikih Eil«. To je djkaj te-
žavno, ker je težko dobiti po-
datke o teh filmih, vendar
bomo v tej sezoni zagotovo
spet videli tri mehiške filme,
en švedski in en belgijski film,
razen tega pa več dobrih an-
gleških in ameriških, vtšek se-
zone pa bosta vsekakor »KOMU
ZVONI« in »V VRTTNCU«.

V okviru II. zveznega kine-.
matografskega festivala Jugo-
slavije, kjer so jugoslovan&ki
kinoamaterji predvajali svoje
usfvaritve. je bdl prikazan tudi
prvi jugo&lovanski plastični
fikn, ki ga je ustvaril naš p o
znani amater docent Branc
Janko.

Iz pogovora z njim Je bilo
razvidno, koliko truda je bilo
vloženo v to pionirsko dela

Ideja, u&tvariti plastični fiim,
je že stara, vendar so začeli
intenzivneje delati na tem, ko
je začel obisk dvodimenzional-
nih filmov padati in je 6topila
v ospredje televizija.

V glavnem imamo dvoje vrst
plastičnih filmov in sicer:
psevdoplastične in prave pla-
stične. Z enim in z drugim se
najbolj bavijo Amerikanci,
vendar do dokončnega zaključ-
ka, katera metoda je boljša, še
niso prišli. V Evropi slovi
Nemčija kot ena z najbolj raz-
vito filmsko industrijo. Nemci
so bili nekaj časa čisto tiho in
so čakali na izid borbe med
eno in drugo vrsto plastičnega
filma, Tudi pri nas je začela
I&kra v Kranju s proizvaja-
njem aparatov za plastični
film.

Zelo dosti se je že pred zad-
njo vojno ukvarjal s plastič-
nim filnjotm Rus Ivanov. Rusi
so imeli tudi stalno kino gle-
dališče za pla&tične filme, ven-
dar ker je bil njihov sistem
sila nepraktičen in pomanj-
kljiv, so to kasneje opustili in
so se sedaj po vojni zopet za-
čeli baviti s tem.

TovariS Branc Janko je upo-
rabil za svoj plastični film
pravo plastiko in sicer na pod-
lagi poiarizirane svetlobe. Sne-
mal je na navadni 16 milime-
trski trak in sicer z enim ob-
jektivom in kombinacijo prizr
me, tako da je dobil na traku
seboj popolnoma ločeni slikL
dve polovico manjši in med
seboj poplnoma ločeni slikL
Pri r^rodukciji »se po^tavi
pred objektiv polarizacijski
filter in se sliki projektira na
zaslon. Zaslon mora biti ko-
vinski, &rebrn ali aluminijast,
kajti le takšen ima lastno&t,
da ohrani polarizacijsko sta-
nje svetlobe (platno svetlobo
depolarizira). Ce gledalec po-
gleda s prostim očesorr. tako
projidrano sliko na zaslonu,
vidi dve nejasni sliki, kateri
&e delno prekrivata. Da se vidi
taka slika plastično, je po-
trebno gledati skozi polariza-
cijska očala, ki so napravljena
iz mase, ki ima la&tnost, da
polarizira svetlobo.

300 metrov filma, kar je bilo
za okoli 25 minut predvajanja
je tov. Branc snemal v Ljub-
Ijani skozi vse poletje do je-
seni lanskega leta. Film je raz-
vijal po svojih receptih in ko-
piral v laboratoriju Tehnične
visoke šole, ki ga je ravnotako
on sam uredil.

Koliko poizkufeov trdega dela
in truda je bilo potrebno, da
se je u&tvaril prvi domači
amaterski 3 D film, ve pač sam
najbolje avtor in mi bi radi
videli, da ne bi ostalo sedaj
pri teiru

S P E K T R U M
izdelovalnica ogiedalin bru*enega stekla

LJUBLJANA, Celovška 81

Kontinental Export
Podjetje za wooz-izvoz-reexport

Ljubljana, Tomšičeva 7
Telefon 21-826, 23-649

Izvaža

Uvaža:

konzervirano meso, ribe in sadje,
živalske odpadke, usn/ene izdelke,
krzno, živino in konje.

kolonialno, tekstilno in galcmte-
rijsko blago, stroje, elektroteh-
ntčno blago, steklo in steklene
izdelke, jedilne pnbore, avtomo-
bile vseh vrst, kolesa, kemične iz-
delke, foto in medicinske aparate.

TELEFONI:
centrala, kom. odd., računovodstvo in skladišče,
Bežigrad 6 — telefon 22-394
sekretariat — telefon 21-121
direktor — telefon 20-013

Prodaja na debelo:
skladiščc Bežlgrad 6, tel. 22-394

Prodaja na drohno:
Poslovalnica za gumo, Ljubljano, Trubarjeva c. 30, tel.
20-101
Poslovalnica za usnje, Ljubljana, Trubarjeva c. 25, tel.
70 022
Poslovalnica s tekstilom in vrvarskiml izdelki,

Ljubljana, Kolodvorska c. 26
Poslovalnlca za usnje, Kranj, KoroSka c. 7
Poslovalnica za usnje, gumo, tekstil, črnomelj, Glavni

trg 57, telefon: črnomelj 51.

»ASTRA« specializirano trgovsko podjetje z usnjem, gurni-
jem, čevljarskimi, sedlarskimi, tapetniškimi potrebščinami
in orodjem ter tehničnim tekstilom Vas postreže na drobno
in debelo v svojih specializiranih prodajalnah vedno po
najnižjih konkurenčnih cenah.

Rudniki, tovarne, obrtna podjetja, trgovska podjetja, tran-
sportna podjetja, mlinska podjetja in gradilišča, prepričajte
se o solidni postrežbi in najnižjih cenah v prodajalnah
veletrgovine »ASTRA«.
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HUXLEY:

GIOCONDIN NASMEH
IFIGENUA NA TAVRIDI

(Nadaljevanje s 5. strani)
raža predvsem skozi intelek-
tualno fiziognomijo posamez-
nika, zato je v njih manj čut-
no-nazoraega. Najbolje in
umetniško najprepričljiveje je
vsekakor oblikovana Janet
Spence, katere značaj je zgra-
jen psihološko neverjetno
točno iri logično. Zgodba sama
bi prav lahko učinkovala pri-
mitivno, tu in tam celo ba-
nalno in nezanimivo; vendar
pa tega zaradi njenega glob-
ljega ozadja niti ne opazimo
in jo jemljemo le kot slučajen
— mogoče resda ne najbolie
se prilegajoč — okvir resnemu
problemu. Zato pa nas je tem-
bolj razočarala režija.

Režiser Slavko Jan je prav
T neverjetnim posluhom za vse
bistveno in važno to bistveno
in važno — večinoma črtal in
postavil na oder dramo ob-
čutno osiromašeno. Tako je iz
pnrega dejanja črtal večino
opazk, ki so bistveno važne
za osvetlitev posameznih zna-
čajev, zlasti Huttonovega.
Prav zaradi nerazumljivega
izpuščanja posameznih stav-
kov je ta obvisel nekako v
zraku kot medla, nedodelana
ln neutemeljena figura. Na-
mesto Huttona, kakršen naj bi
bil v resnici, vidimo na odru
simpatičnega in dobrodušnega
možakarja, ki stresa iz roka-
va bistroumne nesmisle in
cinizme zgolj zaradi konver-
zaeije. še večjo škodo je reži-
ser napravil v zadnjem deja-
nju, ko je črtal zlasti Lib-
bardov tekst. Samovoljno je
torej okrajšal zlasti tisti del
teksta, ki je za bistvo drame
najvažnejši. Njegovo nerazum-
ljivo ravnanje je krivo, da je
drama ob površnem opazo-
vanju Izgubila svoje pravo
idejno bistvo in je izpadla
zgolj kot solidno zgrajena
kriininalna storija s proble-
matično in demonično glavno
junakinio. Temu vnanjemu
videzu je nasedla celo velika
večina naših časopisnih recen-
zentov. Zato je tako režiser-
jevo postopanje, ki izkrivlja
tak6 znaftaje in njihovo vsebi-
no kot tudi bistvo drame, ne
samo nerazumljivo, temveč
tudi neopravičljivo. Njegova
koncepcija Huxlejeve drame
je podobna portretu, ki smo
mu odrezali glavo.

Igralci so se to pot očividno

Indonezija

Gradnja
študentskega naselja
V polnem teku je delo p«

gradnji študentskega naselja •
Utainka,TU pri Djakarti. Pri delu
pomagajo Itudenti pod vodstvom
predsednika. Na^elje bo dokonža-
no v desetih lecih, medtem, ko je
nekaj že dograjenega.

potrudili. Največ zasluge ima
vsekakor Vida Juvanova, ki je
svojo-vlpgo Janet podala z vso
umetniško prepričljivostjo, ki
si jo moremo želeti. Svojo
vlogo je gradila vseskozi in-
timno, z dobrim posluhom za
vse psihološke finese, hkrati
pa je obdržala vso tisto no-
tranjo moč in napetost, ki jo
ženska, kakršna je Janet, mo-
ra imeti. Kljub temu, da vi-
harno-pretresljive izpovedi
svoje ljubezni ni zmogla po-
dati z isto močjo, lahko šte-
jemo Janet med njene naj-
boljše vloge.

Vladimir Skrbinšek je bil
nekako medel in neprepričljiv,
zlasti v zadnjem prizoru s
svojo ženo, kjer je zapadel v
pravo spokorniško tirado. Zdi
se pa, da to ni toliko njegova
krivda, temveč krivda reži-
serja, ki je tudi njegov tekst

Kanada

Inštitut za msdncrodno
zraSno pravo

Stadenti 12 držav z vseh kon-
cinentov Irudiraio trenutro na
novo ustanovljenem inštitutu za
mednarodno zračno pravo na Uni-
verzi Mc. Gill. Insritut daje kva-
lificiranim pravnikom moinosti,
da nadalJTnieio študiiij in razisku-
jejo na področju medna-rodnega
zračnega prometa. Absolventi in-
štkuta dobe naslov »Master of
Law«.

»priredil« tako, da je Hutto-
nova spreobrnitev v ječi učin-
kovala neprepričljivo in po-
vršno. Se manj nas je zado-
voljil Stane Sever v vlogi dr.
Libbarda. Doktorjev neomaj-
ni mir je popačil v spakljivo
deklamatorstvo, v katerem ni
bilo čutiti ne življenja in ne
ideje. Dušica Počkajeva kot
Doris je dobro podala vese-
lega in brezskrbnega otroka.
Ostali dve vlogi — strežnico
Braddockovo in generala Spen-
cea pa sta nadpovprečno od-
igrala Mira Danilova in Janez
Cesar. —šk—

Seminar:
»Evropska usiavna delaa
Mednarodna študentska zveza

ISSH je priredila v Bonnu III.
mednairodnj študijski seminar, ka-
terega se je udeležilo 73 študentov
iz Avstrije, Francije, Svice, Šved-
ske, Holandije, Nemcije in Ju-
gosilavije s temo »Evropska ustav-
na dela«. Naloga seminarja je bila
preiskati ustavni načrt za evrop-
sko politično skupnost, izdelan v
Stra9bourgu. Po uvodnih predava-
njih znanstvenikov, polkikov in
gospodarstvenikov so adeleženci
osnovali 3 delovne skupine, v ka-
terih se je razvijalo kasnejše delo.
V zaključni diskusiji ie sodeloval
tudii c'.ržavni sekretar za zunanje
zadeve. Nemši tisk in radio sta
posvecila temu seminarju vcliko
pozornost.

(Nadaljevanje s 5. strani)
ne bi mogli kaj veftj«ga očitati.
Skladno je sovpadel tudi z osta-
limi solisti in na« še kar za-
dovoljil.

Divjega Skita nam je ustvaril
basist Danilo Merlak. Ta temr-
peraimentni pevec nas vedno
razveseli, kadar se pojavi na
odm. Njegov Thoas je bil erup- :
tiven, vitalen, prav pretresujoČ. .
Zažarel je v zanimiv lik. Gla-
sovno je vloga zahtevna, saj je
za basista pisana zelo visoko;
Merlak pa je premagal te ovire;
in nam krepko (v svojih mejah
možnosti) prav pretresujoče'
dramatično zapel.

Tudi ostali so nas v manjših
vlogah zadovoljili. Sonja Ehrak-
slerjeva je Diano lepo odipela.
Prav tako tudi Milica Polajnar.
jeva kot Grkinja' (prva svečeni-'
ca — Majdia Leskovškova, druga
svečenica — Slava Mihajlovska,
Skit — Anton Prus — kar d o
bro je bilo).

Pomemben delež je doprine-
sla koreografinja Olga Orlova
k. g. Ples furij (Erinij) \n nji-
hovo preganjanje Oresta je

ZAHVALA
Univeirza na Madtj j« kot naj-

starejša uaiiverza v Britanski
skupnosti narodov izvem Britam.
skega oto^ja biila sedaj tudi
uradino priznaina. Kljub temu,
da se je imrverza od usrtano
vitve orgajiiza/torično in številč-
no znataio povečaila, so na raz-.
polago še vedaio isti stočeni
prostori.

CIELJIIE
TOVARNA PERILA,
KONFEKCIJE, PREŠITIH
ODEJ TER PLETENIN

Telefon: 22-31 in 22-32
Brzojav: Toper Celje
Poštni predal 3

Zahtevajte
povsod

kvalitetne
TO PE R
IZDELKEl

Če potrebuiete katerokoli kniigo,

se obrnite na

HH3IBBHHD g HEBDTICHIKU
ki Vas postreie z vserni deh slovenskega \n

jugoslovanskega kniižnega trga, ali pa na

V V

BHTIBVBHIBT - MIKLOSICEVB16
ki slovi po svoiem izbranem asortimentu kot

eden najbogatejših antikvariatov v JugoslavtjL

Bogata izbira tehničnih, političmh in leposlovnih knjig

v številnih iezikih.

CANKARJEVA ZALOŽBA LJOBLJANA

podfprl dramatičnost in skladno
z glaisbenim ixrazom pripomcvgel
k še večji učhikovitosti. Prav
tako nam je ugajal bojni ples
Skitov. Kostumi — akademska
slikarka Alenka Bartel-Seršova.
Stilno niso bili popolnoma do.
gnani.

Eno je gotovo: uprizoritev
Ifigenije na Tavridi je pomera-
ben dogodek v nadaljnjem raz-
voju ljubljanske opere. Naj pa
si zaporonijo oni, ki bl si releli
»kritiziranja«, da je naša opera
na zavidljivi umetniški ravni.

B.
ZAAHVALA

Studentska zveza je prejela
od Glavnega odbora Rdečega
križa za Slovenijo večjo koli-
čino margarine in mleka v
prahu za potrebe študentskih
nr.enz.

Univerzitetni odbor ZSJ se
ob tej priliki najiskreneje za-
hvaljuje Glavnemu odboru
rdečega križa za izdatno po-
moč.

Trgovsko podjetje

Ljudljana, Cankarjeva 5/!l

Nudlmo pogonska gcrlva, mazlva In plfne ter
ostale proizvode domače proizvcdnje in Iz uvoza.
Naše blago dobite v vseli večjlh gospodarsklh
centrih Slovenije.

Obračajte se zaradl pravllnega fn raclonal-
nega mazanja vaših strojev na P E T R O L , L]u-
bliana, tehnfčna služba teiefon š t 21-230; zaradi
nakupa naftnlh dergvatov iz uvoza pa na naš
uvozni oddelek telefan št. 21-389.

.«..•».•..«. ..«..•.

Podiette za tuzemsko
in mednarodno šptdicijo

Ljubljana
vrši vse transportne posle s fuzem-
stvom in inozemstvom, kakor prevoze
z lastnimi avtomobili po vsej državi,
preselitve z lastnimi pohištvenimi vo-
zovi in skladiščne usluge v moderno
urelenih skladiščih

••••••• •*•••>••* ••••••••• .••.••.«. »»MAM«« •«..«.••. •••••« ••••«•••• •»••••••• •«••«•••• •«•••»>•• .«»•..•. .*—*—•• ••••••.

•••••• •••••• ••«••••• •••••>••• .«..«»•• .«..«..«« .•..••.«. .•»«..«• ••..«..•. .«>«.••.«. »«,#».#^*. .»..«..«. .«..«..«. , a .

ELEKTROTEHNA
TEHNIČNO TRGOVSKO PODJET3E Z
ELEKTROTEHNIČNIM MATERIALOM

UUBL3ANA
UPRAVA: Parmova 33, tel. 20-092
PRODAJNI ODDELEK: Kotnikova 12, tel. 21-706
SKLADISCE: Kotnikova 12, teL 21-350

V A M N U D I 3 O
VES ELEKTROTEHNIČHI MRTERIfiL DOMflCE

IN INOZEMSKE PROIZVODNJE

Z1ST0PSTV0 T0VARNE ELEKTR0M0T0RJE7

,,RADE K0NCAR"
ZAGREB

UV0Z UVOZ

|WtM».1»»l«l «<M>1«»» .aMAM«. • | . , | H « I »•••••••• ««««>..»«««»»»«««««»««•»«*«
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TRGOVSKO PODJETJE

.1 I T O
IJUBLJANA, Parmova 33

KUPUJE IN PRODAJA
VSE VRSTE 2ITARIC IN MLEVSKIH IZDELKOV,
STROCNIC IN GRAHORICE. * P R E V Z E M A
V SHRANJEVANJE V A G O N S K E KOLICINE
TOVRSTNEGA BLAGA V SILOSE IN SKLADIŠCA
»UPRAVA Ž I T N I H S I L 0 S 3 V LRSa ZA
NIZK0 NftJEMNINO

T E L E F O N I
podjetje ŽITO 23-141 20-079
direktor 20-877
Uprava žitnih silosov 23-141


